
ایمان: رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: با توجه به 
برنامه ریزی صورت گرفته در نظر داریم در نیمه اول آذرماه سال جاری توزیع شیر در مدارس قم را 

آغاز کنیم.
هادی هدایتی پور با اشاره به آیین نامه و دستورالعمل توزیع شیر در مدارس استان قم اظهار کرد: آیین نامه 
توزیع شیر در مدارس قم در تاریخ ششم آبان امسال ابلاغ شده و بر اساس آن 70 نوبت شیر بین دانش آموزان 

توزیع می شود.
وی خاطرنشان کرد: جامعه هدف توزیع شیر مدارس شامل تمام دانش آموزان دختر و پسر دوره ابتدایی، 
متوسطه دوره اول شامل مدارس دولتی و غیردولتی و مدارس شبانه روزی دوره دوم متوسطه و مراکز کودکان 

بی سرپرست شامل پیش دبستانی های زیرپوشش مدارس ابتدایی و کارکنان شاغل در این واحدهاست.
رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش استان قم با اشاره به میزان پیشرفت برنامه توزیع 
شیر در مدارس گفت: مناقصه توزیع شیر اطلاع رسانی شده و افراد تا 28 آبان فرصت دارند تا به مناقصه ورود 

پیدا کنند.

وی از آغاز توزیع شیر در مدارس قم در نیمه اول آذر سال جاری خبر داد و افزود: پس از اینکه کارخانه های 
طرف قرارداد مشخص شدند، توزیع شیر مدارس آغاز می شود.

هدایتی پور خاطرنشان کرد: حدود 150 هزار دانش آموز از شیر پاستوریزه و 20 هزار دانش آموز نیز از شیر 
استریل استفاده می کنند؛ در مجموع 170 هزار دانش آموز و همکار شاغل که شامل جامعه هدف هستند،  از برنامه 

توزیع شیر مدارس بهره مند می شوند.
وی با اشاره به تاسیس کمیته شیر در ایران از سال 79 گفت: اهمیت توزیع شیر در مدارس برای مسئولان 
مشخص شده و این موضوع ثابت شده که مصرف شیر در زمینه بهداشت دهان و دندان، کاهش میزان پوسیدگی 

دندان، رشد قد و رشد جسمی و ذهنی دانش آموزان موثر است.
رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش استان قم یادآور شد: افزایش عمر، افزایش 
ایمنی بدن در برابر بیماری ها و پیشگیری از پوکی استخوان، استحکام دندان ها، سلامت قلب، پیشگیری 
از سکته های قلبی، کاهش فشار خون و افزایش بهره هوشی و سلامت پوست و شادابی از مزایای دیگر 

مصرف شیر است.

رئیس اداره سلامت و تندرستی آموزش و پرورش استان:

نیمهاولآذرماه»شیر«درمدارسقمتوزیعمیشود

حج و زیارت استان قم اعلام کرد:

آغازثبتنامتشرفبهعمره93-94
ایمان: حج و زیارت استان قم با صدور اطلاعیه اي از آغاز ثبت تقاضاي تشرف به عمره 94 – 93 از 

14 آبان ماه سال جاري به مدت ده روز خبر داد. 
در این اطلاعیه آمده است: متقاضیان اعزام به عمره 94-93 از چهاردهم آبان ماه به مدت 10 روز فرصت دارند تا 
با مراجعه به سایت http://fakher.haj.ir نسبت به ثبت تقاضای تشرف خود و همراهان در قالب یک گروه اقدام 
نمایند و ثبت نام متقاضیان دارای اولویت در کاروان های عمره منوط به تشکیل گروه در سامانه یاد شده می باشد.

اطلاعیه اضافه کرده است: کلیه دارندگان اسناد ودیعه گذاری عمره مفرده در بانک های ملی و ملت مربوط به 
ثبت نام های عمومی سال های 1387 و 1390 و همچنین دارندگان اسناد قدیمی ثبت نامی عمره در بانک ملی 

که پیش از این اقدام به تبدیل قبوض خود به کارت های ثبت نامی جدید کرده اند، از تاریخ 14/08/93 به مدت ده 
روز فرصت خواهند داشت تا با مراجعه به پایگاه اینترنتی http://fakher.haj.ir در صورت تمایل به اعزام به عمره 
آتی، نسبت به ثبت تقاضای تشرف خود و همراهان خود در قالب یک گروه اقدام نمایند. اطلاعیه ادامه داده است: 
بدیهی است این اقدام به هیچ عنوان به منزله تعهد سازمان حج و زیارت برای اعزام متقاضیان در عمره پیش رو نمی 

باشد و اعزام افراد به عمره صرفاً منوط به فراخوان اولویت های آنان خواهد بود.
در بخش دیگري از این اطلاعیه آمده است: همچنین به آگاهی می رساند در مرحله اول فراخوان اولویت های 

عمره، کلیه دارندگان کارت های اسناد ودیعه گذاری عمره دارای اولویت های یک تا 350 و ...

نخستین روزنامه استان قم

يكشنبه - هجدهم آبان ماه  1393 - پانزدهم محرم   1435 -  سال هفدهم - شماره  3577 - قیمت 500 تومان

معاون وظیفه عمومي فرماندهي انتظامي استان قم  در بازدید از روزنامه ایمان مطرح کرد: 

توصیه هاي مهم 
براي مشمولان خدمت وظیفه

ایمان: مدیر کل ورزش و جوانان  استان قم گفت: سرانه 
ورزشی در استان قم عادلانه توزیع نشده است و در مناطق 

پرجمعیت و محروم امکانات کمی داریم. 

حسن عابدی که به همراه رضا ملکی مشاور مطبوعاتی  خود و 
معارفوند مدیر روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان استان قم از 

روزنامه ایمان بازدید مي کرد ...

 با حکم رهبر معظم انقلاب:

»سرافراز«رئیسسازمانصداوسیماشد

 کارت هاي پایان خدمت قدیمي از ابتداي سال 94 فاقد اعتبار است
  22 بهمن آخرین مهلت بخشودگي اضافه خدمت سربازان غایب

  سربازان متاهل در محل سکونت خود خدمت مي کنند
  به کارگیري مشمولان غایب غیرقانوني است

معاون فرهنگي و هنري اداره کل ارشاد اسلامي استان قم:

اجازه اکران فیلم در سینما استقلال را نمي دهیم
سرمقاله: محمد حسن کلهري

جاده اي که افتتاح نشده قرباني مي گیرد!

مدیرکل ورزش و جوانان استان  قم در بازدید از روزنامه ایمان تاکید کرد: 

توسعهزیرساختهایورزشهمگانی
بانگاهعدالتمحور
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حسین عبداللهي مشاور رسانه اي آيت الله هاشمي رفسنجاني شد
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جوانان   و  ورزش  کل  مدیر  ایمان: 
در  ورزشی  سرانه  گفت:  قم  استان 
استان قم عادلانه توزیع نشده است و 
در مناطق پرجمعیت و محروم امکانات 

کمی داریم. 
حسن عابدی که به همراه رضا ملکی 
مشاور مطبوعاتی  خود و معارفوند مدیر 
جوانان  و  ورزش  کل  اداره  عمومی  روابط 
استان قم از روزنامه ایمان بازدید مي کرد، 
در نشستی با مسئولان این روزنامه  با اشاره 
به این که اولویت  این اداره کل ، توسعه 
زیرساخت ها و بستر سازی توسعه ورزش 
با نگاه عدالت محور است، بیان داشت: این 
اداره کل برای احداث اماکن ورزشی نیازمند 
اعتبارات قابل توجهي است که تامین آن از 
بودجه استان دشوار است و باید در سطح 
کشور فکری به حال این اماکن شود اما در 
پروژه های در دست احداث سعی بر جذب 

اعتبارات ملی و استانی داریم.
وی ادامه داد: قرار است تا پایان برنامه 
توسعه پنجم کشور سرانه ورزشی استان 
قم به یک متر برسد که درحال حاضر 40 
سانتی متر است. وی افزود: سرانه فضای 
وضعیت  در  استان  روستاهای  ورزشی 
مناسبی است و در روستاها این سرانه به 
بیش از دو متر رسیده ؛امید داریم در فضای 
ورزشی شهر نیز تا پایان برنامه پنجم توسعه 
کشور سرانه را به 70سانتی متر برسانیم. 
مدیرکل ورزش و جوانان  استان قم افزود: 
با توجه به تاکید رهبر معظم انقلاب و نگاه 
به  ارشد ورزش کشور و استان  مسوولان 
ورزش همگانی اولویت های ورزش استان 
هم بر همین مبنا خواهد بود و به گونه ای 
عمل خواهیم کرد تا ورزش همگانی توسط 

خانواده ها به صورت خودجوش ادامه یابد.
مدیرکل ورزش و جوانان  استان قم با 
اشاره به منابع اعتباری هیات های ورزشی 
های  هیات  در  روسایی  باید  داشت:  ابراز 
ورزشی انتخاب شوند که پتانسیل جذب 
حامیان مالی را داشته باشند.وی گفت: هیات 
های ورزشی که در راستای قهرمان پروری و 

توسعه فضای ورزشی تخصصی مربوطه خود 
بسیار موفق هستند ، استعداد یابی کرده ، 
سعی بر آن داشته ایم سالن اختصاصی ویژه 
ای در اختیار آن ها قرار دهیم که مسابقات 
و تمرینات خود را در آن پیگیری کنند. وی 
در بخش دیگری از سخنان خودبا تاکید 
بر نقش غیرقابل انکار رسانه ها در توسعه 
ورزش همگانی گفت: رسانه های  استان باید 
بابیان مزایای ورزش به ویژه ورزش همگانی  
خانواده و جوانان را ترغیب به انجام  فعالیت 
های ورزشی نمایند هرچه فرهنگ ورزش 
همگانی  فراگیر شود شاهد گسترش نشاط 
و شادابی در جامعه خواهیم بود واین امر 
به افزایش  روحیه تلاش و کوشش کمک  

شایانی خود کرد. 
رضا ملکی مشاور مطبوعاتی  مدیرکل 
این  در  نیز  قم   استان  جوانان  و  ورزش 
از  ایمان  روزنامه  اینکه  بیان  با  نشست 
روزنامه های  حرفه ای و با سابقه و تاثیرگذار 
استان است، گفت: نگاه مجموعه مدیریت 
این  روزنامه با توجه به سوابق آنها در ورزش 
استان یک نگاه کارشناسانه است و همواره 
سعی نموده اند با بیان نقاط  ضعف و قوت 
ورزش استان  در جهت  بهبود وضعیت 

ورزش استان گام بردارند.
اداره  رویکرد  به  باتوجه  داد:  ادامه  وی 
ورزش و جوانان استان قم  به توسعه ورزش 

همگانی از رسانه های استان تقاضا دارم 
بابیان نقطه نظرات کارشناسی مارا  در ترویج 

هر چه بیشتر ورزش همگانی  یاری دهند.
فرصت تاریخي براي خدمت به قم 

فراهم شده است
حسین عبداللهي نیز در این نشست طي 
سخناني با تاکید بر اینکه فرصت تاریخي 
براي خدمت به قم فراهم شده است، گفت: 
رئیس جمهور فرزند قم و حوزه علمیه است، 
نماینده  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
استاندار  یک  حاضر  حال  در  و  است  قم 
سرشناس و متعهد نیز در قم حضور دارد، 
وجود این شاخص ها به صورت همزمان در 
قم در بین اقشار مختلف توقعات زیادی را 

ایجاد کرده که به حق و درست می باشد. 
وي با اشاره به اینکه برای استان های 
دیگر وجود یکی از این پتانسیل ها کافی 
است تا استانی را متحول کند، افزود: در قم 
این اتفاق صورت نگرفته و یا اگر گرفته است 
مقطعی و بریده بریده بوده و از انسجام لازم 

برخوردار نیست. 
وي به ظرفیت مهم و تاثیرگذار دکتر 
لاریجاني اشاره کرد و بیان داشت: امروز قم 
به واسطه حضور دکتر لاریجانی به عنوان 
رییس مجلس و نماینده قم می تواند به 
نماد همسویی دولت و مجلس تبدیل شود، 
تعصب دکتر لاریجانی در تکمیل پروژه های 

عمرانی قم و شناخت عمیق از مشکلات 
به واسطه حدود 7 سال نمایندگی در این 
استان می تواند همگرایی مسئولان استان، 
دولت و مجلس را ارتقا بخشد. وي با تاکید 
اعتبار مهمترین  اینکه مشکل کمبود  بر 
مشکلي است که نه تنها استان قم بلکه دیگر 
استان ها نیز با آن دست به گریبان هستند، 
اظهار داشت: عنایت رییس جمهور، رئیس 
مجلس به عنوان نماینده قم، استاندار و در 
راس آنان توجهات ویژه مقام معظم رهبری 
می تواند تحول عظیم در حوزه های مختلف 

را به همراه داشته باشد.
دلسوز  مدیران  تمام  گفت:  عبداللهي 
قم، فارغ از نگاه های سیاسی و جناحی 
خواستار توسعه قم در بخش های مختلف 
هستند،هیچ مسئولی را نمی شناسیم که 
گفته باشد خواستار پیشرفت قم نیست، 
اما باید مدیران اجرایی قم به عنوان یک 
از  فارغ  و  کرده  عمل  منسجم  مجموعه 
کلان  نگاه  خود،  سازمانی  های  خواسته 
این  از  و  باشند  استان قم داشته  به  نگر 
منظر مسئولان عالی کشور را نسبت به 
این  برای رفع مشکلات  همکاری بیشتر 
استان ترغیب کنند . وي با تاکید بر اینکه 
رییس مجلس و استاندار قم به عنوان نماد 
مجلس و دولت اکنون برای رفع مشکلات 
استان قم با هم همسو و همراه شده اند، 
خاطر نشان کرد: در این مسیر می طلبد 
مدیران اجرایی استان با هماهنگی با استاندار 
و استاندار نیز با ریاست مجلس این اتحاد و 
همدلی را منسجم تر از گذشته شکل دهند، 
چرا که قم اکنون به نقطه حساس تاریخی 
خود رسیده است و شاید هیچ زمان دیگری 
نتواند به صورت همزمان، قوه اجرایی و قانون 
گذاری کشور را در این سطح همراه خود 
داشته باشد. وي در بخش دیگري از سخنان 
خود گفت: متاسفانه در سال هاي اخیر شاهد 
افول رشته هاي قهرمان پرور در قم بوده ایم و 
امیدوارم در دوره مدیریت آقاي عابدي شاهد 
شکوفایي مجدد رشته هاي مدال آور قم در 

مسابقات کشوري و جهاني باشیم. 

ایمان: مدیرکل راه آهن استان قم گفت: با توجه 
 ـتهران در  به افزایش اقبال مسافران، قطارهای قم 
حال افزایش است و از این پس مسافران در ساعات 
مختلف و برای کاهش بار ترافیکی در اتوبان قم ـ 

تهران می توانند از این قطارها استفاده کنند.
فرشاد زادخور با اشاره به اینکه  در شش ماه نخست امسال 
48 قطار مسافربری از شهرهای مختلف به  قم تردد داشته 
است، اظهار کرد: 24 هزار نفر در شش ماه نخست  امسال از 
قم عبور کرده اند و از این میان سه هزار و 500 نفر از مبداء 

قم  به نقاط مختلف کشور عزیمت کرده اند . 
وی افزود: ماهیانه 25 هزار واگن باربری از قم به نقاط 
مختلف کشور تردد  می کند و حدود 40 هزار تن بار از استان 

به سایر نقاط کشور به این  وسیله ارسال می شود . 
مدیرکل راه آهن استان قم با اشاره به اینکه قطار قم ـ 

تهران هر روز  آماده جابه جایی مسافران است، گفت: قطار قم 
هر روز ساعت 5:45 به  مقصد تهران حرکت می کند و ساعت 

17:35 به قم باز می گردد . 
به صورت  تهران که   ـ زادخور تصریح کرد: قطار قم 
اتوبوسی است به مدت   100 دقیقه با سرعت 160 کیلومتر 
در ساعت با ظرفیت 450 نفر در حال  تردد است که مسافران 
می توانند با خرید بلیط به قیمت چهار هزار تومان  از این قطار 

استفاده کنند . 
 ـتهران خبر داد و گفت:  وی از افزایش تعداد قطارهای قم 
با توجه به  درخواست های مردمی و افزایش اقبال مسافران، 
قطارهای قم - تهران در  حال افزایش است و از این پس 
مسافران می توانند در ساعات مختلف و  برای کاهش بار 

ترافیکی در اتوبان قم و تهران از این قطارها استفاده  کنند . 
مدیرکل راه آهن استان قم خاطرنشان کرد: در روزهای 

جمعه و ایام تعطیل  سال قطار ویژه ای در ساعت 7:30 به 
مقصد تهران حرکت می کند و  ساعت 16.40 به قم باز 
می گردد که با ظرفیت 340 نفر و قیمت بلیط  چهار هزار 

تومان آماده خدمت رسانی به مسافران است . 
زادخور با اشاره به اینکه در روزهای چهارشنبه زائران 
مسجد مقدس  جمکران از قطار ویژه استفاده می کنند، گفت: 
این قطار روز چهارشنبه  ساعت 15 و 30 دقیقه از تهران به 
مقصد مسجد مقدس جمکران حرکت  کرده و ساعت 23 و 
50 دقیقه به تهران باز می گردد و ظرفیت این قطار   900 

نفر است . 
وی بیان کرد: شرکت راه آهن استان قم در تلاش است تا 
قطارهای حومه  تهران را افزایش دهد که این امر در راستای 
کاهش بار ترافیکی در  محورهای مواصلاتی استان تهران 

صورت می گیرد .

مدیرکل ورزش و جوانان استان  در بازدید از روزنامه ایمان تاکید کرد: 

توسعه زيرساخت های ورزش همگانی با نگاه عدالت محور 

شهرسازی  و  راه  مدیرکل  ایمان: 
استان قم گفت: با اجرای بزرگراه قم-
آوه بار ترافیکی استان های تهران و 

البرزکاهش می یابد.
 مهندس محسن بهشتی در دیدار مشاور 
وزیر راه و شهرسازی  که بهمراه هیاتی از 
مدیران و کارشناسان این وزارتخانه جهت 
وزارت  عالی  مقام  پیگیری مصوبات سفر 
متبوعه به استان قم  سفر کرده بودند  با 
اعلام به انجام رسیدن بخش اعظم پروژه 
آزادراه قم-گرمسار گفت: با توجه به تکمیل 
بخش اهم این آزادراه و باقیمانده امور ایمن 
سازی این محور، انشااله شاهد افتتاح این 
آزادراه در دهه فجر سالجاری باشیم. وی 
با اشاره به سفر دکتر آخوندی مقام عالی 
اجرای  در   تحولی  منشاء  را  آن  وزارت 
طرح های عمرانی راه و شهرسازی استان 
قم خواند و ادامه داد: اهم مصوبات این سفر 

که اجرای نخستین پایانه ترکیبی کشور در 
استان و همچنین طرح کمربندی شهر قم 
که بحمداله در این سفر به تصویب رسید و 
پیگیر طراحی و امور اولیه آن می باشیم.وي 

همچنین پیشنهاد داد:  چنانچه منابع مالی 
از محل اعتبارات دولتی یا مشارکت بخش 
به  قم-آوه  مسیر  ارتقاء  جهت  خصوصی 
آزادراه تامین گردد، کریدور آزادراهی شمال 

غرب و غرب کشور از مسیر قزوین –بوئین 
زهرا، ساوه- قم-آوه به آزادراه حرم تا حرم 
متصل می شود که نقش بسزایی در کاهش 
زمان سفر استان های شمال غربی و غرب 
کشور به مشهد مقدس خواهد داشت.وی 
افزود: اجرای این آزادراه به طول 40 کیلومتر 
–سلفچگان  قم  آزادراه  به  آن  اتصال  و 
می تواند نقشی ارزشمند در کاستن از بار 
ترافیکی استان های البرز و تهران داشته 
موجبات سفری ایمن را در این مسیر حادثه 
خیز داشته باشد.در ادامه این دیدار، حاضران 
جهت بازدید میدانی به محور قم-گرمسار 
رفته و از نزدیک روند پیشرفت این طرح 
ملی را مورد بررسی قرار دادند.شایان ذکر 
است زادخور مدیرکل راه آهن استان قم 
نیز با ارائه گزارشی در خصوص شبکه ریلی 
استان از نقش کلیدی این شبکه در هدایت 

ترافیک ریل در سطح کشور خبر داد.

توسعه  و  عمران  معاون  ایمان: 
به  اشاره  با  جمکران  مقدس  مسجد 
احداث شش شبستان جدید در این 
تجهیز  تکمیل،  گفت:  مقدس  مکان 
نیازمند  شبستان ها  این  راه اندازي  و 
مسجد  به  ملي  اعتبارات  اختصاص 

مقدس جمکران است. 
درجمع  گذشته  روز  مقومي  امین 
خبرنگاران از احداث سازه بتني شبستان 
جمکران  مقدس  مسجد  شرقي  جنوب 
با اعتبار سفر مقام معظم رهبري به شهر 
این  کرد:  اظهار  و  داد  خبر  قم  مقدس 
شبستان ششمین شبستان بزرگ مسجد 
مقدس جمکران است که در مساحتي بالغ 
بر 9 هزار متر مربع در قسمت شرقي مسجد 

در حال احداث است.  
وي ادامه داد: براي نخستین بار است 

که احداث شبستان در این مکان مقدس به 
صورت تمام وقت و در سه شیفت کاري با 
حضور بالغ بر یک صد نفر بدون وقفه در 
براي  لازم  نظارت هاي  و  است  اجرا  حال 
اجراي دقیق و طبق زمانبندي این پروژه به 

صورت مستمر در حال انجام است.  
معاون عمران و توسعه مسجد مقدس 
جمکران با اشاره به اینکه طبق زمانبندي 
این  بتني  سازه  احداث  گرفته  صورت 
شبستان باید در مدت 90 روز به بهره برداري 
برسد تاکید کرد: اعتبار لازم براي اجراي این 
پروژه هفت میلیارد تومان است که از محل 
سفر مقام معظم رهبري به شهر مقدس قم 
تامین شده و در بازدید جدیدي که توسط 
نماینده دفتر مقام معظم رهبري و استانداري 
قم صورت گرفته مقرر شده است که مبلغ 
پنج میلیارد تومان نیز براي تکمیل بخشي 

جمکران  مقدس  مسجد  به  آن  بناي  از 
از  پس  داد:  ادامه  مقومي  یابد.  اختصاص 
تکمیل احداث سازه بتني شبستان، مرحله 
سفت کاري، نازک کاري و احداث گنبدها 
بدون تاسیسات گرمایشي و سرمایشي و 
روشنایي بالغ بر 17 میلیارد تومان اعتبار 
نیاز خواهد داشت که باید از محل اعتبارات 
ملي به مسجد مقدس جمکران اختصاص 

داده شود. 
تکمیل  اینکه  بر  تاکید  با  وي 
بخش  مي تواند  موجود  شبستان هاي 
رفاهي  و  خدماتي  فضاهاي  از  عمده اي 
را  مقدس  مکان  این  زائران  نیاز  مورد 
تامین کند بیان کرد: با توجه به حضور 
میلیوني منتظران و عاشقان امام زمان)عج( 
است  لازم  جمکران  مقدس  مسجد  در 
دستگاه هاي استاني و ملي براي تکمیل 

بناهاي در حال احداث این مکان مقدس 
یاري گر مسئولان مسجد باشند تا انشاء الله 
بتوانیم بیش از پیش پاسخگوي نیازهاي 

زائران در این مکان مقدس باشیم.  
معاون عمران و توسعه مسجد مقدس 
جمکران در پایان با اشاره به جذب خادمین 
بار در  براي نخستین  افتخاري تخصصي 
مسجد مقدس جمکران خاطرنشان کرد: 
از تمامي مهندسان علاقمندان در رشته هاي 
معماري،  مکانیک،  برق،  عمران،  مختلف 
نقشه برداري، شهرسازي و ترافیک و... دعوت 
مي شود با مراجعه به سایت رسمي مسجد 
مقدس جمکران در بخش خادم افتخاري 
ثبت نام کرده تا پس از طي مراحل اداري 
براي خدمت در پایگاه منتظران حضرت 
معاونت  نیروهاي  یاري گر  ولي عصر)عج( 

عمران و توسعه باشند. 

 ایمان: معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استاندار قم بر عزم جدی مسوولان 
در جهت توسعه علم و فناوری و راه اندازی اتاق های فکر برای راهبری علمی و 

درست طرح های استانی تاکید کرد. 
علی اکبر مرتضایی در جلسه کمیته فناوری قم افزود: دراین راستا لزوم توجه جدی به 
ظرفیت های علمی و فکری موجود دراستان ضروری است.وی درادامه ،بسترسازی و اعتماد 
سازی بخش خصوصی و صنایع را جهت بهره مندی از این ظرفیت ها و سرعت بخشی به 
حرکت رو به رشد تقویت صندق های حمایتی از شرکتهای دانش بنیان را خواستار شد و 
تاکید کرد:با ایجاد مشوقهای لازم می توان انتظار داشت که توسعه فناوری استان در مسیر 

مناسب خود پیشرفت کرده و نیازهای دستگاه های اجرایی و بخش خصوصی تامین خواهد 
شد.در این جلسه که مدیران پارک علم و فناوری، بنیاد امور نخبگان، اداره کل صنعت، معدن 
و تجارت، دفتر فناوری اطلاعات استانداری و مرکز رشد دانشگاه قم حضور داشتند ، رییس 
پارک علم و فناوری به ارایه گزارشی از اقدامات انجام شده درحمایت از شرکتهای دانش بنیان 
ثبت شده در قم و پیگیریهای صورت گرفته جهت تقویت صندوق حمایت از این شرکت ها 
پرداخت.راه اندازی اتاق های فکر جهت تصمیم سازی های مبتنی بر نیاز و توان علمی استان، 
تدوین آیین نامه کمیته توسعه فناوری استان، برگزاری کارگاه های ترویجی و تخصصی برای 

کارشناسان و مدیران دستگاهای اجرایی از مصوبات این جلسه بود. 

ایمان:معاون طرح و توسعه شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم گفت: چاه 
روستای صیدآباد قم در مدار مصرف قرار گرفت.

سعید ابوالقاسمی افزود: با به بهره برداری رسیدن این چاه نیاز مردم پنج روستای صیدآباد، 
باقرآباد، جعفرآباد، مشک آباد و علی آباد کوه گل مرتفع شد. وی خاطر نشان کرد: این چاه به 
عمق 96 متر و توان آبدهی 30 تا 35 لیتر بر ثانیه در روستای صیدآباد حفر شده است. وی 
ادامه داد: آب این چاه از نظر کمی کلیه نیاز مردم منطقه قمرود در بخش مرکزی استان قم 

را رفع کرده است. ابوالقاسمی راد تصریح کرد: این چاه با تجهیزات مدرن و مجهز تجهیز شده 
است. وی بیان کرد: مردم این روستاها با حفر و تجهیز این چاه به آب بهداشتی و لب شور 
دسترسی پیدا کردند که این امر کمک موثری به اقتصاد خانواده های این روستاها می کند. 
وی اذعان کرد: اعتبارات این طرح در دو مرحله تامین شده است که بخش نخست آن بالغ 
بر 155 میلیون تومان در سال 92 از محل اعتبارات خشکسالی و 80 میلیون تومان آن نیز 

امسال به این پروژه اختصاص یافت.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبر داد:

کاهش بار ترافیکی استان های تهران و البرز با اجرای بزرگراه قم-آوه

معاون عمران و توسعه مسجد مقدس جمکران خبر داد:

تکمیل شش شبستان مسجد جمکران نیازمند اعتبارات ملي است

معاون  استاندار قم تاکید کرد:

تشکیل اتاق فکر جهت راهبری علمی طرحهای استانی 

معاون شرکت آب و فاضلاب روستایی استان:

چاه روستای صیدآباد قم در مدار مصرف قرار گرفت

حوادث 

دريچه

سرمقاله

اخبـــار

رییس پلیس آگاهی  استان: 

سارق حرفه اي زاپاس در قم دستگیر شد 
ایمان: رییس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی قم از دستگیری یک سارق 
حرفه ای در این استان خبر داد و گفت: متهم به 30 فقره سرقت زاپاس خودرو 

اعتراف کرد. 
سرهنگ مهدی قدمی روز شنبه در این زمینه افزود: در پی شکایت چندین نفر از 
شهروندان مبنی بر به سرقت رفتن زاپاس خودروشان دستگیری متهم در دستور کار 
ماموران آگاهی استان قرار گرفت. وی اضافه کرد: متهم با یک دستگاه پراید و با اطمینان از 
اینکه خودرو مورد نظرش فاقد هرگونه سیستم ایمنی است، اقدام به سرقت زاپاس خودرو 
کرده و متواری می شد که در آخرین سرقتش از یک دستگاه خودرو ال90، مالباخته ضمن 
رویت متهم و یادداشت پلاک خودرو سارق با پلیس 110 تماس می گیرد. وی با اشاره 
به ثبت مشخصات خودرو متهم در سیستم سراسری و دستگیر وی، بیان کرد: با انتقال 
نامبرده به آگاهی استان وی در ابتدا منکر هرگونه سرقت بود اما نهایتا به 30 فقره سرقت 
زاپاس خودرو اعتراف کرد. به گفته قدمی، تاکنون تعدادی از شاکیان در این رابطه شناسایی 
و تلاش برای کشف دیگر سرقت های احتمالی ادامه دارد. وی در خاتمه از دارندگان وسایل 
نقلیه خواست: اتومبیل شان را به لوازم ایمنی اعم از دزدگیر، سوییچ مخفی، قفل فرمان، 

قفل پدال و سایر وسایل بازدارنده مجهز کنند.

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

یک کشته و 2 مجروح در تصادف پژو و نیسان 
ایمان: رئیس پلیس راه استان قم گفت :در پي وقوع یک فقره تصادف ما بین 
یک دستگاه پژو و یک دستگاه نیسان در محور سلفچگان به قم، یک نفر جان 

خود را از دست داد. 
سرهنگ "اردشیر جمشیدي راد با اشاره به این حادثه که شامگاه جمعه رخ داد ، 
اظهارکرد: یک دستگاه پژو با یک دستگاه نیسان در محور "سلفچگان – قم" مقابل ورزشگاه 
یادگار امام برخورد کرد که در این حادثه سرنشین پژو در دم فوت و راننده و دیگر سرنشین 
این خودرو به شدت مجروح و به بیمارستان منتقل شدند. وی ،علت اصلي این حادثه را 
تجاوز به چپ سواري پژو عنوان کرد. رئیس پلیس راه استان قم افزود: در پي این تصادف، 
یک دستگاه پراید و یک دستگاه پژو دیگر نیز به علت عدم توجه به جلو با این دو خودرو 
تصادفي برخورد کردند. وي با اشاره به اینکه جاده هاي دو طرفه جاده هاي پر خطري 
هستند و حتي المقدور رانندگان باید از بزرگراه ها و آزادراه ها استفاده کنند، تاکید کرد: با 
توجه به حجم سنگین ترافیک در محورهاي مواصلاتي استان قم مي بایست رانندگان با 
احتیاط بیشتر رانندگي کرده تا از وقوع این حوادث جلوگیري شود. سرهنگ جمشیدي 
راد افزود: خط ممتد به منزله دیوار قانون است که هرگونه سبقت و تجاوز به چپ از آن 

ممنوع است. 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان خبر داد:

وقوع 3۶۸ تصادف طی هفته گذشته در قم
ایمان : رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم از وقوع 

3۶۸ تصادف طی هفته گذشته در این استان خبر داد. 
محمدجواد باقری بیان کرد: از ساعت هفت صبح 10 آبان ماه تا هفت صبح 17 آبان 
ماه، هفت هزار و 590 تماس با مرکز اورژانس 115 گرفته شد. وی ادامه داد: این تماس ها 
منجر به انجام هزار و 246 ماموریت شده که هزار و 74 ماموریت شهری و 172 ماموریت 
جاده ای بوده است. رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم اضافه کرد: از ماموریت 
های انجام گرفته توسط اورژانس 115، 368 مورد تصادفات بوده است که از این تعداد 
295 مورد شهری و 73 مورد نیز جاده ای بوده است. وی بیان کرد: تعداد کل مجروحان 
تصادفات 492 مورد بوده است که از این تعداد 164 مورد سرپایی درمان شده و 362 
مورد نیز به مراکز درمانی انتقال پیدا کردند و 2 نفر نیز در دم فوت کردند. باقری گفت: 
ماموریت های مربوط به موتورسیکلت سواران طی هفته گذشته 208 مورد بوده که 262 
مجروح برجای گذاشته است که 113 مورد سرپایی و 149 مورد انتقالی بوده است. وی 
بیان کرد: در تصادف ساعت 18 و 45 دقیقه شامگاه گذشته مقابل ورزشگاه یادگار امام)ره( 
متاسفانه یک نفر آقا حدود 35 ساله در دم فوت و هفت نفر نیز مجروح شدند که چهار 
نفر از مجروحان بسیار بدحال بودند. رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم ادامه داد: با 
عملیات احیا و مراقبت خاص توسط پنج آمبولانس اورژانس 115 به مراکز درمانی سطح 

شهر منتقل شدند.

اداره کل هواشناسی استان قم خبر داد:

وارونگی دما طی سه روز آینده در قم
 ایمان: کارشناس پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم از وارونگی دما 

طی سه روز آینده در این استان خبر داد. 
محمدجواد ترابیان بیان کرد: طی سه روز آینده هوای قم صاف و آفتابی و سرعت وزش 
باد نیز متوسط است. وی با اشاره به وجود وارونگی دما طی سه روز آینده در ساعات اولیه 
روز افزود: با توجه به صاف شدن هوا در شب و سرد شدن زمین در ساعات اولیه روز پدیده 
وارونگی دما رخ می دهد. کارشناس پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم با بیان اینکه 
طی سه روز آینده حداکثر دما 21 درجه و حداقل دما نیز صفر درجه خواهد بود، ادامه 
داد: دمای هوای قم نسبت به هفته گذشته افزایش یافته و تا روز پنجشنبه نیز ثابت باقی 
می ماند. وی بیان کرد: سرعت وزش باد طی سه روز آینده بین 20 تا 30 کیلومتر بر ساعت 

و امروز جهت وزش باد شرقی و روز دوشنبه جهت وزش باد غربی خواهد بود.

9 گونه جانور کمیاب در استان قم رهاسازی شد 
ایمان : رییس اداره نظارت بر امور حیات وحش اداره کل حفاظت محیط زیست 
قم گفت: 9 گونه جانوری کمیاب در مناطق زیستگاهی این استان رهاسازی شد. 
محمدرضا عابدی مقدم روز شنبه با اشاره به تلاش گسترده برای حفاظت حداکثری از 
گونه های گیاهی و جانوری درقم، افزود: طی هفته گذشته دو بهله سارگپه پابلند، دو بهله 
دلیجه معمولی، یک قطعه چنگر نوک سرخ و چهار قطعه لاک پشت به این اداره کل تحویل 
داده شده است.وی اضافه کرد: این گونه های کمیاب جانوری پس از تیمار و رسیدگی 
اولیه، در مناطق زیستگاهی تحت مدیریت این اداره کل رهاسازی شده و امیدواریم روند 
حفاظت از عرصه های مختلف زیست محیطی همچنان با قوت و جدیت ادامه داشته باشد.

وی با بیان اینکه تاکنون صدها گونه جانوری از سوی شهروندان و همیاران محیط زیست 
به اداره کل حفاظت محیط زیست استان تحویل داده شده است، خاطرنشان کرد: همکاری 
و مشارکت اقشار مختلف مردم و دوستداران طبیعت با این اداره کل رشد و توسعه خوبی 
داشته است. یک قلاده کفتار و یک بهله عقاب طلایی زخمی نیز ماه گذشته توسط اداره 

کل محیط زیست استان قم رهاسازی شد.

توصیه هاي ایمني رانندگي  
هنگام برف و باران

با شروع سرما و نزدیک شدن به فصل زمستان متاسفانه 
هرساله آمار تلفات جاده اي افزایش مي یابد. 

جاده هاي خیس یک از عوامل مهم سوانح رانندگي 
هستند اما به کار گیري تکنیک هاي رانندگي ایمن مي تواند مانع از آن شود که سرنوشت  
ماشین تان به برخورد با نرده هاي کنار جاده یا خداي ناخواسته به سقوط از دره ها ختم شود 
شما مي توانید براي کسب مهارت بیشتر و فراگیري نحوه رانندگي صحیح در روزهاي باراني 

این توصیه ها را به کار ببندید: 
– آرام و با احتیاط رانندگي کنید، به خصوص سر پیچ ها،فاصله زیادي را با ماشین 

جلویي حفظ کنید.
– هنگامي که لازم است توقف کنید یا سرعت تان را کم کنید، به آرامي و ملایمت 

ترمز کنید.
– هرگز یکباره پایتان را روي ترمز قرار ندهید.

– اگر ماشین تان شروع به لغزیدن کرد، به آهستگي پاي تان را از روي گاز بردارید و فرمان 
را در جهتي که مي خواهید جلوي ماشین حرکت کند، بپیچانید.

از چاله  هاي آب باران دوري کنید.
در همان مسیري که ماشین هاي جلویي تان حرکت مي کنند، رانندگي کنید.

– بلافاصله از لحظه شروع باران تا زماني که جاده مرطوب است، سرعتتان را کم، 
یکنواخت و در حد کنترل نگه دارید. در پیچ ها از سرعتتان بکاهید و به هیچ عنوان به طور 

ناگهاني ترمز نکنید. 
- در هواي برفي و باراني از گردش و انحراف ناگهاني خودداري کنید و از ترمز کردن 

بي موقع بپرهیزید.
- از فشار دادن ناگهاني پا بر روي پدال گاز یا برداشتن فشار از روي آن، خودداري کنید.

- از سرعت زیاد در معابر یخ زده و هواي برفي بپرهیزد، به خصوص وقتي که راه داراي 
دست انداز باشد.

- از رانندگي در لبه راهها و شانه هاي راه خودداري کنید.
- در یک سطح لغزنده ، هنگامي که سرعت دارید از تغییر ناگهاني به دنده سنگین 

خودداري نمائید.
- چنانچه به هر دلیلي خودروي شما دچار سر خوردگي شد، اعتماد به نفش 
داشته باشید و بر خود مسلط باشید زیرا در غیر این صورت نمي توانید تصمیم 

درستي بگیرید.
-در هنگام سر خوردن ماشین از ترمز کردن بپرهیزید، ضربه زدن به ترمز بر روي یخ، 

ترمز ها را قفل مي کند و باعث سرخوردن بیشتر مي شود. 
* رییس پلیس ر اهنمایي و رانندگي فرماندهي انتظامي استان قم

جاده اي که افتتاح نشده
قرباني مي گیرد!

خبري اخیرا در روزنامه ها درج شده بود تحت این 
عنوان: »جاده قم – گرمسار کودک 4 ساله را به کام مرگ 
کشاند«. چند هفته قبل نیز خبري در روزنامه هاي استان 
درج شده بود : »تصادف مرگبار در جاده قم – گرمسار با 4 

نفر کشته و یک مجروح«. با دیدن این خبرها اولین مطلبي که به ذهن متبادر مي شود 
این است که مگر جاده گرمسار در حال حاضر به علت عملیات عمراني مسدود نیست؟! 
چطور ممکن است جاده اي که رسماً و قانوناً مسدود اعلام شده ظرف یک هفته 5 نفر در 
تصادفات آن کشته شوند. بازخواني جزئیات خبر اول بسیار ناراحت کننده است؛ آنجا که 
مي خوانیم : » بر اثر واژگوني یک دستگاه خودروي پژو در کیلومتر 15 جاده قم – گرمسار 
کودک چهارساله به دلیل شدت سوختگي در محل حادثه جان سپرد« اینجاست که این 
سوال ذهن را به فکر وا مي دارد که کودک چهارساله بي گناه، به گناه چه کسي در آتش 
سوخت؟ آیا به گناه پدر و مادر خود که با اطلاع یا بي اطلاع، بدون توجه به شرایط غیرعادي 
راه، جاده اي را که حتي هنوز خط کشي و نصب علائم آن در بعضي قسمت ها به انجام 
نرسیده براي سفر و رسیدن به مقصد انتخاب مي کنند؟ یا به گناه کسي که مسئول انسداد 
محور و جلوگیري از ورود وسائل نقلیه غیرمرتبط با پروژه عمراني به جاده است و در انجام 
وظیفه خود کوتاهي کرده؟ به نظر مي رسد پدر و مادر خطاکار علاوه بر آنکه مدت ها درگیر 
مجروحیت ناشي از تصادف و بستري شدن در بیمارستان خواهند بود، با احساس ندامتي 
که تا پایان عمر از این حادثه و از دست دادن کودک 4 ساله خود خواهند داشت سهم خود 
از تاوان این اشتباه را پس داده باشند که البته بسیار سنگین است. اما کساني که مسئول 
جلوگیري از ورود و تردد وسایل نقلیه متفرقه در این محور در حال ساخت بوده نیز تاواني 
پس خواهند داد و مجازاتي در انتظارشان خواهد بود؟ آیا اگر افراد کشته شده خداي ناکرده 
یکي از نزدیکان آنها بودند باز هم بي تفاوت از کنار این موضوع مي گذشتند؟آیا پیمانکار 
پروژه مسئول بستن ورودي هاي مسیر است یا پلیس؟ حدود وظایف افراد و نهادهاي 
مرتبط براساس چه قانوني تعیین مي گردد و مسئولیت نظارت بر حسن انجام آن با چه 
کسي است؟ براستي چند نفر دیگر از هموطنان ما در این قتلگاه که با بي تدبیري برخي 
ایجاد شده، باید کشته شوند تا مسئولین مرتبط یا نهادهاي نظارتي ذیربط از خواب سنگین 
خود بیدار شده و از تکرار این حوادث جلوگیري نمایند؟خیلي ها هنوز خاطره تلخ تصادفات 
و تلفات بالاي این جاده در سال هاي 90 و 91 که در آن زمان تک بانده با دو خط رفت و 
برگشت جدا نشده بود، را از یاد نبرده اند. در این دوسال به ترتیب 24 و 27 نفر در تصادفات 
این جاده کشته شدند. در آن زمان آنقدر تب و تاب این تصادفات بالا گرفت که شخص 
رئیس محترم قوه قضائیه به موضوع ورود کرده و دستور پیگیري دادند که در نهایت منجر 
به بسته شدن و شروع طرح ارتقاء محور از سطح جاده اصلي به آزادراه گردید و الحق هم 
که از شروع این کار تاکنون پروژه پیشرفت بسیار خوبي داشته و شاید تا چند ماه آینده به 
اتمام برسد. اما چه کنیم که برخي از مردم عجول هستند و طاقت چند ماه صبر کردن براي 
اتمام پروژه را نداشته و هم اکنون بصورت غیررسمي آن را افتتاح کرده اند. همان اتفاقي که 
در بازگشایي اولیه جاده تک بانده اتفاق افتاد و منجر به افتتاح شتابزده آن با دستور استاندار 
وقت گردید.متاسفانه در سال 92 که در بیشتر ایام آن جاده بسته بود، 5 نفر کشته و با صد 
تاسف از ابتداي امسال تا همین هفته قبل یعني در مدتي کمتر از 8 ماه، 9 نفر دیگر نیز در 
این جاده قرباني شده اند! کجاي دنیا در یک جاده اي که رسماً و قانوناً مسدود اعلام شده 
تصادف رخ مي دهد و تلفات به بار مي آید؟ بي علت نیست که کشور ما به لحاظ تصادفات 
و تلفات ناشي از آن یکي از چند کشور اول جهان است و این مایه تاسف و البته قدري نیز 
تفکر است! بي تردید راه حل اصلي و نهایي جلوگیري از وقوع این حوادث تلخ، رعایت قوانین 
راهنمایي و رانندگي توسط خود مردم و رانندگان محترم و ارتقاء فرهنگ ترافیک است. اما 
این موضوع نافي مسئولیت مجریان قانون جهت برخورد با معدود متخلفین از قوانین نیست 
و لذا از استاندار محترم بعنوان نماینده عالي دولت در استان خواهشمندم در خصوص این 
موضوع که با مرگ و زندگي مردم در ارتباط است، دستور اقدام عاجل جهت جلوگیري از 

حوادث مشابه در این محور را صادر فرمایند.
* کارشناس ارشد مهندسي حمل و نقل و ترافیک

حسین عبداللهي مشاور رسانه اي 
آیت الله هاشمي رفسنجاني شد

ایمان: حسین عبداللهی از پیشکسوتان و چهره های تاثیرگذار رسانه ای کشور 
از سوی آیت الله هاشمی رفسنجانی به سمت »مشاور رسانه ای« منصوب شد.

 در این حکم آمده است:
جناب آقای حسین عبداللهی -  با سلام؛ با عنایت به سوابق علمی و تجربیات جنابعالی 

به موجب این حکم مشاور اینجانب در امور رسانه منصوب می شوید.
امید است با توکل به نیروی لایزال قادر متعال ضمن یاری گرفتن از نیروی های متعهد 
و متخصص در انجام امور محوله موفق باشید.                      اکبر هاشمی رفسنجانی

خاطر نشان می شود حسین عبداللهی چندی پیش با حکم حجت الاسلام صالحی 
منش به عنوان مشاور رسانه ای و سیاسي استانداری قم منصوب شده بود.

با هدف تکریم و تعالي خانواده: 

طرح آموزش چهره به چهره زنان در قم 
اجرا می شود 

 ایمان : مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداری قم، از اجرای طرح چهره به 
چهره آموزش زنان با هدف تکریم و تعالی خانواده خبر داد. 

'معصومه ظهیری' ، اظهار داشت: کلیات این طرح که چیزی شبیه به امر به معروف و نهی 
از منکر ولی گسترده تر از آن است، در کارگروه مربوطه مصوب و برای جذب و تامین اعتبار 
به شورای برنامه ریزی استان ارجاع داده شده است.وی با بیان اینکه این طرح در برخی از 
پایگاه های مهارت آموزی زنان استان آغاز و نتایج مثبتی نیز در برداشته است، افزود: از آنجا 
که کار تبلیغی و ترویجی این طرح و همچنین مربیانی که برای این کار تربیت می شوند 
هزینه بر است، باید از سوی شورای فرهنگ عمومی استان مورد حمایت قرار گیرد.عضو 
شورای فرهنگ عمومی استان قم همچنین با بیان اینکه اجرایی کردن این طرح از جمله 
برنامه های فرهنگی آموزشی استان ویژه زنان در شش ماهه دوم سال جاری است، به برخی 
برنامه های دیگر در این خصوص اشاره کرد، و افزود: طی شش ماهه نخست سال 93 بحث 
آموزش مهارت های زندگی به منظور تحکیم و استحکام بنیان خانواده با ارایه آموزش های 
مختلف در رابطه با ازدواج، انجام شده و در شش ماهه دوم سال نیز این آموزش ها ادامه 
پیدا می کند.ظهیری ، با بیان اینکه آموزش های مهارتهای زندگی با هدف پیشگیری از 
چالش هایی که خانواده را تهدید می کند، حداقل در 10 پایگاه از 40 پایگاه تعریف شده ، 

انجام می شود، گفت: این آموزش ها با جدیت دنبال خواهد شد. 

مدیرکل تامین اجتماعی  استان قم: خبرداد 

آغاز طرح ابلاغ الکترونیک احکام مطالباتی 
کارفرمایان

 ایمان: مدیرکل تامین اجتماعی قم از آغاز اجرای طرح ابلاغ الکترونیک 
احکام مطالباتی کارفرمایان در این استان خبر داد. 

سید مجتبی موسوی در جلسه شورای تامین اجتماعی استان با اعلام این خبر افزود: 
زیرساخت های مورد نیاز برای اجرای این طرح آماده شده و از این پس کارفرمایان قمی می 
توانند برگه های اخطاریه، اجراییه، اعلامیه و صورتحساب های خود را به صورت غیرحضوری 
و اینترنتی دریافت کنند.وی درخصوص چگونگی استفاده از این طرح توسط کارفرمایان، 
اظهار داشت: در نخستین گام، متقاضیان باید با مراجعه به شعب تامین اجتماعی، تعهد 
نامه و فرم های مربوطه را تکمیل کنند.وی ادامه داد: پس از تکمیل فرم های مورد نظر 
توسط کارفرمایان، از سوی شعب تامین اجتماعی یک رسید به آن ها ارایه می شود که نام 
کاربری و رمز عبور در آن قرار دارد و در اولین ورود به سامانه، کارفرمایان باید رمز خود را 
تغییر دهند..موسوی تاکید کرد: ملاک محاسبه موعد مقرر برای سازمان تامین اجتماعی 
48 ساعت بعد از تاریخ ارسال داده پیام به صندوق های اطلاعاتی کارفرما در درگاه ابلاغ 
الکترونیکی خواهد بود.گفتنی است: کارفرمایان می توانند جهت دریافت فرم مخصوص 

به سایت اداره کل تامین اجتماعی قم به نشانی www.qom.tamin.ir مراجعه کنند.

مدیرکل روابط عمومي استانداري قم تاکید کرد :

نقش محوري دانشگاه ها در ترویج فرهنگ پژوهش
ایمان: مدیرکل روابط عمومي استانداري قم گفت: دانشگاه ها نقش محوري در 

زمینه ترویج فرهنگ پژوهش دارند.
سید رضا طباطبایي در جلسه شوراي هماهنگي مدیران روابط عمومي دانشگاه ها و 
مؤسسات آموزش عالي استان که در پارک علم و فناوري استان قم برگزار شد طي سخناني 
پرداختن به امر پژوهش و تحقیق را یکي از رسالت هاي اصلي دانشگاه ها و مراکز علمي 
برشمرد.مدیرکل روابط عمومي استانداري قم با بیان این که فعالیت هاي علمي و تحقیقاتي 
دانشگاه ها در طول تاریخ، دستاوردهاي ارزشمندي را در حوزه هاي مختلف به ارمغان 
آورده است، افزود: دانش پژوهي و انجام کارهاي پژوهشي در مراکز علمي و دانشگاهي، از 
قدمت دیرینه اي برخوردار مي باشد.وي همچنین با اشاره به در پیش بودن هفته پژوهش، 
بر لزوم مشارکت بیش از پیش دانشگاه ها و مراکز آموزش عالي استان در زمینه برگزاري 
هر چه باشکوه تر برنامه هاي این هفته تاکید کرد و گفت: هفته پژوهش عرصه جدیدي 
را براي تعامل و همکاري مشترک و متقابل بین واحدهاي علمي و مجموعه هاي اجرایي 
بوجود آورده است.طباطبایي با بیان این که دانشگاه ها نقش محوري در زمینه ترویج 
فرهنگ پژوهش دارند، ابراز امیدواري کرد که با بهره مندي از توان و ظرفیت جامعه علمي 
و پژوهشي و روابط عمومي دانشگاه ها، شاهد غناي هر چه بیشتر برنامه هاي هفته پژوهش 

در سطح استان قم باشیم.

 ـتهران به منظور کاهش بار ترافیکی در جاده های قم 

 ـتهران افزایش می یابد قطارهای سریع السیر قم 

محمد حسین کلهري *

کرم الله حسیني *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا در ایران 

4,015,000یک مثقال طلا

926,870یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,040,000سکه بهار آزادی

9,047,000سکه امامی

4,560,000نیم سکه

2,440,000ربع  سکه

1,660,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20638,000,000 تیپ 5

 206SD39,000,000وی 8

GLX 405 32,000,000پژو 

SLX 405 33,000,000پژو 

ELX 42,000,000پژو پارس 

 41,000,000پژو پارس سال

E2 90 41,000,000تندر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,000,000رانا 

LX 32,000,000سمند 

LX EF7 33,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 76,000,000زوتی 

 16,000,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 20,000,000سایپا 131

 20,000,000سایپا 132

SX 20,000,000سایپا تیبا 

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM39,000,000 

530 MVM43,000,000 

MVM X3367,000,000 

 MVM X3385,000,000 جدید اتومات

 MVM11022,000,000 چهار سیلندر

قیمتنفتخامایرانچگونهتعیینمیشود؟

 
اگر چه پس از کاهش قیمت نفت ایران به دنبال کاهش قیمت توسط عربستان به 
عنوان اولین تولید کننده نفت اوپک، انتقاداتی نسبت به نحوه تعیین قیمت نفت مطرح 
شد، اما تعیین قیمت رسمی نفت خام ایران پس از انجام چند مرحله بررسی توسط وزیر 

نفت تصویب می شود. 
سید محسن قمصری، مدیر امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به این که ما 
همیشه پشت عربستان حرکت نمی کنیم و اکنون قیمت نفت خام سبک ایران و یا نفت 
سروش از قیمت نفت عربستان بیشتر است،  گفت: این که ایران پس از عربستان اقدام به 

اعلام قیمت نفت خود می کند تبدیل به یک سنت شده است. 
اما ایران همیشه از عربستان تبعیت نمی کند و برای تعیین قیمت نفت خود مراحل 
مختلفی را سپری می کند؛ به این صورت که درمرحله نخست همه عوامل موثر بر بازار 
نفت ابتدا توسط گروه کارشناسی مربوط طی ماه قبل از بارگیری یا ماه اعمال قیمتها 
بررسی می شود که این عوامل وضع بازار رقیب و فعالیت رقبا، وضع تقاضای بازار برای انواع 
فرآورده ها، وضع بازار حمل و نقل ، وضع عرضه و تقاضا برای نفت خامهای مشابه نفت خام 
ایران، پیش بینی مراکز معتبر نفتی از روند آینده عرضه و تقاضای بازارهای نفت خام و انواع 
فرآورده ها، حفظ شرایط رقابتی با فروشندگان رقیب ایران و برخی از عوامل موثر در عدد 

ثابت فرمولهای قیمتهای استاندارد نفت خام ایران را شامل می شود. 
بنا به اعلام امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران، پس از بررسی عوامل موثر بر بازار، 

گزارش کامل تحلیلی از این عوامل تدوین می شود. 
در گام بعد گزارش تحلیلی تدوین شده با گزارشهای مشابه دریافتی از دفاتر امور بین الملل 
در خارج از کشور و گزارش های دریافتی از برخی خریداران که قراردادهای بلند مدت 
خرید نفت خام با شرکت ملی نفت دارند تطبیق داده می شود و سپس نشستهای تخصصی 

با حضور کارشناسان امور بین الملل برگزار می شود. 
قیمت رسمی نفت پس از این نشست نهایی و تعیین شده و در مرحله آخر برای تصویب 

در اختیار وزیر نفت قرار می گیرد و سپس قابل اعمال خواهد بود. 

رییس سازمان امور اراضی خبر داد 

تغییرکاربریغیرمجاز
بیشاز90هزارهکتارازاراضیکشاورزی

رییس سازمان امور اراضی کشور از رصد کردن تغییر کاربری های غیر مجاز 
اراضی با تهیه عکس های هوایی خبر داد و گفت: بیش از 90 هزار هکتار تغییر 
کاربری غیر مجاز انجام شده که هنوز پرونده  این تخلفات تشکیل نشده است. 

قباد افشار در حاشیه نشست تخصصی اجرای قوانین و مقررات مربوط به حفظ کاربری 
اراضی زراعی و باغ های استان که در سازمان جهاد کشاورزی برگزار شد، در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: طی 18 سال گذشته 90 هزار هکتار زمین در سطح کشور تغییر 

کاربری غیر مجاز پیدا کرده که منجر به صدور پرونده به محاکم قضایی شده است. 
وی ادامه داد: از 90 هزار هکتار 70 هزار هکتار حکم جلوگیری از تغییر کاربری غیر مجاز 

صادر شده که 50 درصد آن اجرایی و به دنبال اجرای مابقی آن هستیم. 
رییس سازمان امور اراضی کشور پیش بینی کرد: بیش از 90 هزار هکتار تغییر کاربری 
غیر مجاز انجام شده که منجر به تنظیم پرونده نشده  و به دنبال تشکیل پرونده برای این 

تعداد تغییر کاربری هستیم. 
افشار اظهار کرد: آمارها نشان می دهد طرح های توسعه شهری و روستایی و مجوز تغییر 
کاربری که از سوی جهاد کشاورزی صورت گرفته طی پنج دهه گذشته یک میلیون هکتار 

بوده که شامل 15 درصد اراضی کشاورزی کشور است. 
وی با بیان اینکه 40 درصد تخریب ها در تغییر کاربری اراضی غیر مجاز در اطراف 
کلان شهرها از جمله گیلان، گلستان، تهران، البرز و مازندران صورت می گیرد، گفت: 
طی 15 سال گذشته بیشترین تخریب تغییر کاربری اراضی غیر مجاز را داشته ایم. رییس 
سازمان امور اراضی کشور اظهار کرد: تخصیص اعتبار به امور اراضی در سال جاری نسبت 
به سال 1391 معادل 10 برابر افزایش یافته که بیش از 500 میلیارد ریال برای حفاظت 
از اراضی کشاورزی و جلوگیری از خرد شدن است. افشار تصریح کرد: دولت، وزارت جهاد 
کشاورزی را موظف کرده که در سال آینده طرح پایش اراضی و سند دار کردن اراضی 
کشاورزی را جزو برنامه های اساسی خود قرار دهد. وی ادامه داد: طرح سند دار کردن 
اراضی کشاورزی با هماهنگی وزارتخانه های جهاد کشاورزی و راه و شهرسازی، سازمان 
ثبت اسناد و املاک و معاونت راهبردی ریاست جمهوری انجام می شود. رییس سازمان 
امور اراضی کشور خاطرنشان کرد: امسال قصد داریم برای رصد کردن تغییر کاربری های 
غیر مجاز، عکس های هوایی تهیه کنیم و مازندران هم به عنوان اولین استان در این پایش 

ماهواره ای اراضی است. 

یک کارشناس مسکن مطرح کرد؛

رونقبازارمسکنقبلازپایانسال
بازمیگردد

بعد از مشخص شدن نتیجه مذاکرات هسته ای که یکی از عوامل رکود بازار  
مسکن است می توان امید بازگشت رونق به این بازار را داشت. 

کیوان شادمان، کارشناس مسکن درباره روند بازار مسکن اظهار کرد: با توجه به مسائل 
سیاسی که در کشور وجود دارد، انتظار می رود در بهمن ماه وضعیت بهتری در رکود 
بازار مسکن به وجود بیاید. وی افزود: یکی از عوامل رکود بازار مسکن انتظار برای نتیجه 
مذاکرات سیاسی است که در کشور وجود دارد و باعث شده مردم دست نگه دارند تا 
حدودی وضعیت مشخص شود. شادمان با بیان این که در صورت به نتیجه رسیدن 
مذاکرات هسته ای رونق به بازار باز خواهد گشت، تصریح کرد: زمان خروج از رکود بازار 
مسکن بعد از مشخص شدن مذاکرات هسته ای و قبل از پایان سال خواهد بود. این 
کارشناس مسکن در ادامه درباره وضعیت بازار اجاره اظهار کرد: بازار اجاره نشینی کاملا 
متفاوت و جدا است چرا که براساس نیاز مردم شکل می گیرد. وی با بیان این که بخشی 
از سرمایه گذاری ها که در این حوزه صورت می گیرد براساس نیاز نیست، گفت: اما اجاره 
نشینی براساس وضعیت مالی مردم در مناطق مختلف شکل می گیرد. شادمان افزود: زمانی 
میزان اجاره نشینی می تواند به معنای واقعی کاهش پیدا کند که مردم خانه دار شوند ولی 
با توجه به این که بازار مسکن در دو سال اخیر در حالت رکود به سر برده میزان اجاره 

نشینی روند کاهشی نداشته است. 

بازارایراندرانتظارنسلجدیدسیمکارت
بیش از دوماه از ورود اپراتورهای مختلف به عرصه ارائه خدمات 3G و نسلهای 
بالاتر می گذرد اما همچنان از ارائه سیم کارتهایی با عنوان نسل چهار در بازار 

خبری نیست. 
پایان مردادماه امسال دوره انحصار رایتل به اتمام رسید و وزارت ارتباطات شرایطی فراهم 
کرد تا با استفاده از آن اپراتورهای اول و دوم نیز بتوانند وارد عرصه ارائه خدمات نسل سه 
شوند اما در این میان نکته مهمی نیز وجود داشت و آن این که در پروانه های جدید دیگر 
محدودیتی برای دسترسی به تکنولوژی در نظر گرفته نشده بود و اپراتورها مجاز شدند بر 

اساس سرویسی که مد نظر دارند به ارائه خدمات نسل های بالاتر نیز بپردازند. 
به عبارت دیگر با این شیوه به تعبیر وزیر ارتباطات تکنولوژی از بند اسارت رها شده و 

اپراتورها مجاز شدند علاوه بر نسل سه به عرصه نسل چهار و LTE نیز ورود کنند. 
اما برای ورود به این حوزه و ارائه خدمات نسل چهار نیاز است اپراتورها سیم کارتهای 
جداگانه ای در اختیار کاربران خود قرار دهند. مدیرعامل شرکت ارتباطات سیار پیش از 
این درباره ارائه خدمات نسل سه و چهار به ایسنا گفته بود: برای اینکه شبکه ای که نسل 
دو ارائه می کرده وارد نسل های سه و چهار شود باید اقدامات مختلفی صورت بگیرد. بر 
همین اساس ما در گام اول به ارائه خدمات نسل سه خواهیم پرداخت. وحید صدوقی 
در عین حال خاطرنشان کرد: البته تجهیزات نسل چهار نیز مهیا شده و این تجهیزات 
در تهران موجود است و در شهرستانها نیز توزیع شده و برای ارائه خدمات نسل چهار 
برنامه ریزیهای لازم صورت گرفته است. البته مدیرعامل همراه اول این نکته را نیز یادآور 
شده بود که اگرچه کاربران برای استفاده از خدمات نسل سه نیازی به تغییر سیم کارت 
ندارند اما برای ورود به نسل چهار نیاز به سیم کارتی مجزا خواهند داشت. مدیر عامل 
اپراتور دوم ارتباطی کشور نیز با تاکید بر نیاز به طراحی و ارائه سیم کارتهای جدید برای 
دسترسی به خدمات نسل چهار عنوان کرد: شبکه ال .تی .ای ایرانسل اکنون در بسیاری 
از شهرهای کشور آماده بهره برداری است اما نیاز به تغییر سیم کارت دارد. علیرضا قلمبر 
دزفولی همچنین یادآور شد: از سوی دیگر گوشی هایی که نسل های چهارم ارتباطی را 
تحت پوشش قرار می دهند تعداد بسیار کمی دارند که برهمین اساس ما به تدریج به 
ارائه ی سیم کارت های نسل چهار پرداخته و این خدمات را ارائه خواهیم کرد. البته اکنون 
در برخی موارد این سیم کارت ها برای تست های فنی در اختیار همکاران ما قرار گرفته 
است. اگرچه در حال حاضر حتی خدمات نسل سه نیز در نقاط متعدد کشور در دسترس 
قرار ندارد و قرار بر آن است که به تدریج با تکمیل شبکه این خدمات در دسترس مردم 
قرار گیرد اما به هرحال به دنبال صدور مجوزهای لازم برای ارائه خدمات نسل های بالاتر از 
نسل سوم به هرحال این سوال وجود دارد که درنهایت اپراتورها از چه زمانی سیم کارتهای 
نسل چهار را وارد بازار خواهند کرد؟ تبعا قیمت این سیم کارتها، تعرفه خدمات آنها و 
قوانین و مقررات مربوط به این حوزه نیز از دیگر مسائلی است که امید می رود حداقل تا 
زمانی که این سیم کارتها وارد بازار نشده، به طور دقیق درباره آنها فکر و تصمیم گیری شود. 

رییس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی در گفت و گو با تسنیم: 

قیمتمرغبایدبیشاز۷000تومانباشد
رییس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی با بیان این که تنظیم بازار به درستی انجام 
نگرفته است، گفت: قیمت مرغ کمتر از قیمت منطقی آن است و در حال حاضر هر کیلو 

مرغ مصرفی خانوار 5600 تومان تا 6000 تومان عرضه می شود. 
محمد یوسفی با اشاره به این که قیمت منطقی مرغ بستگی به قیمت نهاده ها دارد، اظهار 
کرد: در حال حاضر قیمت جوجه به شدت کاهش یافته و این موضوع ایجاد ضرر مالی را 
برای پرورش دهندگان به همراه داشته است.وی ادامه داد: ستاد تنظیم بازار بدون در نظر 
گرفتن هچ سودی قیمت خرید گوشت مرغ از سوی شرکت پشتیبانی امور دام را کیلویی 
7 هزار تومان اعلام کرده است.این فعال صنفی با تاکید بر این که تنظیم بازار تنها به معنی 
آن نیست که گران فروشی صورت نگیرد ، بلکه نباید تولیدکننده متضرر شود و بتواند 
تولید را به درستی و راحتی ادامه دهد، خاطرنشان کرد: با اجرای دو بخش اصلی تنظیم 
بازار می توان مدعی شد که ستاد تنظیم بازار کار خود را به درستی انجام داده است اما در 
حال حاضر وزیر جهاد کشاورزی فعالیت غیر صحیح ستاد تنظیم بازار را تایید کرده است.

یوسفی بیان کرد: در حال حاضر عرضه بیش از تقاضا بوده و حجم صادرات به گونه ای 
نیست که بتواند بازار را به درستی هدایت و تنظیم کند.رییس انجمن پرورش دهندگان 
مرغ گوشتی در پایان گفت: آخرین قیمت عرضه مرغ زنده برای کشتارگاه از سوی 
تولیدکننده در حدود 3500 تومان بوده که قیمت منطقی با توجه به قیمت نهاده های 
دامی امروز باید 4500 تومان باشد و در کنار آن قیمت عرضه گوشت مرغ برای مصرف 

کننده از 5600 تومان تا بیش از 6000 تومان است.

گزینه نهایی به مرحله تصمیم رفت

تغییر مدل افزايش وام خريد مسکن

از بین چندین گزینه  پیشنهادي براي نحوه افزایش وام 
خرید مسکن، سرانجام مدل بانک مسکن با کمي تغییر روي 
میز سیاست گذار پولي قرار گرفت. این مدل، پرداخت وام 
شناور با میانگین سقف 60 میلیون تومان را شامل مي شود 
و براساس نرخ سود 14 درصد، دوره بازپرداخت 20 ساله و 
اقساط ماهانه متوسط 750 هزار تومان طراحي شده است. 
همچنین براي رعایت »خطوط   قرمز« بانک مرکزي مبني بر 
»حفظ تعادل منابع و مصارف بانک عامل«، پیشنهاد شده 
است حدود یک  سوم منابع صندوق پس انداز مسکن توسط 
سپرده گذاران و مابقي به اضافه مابه التفاوت سود حمایتي وام، 

توسط دولت تامین شود.
سخت ترین شکل »صندوق پس انداز مسکن« 

آماده بررسی در شورای پول  و اعتبار شد
وام خرید مسکن در گردنه افزایش

گروه مسکن، فرید قدیری: مصوبه غافلگیرانه ماه گذشته 
هیات دولت در خصوص وام مسکن این تصور را به وجود 
در  یکساله اش  موضع  از  راه وشهرسازی  وزارت  که  آورد 
خصوص »نیاز حتمی متقاضیان مسکن به تسهیلات خرید 
پرقدرت« عقب  نشسته و طرح افزایش وام خرید را از دستور 
کار خود خارج کرده است اما پیگیری های نشان می دهد 
مذاکراتی که درست یک ماه بعد از تشکیل دولت یازدهم 
به خواست متولیان بخش مسکن برای افزایش وام خرید در 
بانک مرکزی آغاز شد، نه تنها متوقف نشده که طی دو ماه 
اخیر به شکل بی صدا –سکوت خبری- در جریان بوده است.

هیات دولت 23 مهر ماه امسال از بین دوراهی افزایش 
وام ساخت یا وام خرید، گزینه اول را برگزید و بدون آنکه 
پیش زمینه ذهنی چندان قوی در بازار مسکن برای ارتقای 
میزان تسهیلات ساخت وساز وجود داشته باشد، ناگهان در 
مصوبه ای، سقف وام ساخت مسکن را به 50 میلیون تومان 

افزایش داد.
اگر  هیات دولت  اخیر  مجوز  شده،  مشخص  هم اکنون 
تحت  راه وشهرسازی  وزارت  برنامه های  از  بخشی  با  چه 
عنوان »تقویت عرضه مسکن ارزان قیمت برای دهک های 
کم درآمد« انطباق دارد اما هدفی که این وزارتخانه برای 
تامین مالی »پایدار« بخش مسکن تدارک دیده را محقق 
شهرسازی  وزارت  راه  و  مسوولان  رو،  همین  نمی کند.از 
در هفته های اخیر با استقبال از موافقت دولت با افزایش 
سقف وام ساخت در بافت فرسوده، کماکان به رایزنی های 
خود برای راه اندازی صندوق های پس انداز مسکن به عنوان 
پایدارترین جریان تامین مالی ادامه دادند تا بلکه موافقت 
مقامات  بین  آورند.مذاکرات  به دست  نیز  را  بانک مرکزی 
برای  بانک مسکن  و  بانک مرکزی  راه وشهرسازی،  وزارت 
»نحوه ایجاد صندوق پس انداز و پرداخت وام خرید از محل 
صندوق«، در آخرین نشست مشترک، به جمع بندی روی 
فرمول پیشنهادی بانک مسکن منتهی شده و مدل نهایی 
که سخت ترین شکل پرداخت وام خرید مسکن به حساب 
می آید، هم اکنون آماده ارائه به شورای پول واعتبار شده است.

 پیشنهـاد 100 میلیـوني کنـار رفـت
، دو مدل در نیمه نهایي

را  مذاکرات  دور  آخرین  از  آمده  به دست  نتیجه  آنچه 
قابل تامل کرده، محتوای مدل بانک مسکن است. طرفین 
مذاکره در طول چندین ماه نشست مشترک در سطوح 
عالی، کارشناسی و مدیریتی، متفق القول شده بودند که 
وزارت  طرح  باید  مسکن  خرید  وام  سقف  افزایش  برای 
راه وشهرسازی مبنی بر راه اندازی صندوق پس انداز مسکن در 
یک بانک که می تواند برای شروع کار بانک مسکن باشد، به 

اجرا دربیاید.
در طرح اولیه وزارت راه وشهرسازی، پرداخت سالانه 300 
هزار فقره تسهیلات خرید معادل 50 درصد قیمت مسکن با 
ارقام  شناور 80 تا 100 میلیون تومان و نرخ سود 14درصد– 
نرخ در استطاعت- پیش بینی شده بود. اما در ماه های اخیر 
با رسیدن روند مذاکرات به مراحل جزئی و ریز این طرح، از 
یکسو ارقام اولیه تعدیل شد و از سوی دیگر، دو مدل از طرف 
بانک مسکن و مسوولان بخش مسکن در اولویت بررسی و 
تصمیم گیری قرار گرفت.بعد از آنکه در اواخر فصل تابستان، 
نظر بانک مرکزی مبنی بر »افزایش تدریجی سقف تسهیلات 
خرید به جای رشد یکباره سقف و همچنین اجرای پایلوت 
فضای  در  پرقدرت«  نه چندان  وام  با  پس انداز  صندوق 

مذاکرات غالب شد، بانک مسکن مدل خود برای راه اندازی 
صندوق پس انداز را براساس پرداخت وام 100 هزار فقره با 
میانگین سقف 60میلیون تومان و سود حمایتی 14درصد 

طراحی و ارائه کرد.
در این مدل، امکان پرداخت وام خرید با ارقام شناور 40، 
60 و حداکثر 80 میلیون تومان وجود دارد که متناسب با 

شهرهاي پرهزینه، قابل پرداخت است.
اما مدل بانک مسکن که هم اکنون به عنوان پیشنهاد نهایی 
آماده طرح و بررسی در شورای پول  و اعتبار است، از آن 
جهت قابل تامل ارزیابی می شود که بار عمده تامین منابع 
مالی برای پرداخت وام خرید در این مدل، بر دوش دولت 

گذاشته شده است.
 کمترین ریسک براي بانک، بیشترین بار مالي براي دولت

بررسی های »دنیای اقتصاد« در این باره نشان می دهد: 
در مدلی که بانک مسکن برای راه اندازی صندوق پس انداز 
طراحی کرده، یک سوم منابع لازم برای پرداخت تسهیلات، 
از محل سپرده گذاری وام گیرنده ها تامین می شود و دو سوم 
دیگر از محل اعتبارات دولتی حاصل خواهد شد. در قالب 
این مدل، متقاضیان وام یا همان متقاضیان خرید مسکن به 
مدت یک سال مبلغی معادل 20 میلیون تومان در صندوق 
پس انداز بانک مسکن سپرده گذاری می کنند، سپس دولت 
باید مابه التفاوت اصل و سود سپرده تا رقم 60 میلیون تومان 
تسهیلات را برای جلوگیری از کسری منابع صندوق، به بانک 

عامل پرداخت کند.
محاسبات درباره کل منابع مورد نیاز صندوق پس انداز در 
مدلی که بانک مسکن برای پرداخت تسهیلات با میانگین 
سقف 60 میلیون تومان طراحی کرده، حاکی است: دولت 
برای یک دوره 5ساله فعالیت صندوق، باید حدود 10 تا 11 
هزار میلیارد تومان در ابتدای شروع به کار صندوق پس انداز، 
به بانک عامل در قالب تامین مالی صندوق کمک کند که 
این مبلغ هم شامل »منابع مورد نیاز صندوق برای پرداخت 
وام« و هم شامل »جبران سود حمایتی 14درصد تا سود 

رایج بانکی 22درصد« می شود.
در حقیقت بانک مسکن برای عمل به »خط قرمز« بانک 
مرکزی که در طول یک سال اخیر مرتب نسبت به رعایت 
تعا دل منابع  و مصارف در طراحی صندوق پس انداز مسکن 
هشدارهای مکرر داده بود، چنین رقمی را از دولت مطالبه 
بخش مسکن  مسوولان  که  است  حالی  در  مي کند.این 
در مدلی که به موازات مدل بانک مسکن برای وام 60 
میلیونی طراحی کرده اند، مسوولیت تامین منابع صندوق 
یا همان مابه التفاوت اصل و سود سپرده تا رقم تسهیلات 
را برعهده بانک عامل گذاشته اند و صرفا دولت را متعهد و 
مکلف به پرداخت یارانه لازم برای جبران سود حمایتی 
می دانند.در مدل مدنظر متولیان بخش مسکن، بانک عامل 
صندوق پس انداز مسکن باید قادر باشد، منابع مالی لازم 
برای پرداخت تسهیلات خرید را از بازار پولی تامین کند. 
به خصوص آنکه آورده متقاضیان در قالب سپرده، به مدت 
یک سال نزد صندوق پس انداز می شود و با همین میزان 
سپرده گذاری، عملا توان وام دهی بانک در درازمدت افزایش 
پیدا می کند. اما گفته مي شود از نظر بانک مسکن، هزینه 
تامین پول از بازار بین بانکي– بازاري که بانک ها براي عمل 
به تعهدات سررسید شده  خود در قبال مشتري یا همان 
وام  گیرنده ، به صورت موقت از یکدیگر منابع مالي قرض 
مي گیرند- حدود 28درصد است که به مراتب قیمت تمام 
شده تسهیلات را از 22درصد، بالاتر مي برد.متولیان مسکن 
در مدل خود، برآورد کرده اند که اگر مرز حمایت مالی دولت 
از صندوق پس انداز بانک مسکن برای پرداخت وام خرید 
60 میلیونی، صرفا در حد جبران فاصله سود 14درصدی 
وام تا سود 22درصدی رایج در نظام بانکی باشد، در این 
صورت حداکثر حدود 5 هزار میلیارد تومان کمک دولتی 
به بانک عامل، مورد نیاز است که البته این رقم نیز مشروط 
به پرداخت کامل آن در ابتدای کار صندوق برای پوشش 
نیاز پنج ساله اش است.به رغم مطرح شدن هر دو مدل بانک 
مسکن و وزارت راه وشهرسازی، فعلا آن مدلی که ریسک 
کمتری برای سیستم بانکی و بار مالی بیشتری برای دولت به 

همراه دارد، به عنوان گزینه نهایی، تعیین شده است.
صندوق  عامل  بانک  تراز  بانک مرکزی،  تاکید  مطابق 
پس انداز مسکن باید همواره مثبت باشد به این معنی که 

طراحی وام خرید به گونه ای انجام گیرد که در طول پرداخت 
تسهیلات، هرگز تعادل منابع و مصارف صندوق با کسری 

مواجه نشود.
از این رو، انتقال بار تامین منابع صندوق پس انداز به 
دوش دولت، »ریسک کسری« را به کمترین سطح کاهش 

می دهد.
 صندوق، حمایت لازم دارد؟

 هم اکنون قضیه افزایش وام خرید مسکن در شرایطی به 
تضمین دولت برای جبران کسری منابع صندوق پس انداز 
بانک مسکن طی چند سال اخیر برای  گره خورده که 
پرداخت تسهیلات 20 میلیون تومانی و اخیرا 35 میلیون 
تومانی، از ساختار صندوق پس انداز استفاده کرده و در این 
سال ها، هیچ بحثی مبنی بر کمبود منابع این صندوق یا 

درخواست کمک از دولت، مطرح نبوده است.
در بانک مسکن، سال ها است که صندوق پس انداز مسکن 
فعالیت می کند. این صندوق تا دی ماه سال گذشته، مشروط 
یک سال،  مدت  به  تومانی  میلیون  سپرده گذاری 10  به 
تسهیلاتی معادل 20 میلیون تومان برای خرید مسکن 
پرداخت می کرد و از دی ماه سال92 تا کنون نیز بیش از 50 

هزار فقره وام 35 میلیونی پرداخت کرده است.
از سوی دیگر، همه وام هایی که بانک مسکن در چند 
سال گذشته برای خرید مسکن پرداخت کرده، طبق ضوابط 
بانک مرکزی، دارای نرخ سود 14 تا حداکثر 16 درصد بوده 
است. بنابراین رویه گذشته تاکنون بانک مسکن در پرداخت 
تسهیلات خرید اولا متکی به منابع داخلی بانک و منابع بازار 
بوده و دوما با نرخ سودی معادل آنچه وزارت  راه وشهرسازی 
سود یارانه ای می داند، ارائه شده است. کارشناسان مسکن 
در این باره معتقدند: طرح وزارتخانه برای افزایش وام خرید 
مسکن، عملا به لحاظ منابع لازم و نرخ سود حمایتی، عینا 
برگرفته از ساختار فعلی صندوق پس انداز مسکن مستقر در 
بانک مسکن است و نیاز چندانی به پیش بینی اعتبار دولتی 
در قالب کمک مالی به صندوقی که می خواهد وام جدید را 

پرداخت کند، نیست.
 هم  اکنون در سایت رسمي بانک مرکزي، مقرراتي که براي 
نحوه تعیین نرخ سود تسهیلات بانکي معین شده، به این 
صورت است که بانک ها براي پرداخت تسهیلات به شکل 
براي  و  باید حداکثر 22درصد سود  غیرمشارکتي  عقود 
تسهیلات مشارکتي نیز حداقل 21درصد سود دریافت کنند. 
در مقررات بانک مرکزي همچنین با نام بردن از »صندوق 
پس انداز مسکن« تاکید شده است، تسهیلات خرید مسکن 
از محل صندوق نیز باید با نرخ سود 14درصد و اوراق مسکن 

با سود 16درصد، پرداخت شود.
به این ترتیب، از نظر بانک مرکزي، طي این سال ها– 
بسته هاي پولي سال هاي اخیر موجود در آرشیو بانک مرکزي، 
همواره بر پرداخت تسهیلات خرید مسکن از محل صندوق 
با نرخ سود 14 درصد تاکید دارد- وام خرید مسکن باید با 
سودي که امروز وزارت راه   وشهرسازي به دنبال آن است، 
پرداخت مي شده و نکته آنکه، در این سا ل ها، کمک یارانه اي 
خاصي از طرف دولت چه به شکل مستقیم و چه به صورت 
وجوه اداره شده، به صندوق پس انداز بانک مسکن نشده 

است.
 سختي مسیر و بار 10 هزار میلیاردی

اما با این حال، شورای پول و اعتبار در هفته های آتی، 
پیشنهاد نهایی مبنی بر راه اندازی صندوق پس انداز جدید 
برای پرداخت سه نوع تسهیلات 40، 60 و 80 میلیون 

تومانی را بررسی می کند.
تصویب و اجرای قطعی این پیشنهاد منوط به آمادگی و 
پذیرش معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی رئیس جمهور 
برای ارائه کمک حداقل 10 هزار میلیارد تومانی به منابع 
صندوق است؛ کمکی که پیش تر وزیر راه وشهرسازی و 
رئیس کل بانک مرکزی، رقمی به مراتب کمتر از آن را در 
قالب نامه ای با امضای مشترک، از رئیس جمهور درخواست 
کرده بودند تا بتوانند با آن، وام خرید مسکن در استطاعت 

گروه های میان درآمدی را به متقاضیان پرداخت کنند.
کمک دولت اگر تامین شود، احتمالا به شکل وجوه اداره 
شده، نزد صندوق سپرده گذاری می شود. در پیشنهاد نهایی 
شده، میانگین سقف وام خرید به 60 میلیون تومان افزایش 
می یابد و اقساط ماهانه این تسهیلات نیز حدود 750 هزار 
تومان خواهد بود که البته برای وام 80 میلیونی، مبلغ قسط 
به حدود 900 هزار تومان می رسد.طول دوره بازپرداخت 
نیز 20ساله حساب شده است.با این مدل، طرح تقویت 
توان خرید مصرفی در بازار مسکن، وارد گردنه بررسی و 
تصویب نهایی شده است. سختی مسیر کنونی برای تصویب 
این طرح، بار مالی حداقل 10 هزار میلیارد تومانی در نظر 
گرفته شده برای دولت است.تجربه به جا مانده از مراودات 
مالی دولت ها نشان می  دهد: در هیچ سالی سابقه نداشته 
که دولتی، تعهدات خود به سیستم بانکی بابت یک نوع 
تسهیلات تکلیفی- لااقل در بخش مسکن- را سر موقع 
پرداخت کند. در بهترین حالت، این تعهدات چندین ماه بعد 
از پرداخت تسهیلات از طرف بانک عامل، ارائه شده است. 
به عنوان نمونه در مسکن مهر که تسهیلات با سود حمایتی 
4 تا 9 درصد پرداخت می شد، به رغم تعهد دولت برای 
پرداخت مابه التفاوت نرخ سود به بانک ها، این مبلغ مدتی بعد 
از پرداخت تسهیلات، به بانک عامل داده شد.اکنون با چنین 
سابقه ای از عدم تحقق تعهدات گذشته، پیشنهاد شده است، 
تعهدات آینده دولت برای وام خرید مسکن، پنج سال جلوتر 

از پرداخت تسهیلات، به بانک عامل داده شود.

نرخ تورم در ۸ ماه اخیر 11 درصد کاهش یافته اسـت 
که می توانـد در تعیین حداقل دسـتمزد 94 کارگران 
تاثیر مستقیم داشته باشد. اگر شورای عالی کار نتواند 
امتیازات دیگری را به منظور تقویت دسـتمزدها برای 
سـال آینده در نظر بگیـرد، با تداوم کاهـش تورم در 
ماه های آینده، افزایش مزد سـال آینـده بین 90 تا 121 

هزار تومان خواهد بود.
با قرار گرفتن در ماه هشتم سال و طرح برخی مباحث درباره 
تعیین حداقل دستمزد سال آینده میلیون ها کارگر و مشمول 
قانون کار، ستادهای بررسی وضعیت معیشت خانوار کارگری 
تشکیل و پیشنهادهایی برای طرح در شورای عالی کار نیز در 
دست تهیه قرار دارد.نمایندگان کارگران می گویند بزودی و در 
یکی دو ماه آینده مباحث رسمی خود را با نمایندگان کارفرمایان 
ــمولان قانون کار آغاز  ــتمزد سال 94 مش و دولت درباره دس
خواهند کرد. آنها امیدوارند با توجه به وعده های دولت تدبیر 
و امید درباره لزوم تامین معیشت کارگران، برنامه های حمایتی 
ــوی دولت در این خصوص تدوین شود.تاکنون  مناسبی از س
دولت تدبیر و امید یک حداقل دستمزد برای کارگران تصویب و 
ابلاغ کرده است و بزودی مباحث جدیدی در این زمینه مطرح 
ــد. در طول یکسال گذشته مباحث جدیدی درباره  خواهد ش

نحوه افزایش سالیانه دستمزدهای کارگران مطرح شده است.
طرح مباحث جدید درباره دستمزدها

وزارت کار دولت تدبیر و امید سال گذشته در اولین دور فعالیت 
ــتمزد کارگران طبق یک مدل  خود بحث تعیین حداقل دس
جدید که هم تورم سالیانه را پوشش دهد و هم تامین کننده 
معیشت باشد را مطرح کرده است؛ موضوعی که سالیان متمادی 

مطرح بوده و تاکنون راهکار روشنی برای آن پیدا نشده است.
ــال 68،  ــان تصویب قانون کار در س ــون و تقریبا از زم تاکن
ــدگان کارگران و  ــتمزدها بر مبنای روش چانه زنی نماین دس
ــن حضور تقریبا مداخله گرانه دولت ها  کارفرمایان و همچنی
ــت؛ اما اینبار وزارت کار دولت تدبیر و امید  ــده اس پیگیری ش
ــی را پیگیری کند که هم برای  ــت می خواهد روش مدعی اس
کارگران و هم کارفرمایان راضی کننده باشد.در این زمینه وزارت 

کار اقدام به تشکیل کارگروه تخصصی مزد و بهره وری نیز کرده 
و این کارگروه تاکنون مباحثی را در زمینه وضعیت هزینه ها 
ــتمزدهای نیروی کار در بخش های مختلف اقتصادی  و دس
ــاختمان، صنعت دارو، خودرو و مواد غذایی دنبال  از جمله س
کرده است.اگر برای تعیین حداقل دستمزد سال آینده کارگران، 
روش جدیدی به سرانجام نرسد و کارها مانند سال های گذشته 
بر اساس چانه زنی دنبال شود دوباره مباحث مربوط به نرخ تورم 

اعلامی مراجع رسمی و ماده 41 قانون کار مطرح خواهد شد.
آیا افزایش دستمزد دوباره طبق تورم است؟

افزایش نرخ تورم در سال های گذشته به ویژه پس از اجرای 
ــابق  ــدی یارانه ها در دولت های س ــه فاز اول هدفمن عجولان
باعث شده بود تا نرخ تورم به بالاترین میزان خود برسد؛ از این  
رو نمایندگان کارگران معتقد بودند بر اساس ماده 41 قانون کار، 
باید حداقل دستمزد به میزان نرخ تورم پایان سال و با توجه به 
تامین معیشت تعیین شود که البته در رسیدن به این خواسته 
خود تقریبا ناکام بوده اند.با توجه به اعلام های مکرر دولت در 
ــته و ارائه نرخ های کاهشی تورم در سال جاری،  ماه های گذش
حال اگر این روال دوباره پیگیری شود شاید اینبار کارفرمایان 
به جای کارگران باشند که برعکس همیشه بر تعیین حداقل 
ــال 94 بر مبنای نرخ تورم به دلیل کاهشی بودن  دستمزد س
آن اصرار کنند!کارگران معتقدند هرچند روند افزایش قیمت 
ــده و دیگر از تلاطم های ناگهانی در بازارها  ها در بازار کُند ش
خبری نیست، اما هنوز چیزی بر قدرت خرید آنها افزوده نشده 
و در صورت استناد صرف به نرخ تورم و تعیین افزایش دستمزد 
ــال 94؛ قدرت خرید آنها یکبار دیگر دستخوش  پایین در س
ــد و دولت باید به عمل به بند دوم ماده 41  کاهش خواهد ش
قانون کار درباره تعیین دستمزدی تامین کننده معیشت نیز 
توجه ویژه داشته باشد.طبق اعلام مرکز آمار ایران نرخ تورم در 
فرودین ماه سال جاری به میزان 30.2 درصد بوده که در پایان 

مهرماه به 19.1 درصد کاهش یافته است. 
بنابراین طبق ماده 41 قانون کار، افزایش دستمزد سال آینده 
کارگران نمی تواند فاصله چندانی با پایین ترین نرخ تورم که 
احتمالا تا ماه های آینده کاهشی تر نیز خواهد شد داشته باشد.

این یعنی اینکه دستمزد مشمولان قانون کار در سال آینده باید 
بین 15 تا نهایتا 20 درصد نسبت به سال جاری افزایش داشته 
باشد که رقمی بین 91 تا 121 هزارتومان خواهد شد و با این 
ــاید حداکثر از 609 هزارتومان به 730 هزارتومان  وضعیت ش

برسد.
شرایط تعیین مزد 94 ویژه است

غلامرضا عباسی با بیان اینکه از طریق همانگی با نمایندگان 
ــتندات و آمارهای  ــتان ها به دنبال تهیه مس ــران در اس کارگ
جدیدی از وضعیت معیشت کارگران هستیم گفت: در 9 منطقه 
از کشور ستادهای تعیین دستمزد 94 کارگران را تشکیل دادیم.

ــران ایران  ــن های صنفی کارگ ــرکل کانون عالی انجم دبی
اظهارداشت: بزودی نشستی درباره نتایج بررسی های میدانی 
نمایندگان کارگران در استان ها از وضعیت معیشت کارگران 
برگزار و گزارشات استان ها اخذ می شود.عباسی درباره کاهش 
نرخ تورم در ماه های اخیر و احتمال تاثیرگذاری آن بر تعیین 
دستمزد سال آینده کارگران گفت: هرچند یکی از آیتم های 
تعیین دستمزد نرخ تورم است، اما ماده 41 قانون کار بند دومی 
نیز درباره تعیین دستمزد تامین کننده معیشت خانوار کارگری 

هم دارد.
این مقام مسئول کارگری کشور افزود: یک سوال اساسی در 
حال حاضر این است که آیا دستمزد فعلی به میزان خط فقر 
است؟ هر ساله می گویند شرایط ویژه است و از اینرو مصوبات 
ــورای عالی کار به زیان کارگران بوده، حال یکسال هم این  ش
ــرایط ویژه را برای کارفرمایان در نظر بگیرند و افزایش های  ش
ــان کرد:  ــبی به نفع کارگران اتفاق بیافتد.وی خاطرنش مناس
دستمزدها تنها 5 تا 10 درصد در قیمت تمام شده محصولات 
ــی خود در اداره  ــت و کارفرمایان باید دلیل ناتوان تاثیرگذار اس
ــایر هزینه ها جستجو کنند. مگر دستمزدها  بنگاه ها را در س
افزایش نیابد، چقدر از مشکلات کارفرمایان حل خواهد شد؟به 
ــت و باید درمان شود.  ــی، اقتصاد کشور بیمار اس گفته عباس
ــرایط فعلی دنبال کنیم، احتمالا افزایش  اگر مباحث را در ش
دستمزدها در سال آینده مناسب نخواهد بود و طبق تورم فعلی 

در حد 20 درصد می شود.
این مقام مسئول کارگری کشور به این مطلب نیز اشاره کرد 
که تعیین دستمزدهای پایین تاثیر مستقیمی در میزان انگیزه و 

بهره وری نیروی کار کشور خواهد داشت.

حقوقباتداومکاهشتورمچقدرمیشود؟
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دومینوی اعتراضات چگونه راه افتاد؟
درخشانمیراثداییرابهحراجگذاشت

 تیمی که در خانه دو بر صفر پیش بود با دو اشـتباه تکـراری و فردی بازی را با 
تساوی به پایان رساند؛ این نشانه ای روشن برای پایان آرزوی تصاحب جام برای 

پرسپولیس بود.
ــت رفتن امتیاز خانگی بود و نه این حقیقت که این تیم توان   نکته قابل تامل نه از دس
قهرمانی ندارد، بلکه اعتراض دوباره یک بازیکن به تصمیم حمید درخشان مهمترین حادثه ای 
بود که مجددا رخ داد و این به آن معناست که سرمربی جدید پرسپولیس، نظم تیمی، تنها 
میراث دایی را به بهای ناچیز فروخت.فارغ از نتیجه که مشخص کرد حمید درخشان توان 
بازگرداندن آنها به کورس قهرمانی را ندارد مسئله مهمتر انضباط است که به زیر دست و پا 
افتاده و کار تا آنجا پیش رفته که برای نخستین بار هوادار که همواره مدافع بازیکن است از 
روی سکو فریاد می زند؛ بازیکن بی اخلاق نمی خواهیم. فصل برای قرمزها پیش از این تمام 
شده بود. درست همان روزی که در همین ورزشگاه به تراکتورسازی و سایپا باختند. نه آن 
ــت را داشت و نه این یکی. اما فرق اولی با دومی این بود که فقط نتیجه  مربی توان بازگش
را می باختند و بعد از شکست یک کوه به اسم  علی دایی وجود داشت که با همه غرور، با 
همه نچسبی، با همه ایراداتش که کم هم نبودند، متکلم وحده بود.ناظم بود. حرف حرف او 
بود. پیام صادقیان جیکش در نمی آمد. رضا حقیقی طغیان گری اش را همان وسط  زمین 
خرج می کرد و اخطار مفت می گرفت اما شهامت لگد زدن به تابلوی کنار زمین را پس از 
تعویض نداشت. جرات نمی کرد وقتی دایی او را ذخیره نورالهی کرد چشم و ابرو بالا بیندزاد 
و اداهای دیگر.پرسپولیس تا دو ماه قبل می باخت اما فقط درون زمین. حالا می بازد هم در 
چمن هم روی نیمکت. جوجه ها، غشای بیرونی تخم مرغ را شکستند و یک به یک مارش 
اعترض می زنند. یک روز سوشا مکانی، روز بعد میثم حسینی، بعد پیام صادقیان و حالا رضا 
حقیقی. بدتر از آن چشم حمید درخشان روشن که باز هم میثم حسینی بعد از تعویض 
با حسین عبدی شهامت جر و بحث روی نیمکت را پیدا می کند. اگر سرمربی روز نخست 
اقتدار را فدای مصلحت نمی کرد حالا این دومینوی مهار نشدنی به راه نمی افتاد و نمی گفت 
نمی توانم همه را اخراج کنم. حمید درخشان گرم است و نمی داند در حال تخریب مجسمه 
مردی است که هنوز هواداران پرسپولیس او را با پاس هایش با بازی های به غایت درخشاش 
یا حتی سرمربیگری با همان تیم دوستی داشتنی سال 73 به یاد می آوردند.این پرسپولیس 
قهرمان نمی شود به هزار و یک دلیل که یکی از بارزترین آنها این است؛ بازی دو بر صفر برده 
را مقابل تیم انتهایی جدول در خانه دو بر دو می کند. پرسپولیس قهرمان نمی شود به هزار 
دلیل مستند دیگر و نشانه ها می گویند حمید درخشان قبل از آنکه لیگ چهاردهم به پایان 
برسد جایش را به مرد نگون بخت دیگری می دهد حتی اگر فاتح دربی باشد. روی منطق و 
ریاضی پرسپولیس قهرمان نمی شود اما بهتر است همین امروز، همین حالا، حمید درخشان 
بازیکن محبوب دهه 60 سرخ ها، مربی همواره شکست نخورده برابر استقلال، مردی که 
همیشه آرزوی بازگشت به پرسپولیس را داشت، آن شلاق زمین افتاده علی دایی را بردارد. 
همان شلاقی که پیام صادقیان و رضا حقیقی و دیگران با دیدنش شهامت اعتراض نداشتند. 
آن را بالا ببرد و بگوید در این رختکن آفت زده رئیس منم، چه تیمم انتهای جدول باشد چه 
وسط و صدر. همانند فرگوسن و ونگر فریاد بزند؛ رئیس منم و اگر کسی صدایش بلند شود 
قبل از آنکه من حرفی بزنم ساکش را بردارد و برای همیشه برود. اگر حمید درخشان این 
شلاق نامریی را همین الان هم در دست بگیرد دیر است اما این حُسن را دارد که بعد از تجربه 
تلخ پرسپولیس در تیم های آتی اش، بازیکنان به یادشان می ماند این مربی اهل باج دادن 
نیست. تردید نکنید پرسپولیس روزهای تیره تری را پیش رو خواهد داشت اگر درخشان به 

طغیانگران نفهماند رئیس چه کسی است و شلاق در دستان کیست!

 دبیرکل کنفدراسیون فوتبال آسیا:
دژاگهیکیازستارههایفوتبالآسیااست

 دبیرکل کنفدراسیون فوتبال آسیا اشکان دژاگه هافبک مهاجم تیم ملی 
فوتبال ایران را از ستاره های فوتبال آسیا در رقابت های جام جهانی 2014 

دانست .
 الکس سوسی در پیامی که در شماره ماه اکتبر مجله کنفدراسیون فوتبال آسیا منتشر 
شد ، خاطرنشان کرد: این بازیکن پس از ثبت نام خود در دو باشگاه ولفسبورگ و فولهام 

اروپا ، حالا به عنوان بازیکن لژیونر ایران در تیم العربی قطر بازی می کند.
هشتمین شماره مجله کنفدراسیون فوتبال آسیا با ارایه تصویر اشکان دژاگه بر روی 
جلد گزارش مفصلی از وی منتشر کرد. در این ماهنامه از دژاگه به عنوان ستاره ای 
بین المللی که در آسیا به دنبال آرزوهایش است ، یاد شده است .سوسی همچنین در 
این پیام نوشت: رقابت های جام جهانی 2014 بزرگترین رویداد ورزشی در سال جاری 
بود که تماشای آن بیننده ها را مجذوب خود کرد و تحسین برانگیز بود.وی در ادامه این 
پیام آورده است : با وجود این که تیم های آسیایی نتوانستند در این رقابت ها نتایج خوبی 
را کسب کنند اما به جرأت می توان گفت که هنوز مواردی هست که آسیا می تواند به 
آنها افتخار کند ضمن این که کسب تجربه در مسابقات در این سطح سرمایه ای است 
که تیم های آسیایی توانستند به آن دست پیدا کنند.دبیرکل کنفدراسیون فوتبال آسیا 
یادآور شد که برنامه های این کنفدراسیون درزمینه توسعه فوتبال آسیا همچنان ادامه 
دارد و براین اساس می توان در رقابت های پیش رو شاهد بازی های هیجان انگیزتری 
باشیم و همچنین مشتاقانه منتظر حمایت بیشتر کشورهای آسیایی در راستای این اهداف 
هستیم.مجله کنفدراسیون آسیا در شماره ماه اکتبرهمچنین به حضور چهار نماینده آسیا 
ایران، ژاپن، کره جنوبی و استرالیا در رقابت های جام جهانی 2014 اشاره کرد و گزارش 

مفصلی درمورد تیم ملی کشورمان منتشر کرد.

پزشک تیم فوتبال پرسپولیس؛

عباسزادهتنهامصدومپرسپولیس
پزشک تیم فوتبال پرسپولیس گفت: تنها مصدوم ما عباس زاده است و از این 

بازیکن MRI می گیریم تا میزان مصدومیتش مشخص شود.
مهیار مرتضوی در خصوص تعداد مصدومان پرسپولیس در شرایط فعلی گفت: فعلا 
فقط محمد عباس زاده که روز پیش از بازی مقابل گسترش فولاد دچار مشکل شده 
بود مصدوم تیم ما است و بقیه بازیکنان در سلامت هستند و قرار است امروز از این 
بازیکن MRI بگیریم تا میزان مصدومیت عباس زاده مشخص شود و به جز این بازیکن 
بقیه بازیکنان در سلامت هستند.وی درباره وضعیت مهدی دغاغله هم گفت: درباره این 
بازیکن از بازی با پیکان به کادر فنی اعلام کردیم که مشکل بدنی دغاغله رفع شده و 
می تواند بازی کند اما اینکه او به میدان برود یا نه در حیطه اختیارات ما نیست و کادر 
فنی تعیین می کند که چه بازیکنی بازی کند.پزشک تیم فوتبال پرسپولیس درباره 
اظهارات درخشان در نشست خبری پس از دیدار مقابل گسترش فولاد که گفته بود 
این تیم 5-6 مصدوم دارد اما وی می گوید فقط عباس زاده مصدوم است اظهار داشت: 
شاید منظور درخشان مصدومیت جزئی بازیکنان بوده چرا که امید عالیشاه مصدومیت 
جزئی داشت که ما او را به بازی رساندیم، نوری به خاطر درد معده با مسکن بازی کرد 
و بنگر هم کمر درد داشت و شاید منظور درخشان این بازیکنان بوده که با مصدومیت 

جزئی به بازی رسیدند.

شکایتباشگاهاستقلالازتراکتورسازان
باشگاه استقلال قصد دارد از باشگاه تراکتورسازی تبریز به کمیته انضباطی 

فدراسیون فوتبال شکایت کند.
  با توجه به اتفاقات دیدار روز گذشته تیم های تراکتورسازی تبریز و استقلال و همچنین 
توهین عده ای از تماشاگران تیم تبریزی به امیر قلعه نویی و تیم استقلال در بدو ورود این 
تیم به فرودگاه تبریز، آبی پوشان تهرانی از باشگاه تراکتورسازی به کمیته انضباطی شکایت 

خواهند کرد.
استقلالی ها از توهین عده ای از تماشاگران تراکتورسازی در فرودگاه تبریز فیلمبرداری 

کرده اند و قرار است فیلم این اتفاقات نیز در اختیار کمیته انضباطی قرار داده شود.

جوانان  و  ورزش  وزارت  قهرمانی  ورزش  معاون 
گفت: مشکلی با فدراسیون فوتبال نداریم اما از نظر 

مدیریتی ممکن است ایرادهایی به آن وارد بدانیم.
 نصرالله سجادی در پایان مجمع انتخابات فدراسیون 
مجمع  گفت:  خبرنگاران  در جمع  ورزشی  انجمن های 
خوبی برگزار شد. 4 نامزد انصراف دادند و رقابت بین دو 
نماینده برگزار شد که در پایان علیپور برای چهار سال به 

عنوان رئیس این فدراسیون انتخاب شد.
انتخاب  عدم  به  نسبت  نامزدها  از  یکی  افزود:  وی 
سرپرست اعتراض داشت اما باید این موضوع را بگویم که 
علیپور در تاریخ 89/8/23 حکم ریاست گرفته و هنوز 6 

روز تا پایان ریاستش باقی مانده بود. 
خصوص  در  ورزش  وزارت  قهرمانی  ورزش  معاون 
برنامه های مجامع فدراسیون ها گفت: تا سال 96 تمام 

مجامع به موقع برگزار می وشد و جداول آن آماده است.
سجادی در پاسخ به این سوال که فدراسیون همگانی 

و انجمن های ورزشی موازی هم فعالیت می کنند گفت: 
من در این خصوص موازی کاری نمی بینم. ممکن است 
به خیلی از فدراسیون ها در حوزه همگانی فعالیت کنند. 
فدراسیون همگانی یکسری انجمن دارد که رشته های 
خود را اداره می کند. اگر رشته ها به سطح گسترده تری 

برسند در مورد آن تصمیم گیری می کنیم.
وی در پاسخ به سوال خبرنگار تسنیم در خصوص اینکه 
مجامع فدراسیون ها در این مدت براساس کدام آئین نامه 
برگزار شده گفت: تمام مجامع براساس آئین نامه قدیم 
برگزار شده و ما آئین نامه جدید را به صورت آزمایشی 
نوشته و با توجه به اینکه اساسنامه تغییر کرده آئین نامه 
مجامع  دلیل  همین  به  برسد.  دولت  تصویب  به  باید 

فدراسیون ها را فعلا با آئین نامه قدیم برگزار می کنیم.
موضوع  آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  سجادی 
روسای  برکناری  در خصوص  وزیر  از  نمایندگان  سوال 
فدراسیون ها وجود دارد گفت: ما هیچ رئیس فدراسیونی را 

برکنار نکردیم. دوره روسای فدراسیون ها تمام که می شود، 
سرپرست انتخاب می کنیم.

خصوص  در  ورزش  وزارت  قهرمانی  ورزش  معاون 
سرپرستانی که برای مجامع نامزد می شوند گفت: براساس 
آئین نامه و اساسنامه در این خصوص مشکلی وجود ندارد 
و این روش در وزارت ورزش وجود دارد و مشکلی نیست.

فدراسیون  و  ورزش  وزارت  اختلاف  در خصوص  وی 
فوتبال و تصمیم شورای برون مرزی مبنی بر عدم اعزام 
تیم های فوتبال گفت: در شورای برون مرزی چیز شخصی 
بلکه  تنها نظر رئیس مطرح نیست  و  مطرح نمی شود 
با  مشکلی  می گیرد.  صورت  اعضا  حضور  با  رای گیری 
فدراسیون فوتبال نداریم اما از نظر مدیریتی ممکن است 

ایرادهایی مطرح کنیم.
سجادی در خصوص نامه اعضای هیئت رئیسه مبنی بر 
برکناری نبی گفت: من هم این نامه را دیدم و رونوشت آن 
در اختیار من قرار گرفته است و از نظر وزارت ورزش قابل 
تامل است. این موضوع بررسی می شود ولی تصمیم گیری 
در فدراسیون فوتبال و همه فدراسیون ها برعهده مجامع 

است.
ارزیابی  خصوص  در  سوالی  به  پاسخ  در  سجادی 
وزارت ورزش از عملکرد فدراسیون فوتبال در بازی های 
آسیایی گفت:  فدراسیون فوتبال در این بازی ها ضعیف 
بسیار  امید  تیم  که  است  مشخص  کاملا  و  شد  ظاهر 
ضعیف بود.  وی در خصوص انتخابات فدراسیون تنیس 
و اینکه برخی از نامزدهای این فدراسیون خود را گزینه 
وزارت معرفی می کنند گفت: وزارت ورزش گزینه ای نه 
در فدراسیون تنیس و نه هیچ فدراسیون دیگری ندارد. 
اگر این موضوع را ببینیم یا بشنویم مطمئنا با افراد برخورد 
می کنیم. نامزدها هر کدام که شرایط لازم را داشته باشند 

می توانند در مجامع فدراسیون ها شرکت کنند.
سجادی در خصوص انتخابات فدراسیون تیراندازی و 
حضور هاشمی، نماینده مجلس در انتخابات این فدراسیون 
گفت: زمانی که ثبت نام از نامزدها را آغاز می کنیم قید 
می کنیم که نباید چیزی مغایر با قوانین جاری کشور باشد 

این مسئله را به تیراندازان اعلام کردیم.
وی در خصوص انتخابات فدراسیون تیراندازی با کمان 
اظهار داشت: مشکل کوچکی در این خصوص وجود دارد 

که به زودی حل می شود و ثبت  نام ها آغاز می شود.
سجادی در پایان گفت: برای فدراسیون بسکتبال به 

زودی سرپرست انتخاب می کنیم. 

 ملی پوش و بازیکن سابق استقلال تهران گفت که پول در فوتبال ایران حرف 
اول و آخر را می زند ومتاسفانه باید گفت فوتبال ایران در فضای ناسالمی اداره 

می شود.
حسن روشن افزود: مدیران باشگاهی در ایران فقط به فکر پول و منافع شخصی خود 
هستند و این مساله موجب افت شدید فوتبال ایران و دیده نشدن استعدادهای ناب شده 

است.
وی اظهار کرد: عوامل بیرونی مستطیل سبز مانند تماشاگران، لیدرها، داوران و برخی 
واسطه ها در ایران نقش بیشتری نسبت به عوامل داخلی در نتیجه گیری تیم ها دارند 
ولی در فوتبال دیگر کشورها باید فوتبال بازی کنی در غیر این صورت آبرویت در خطر 

است و قطعا راه به جایی نخواهی برد.
ملی پوش پیشین فوتبال ایران افزود: متاسفانه در ایران به دلیل دلال بازی تیشه به 

ریشه خود زده ایم.
وی حذف تیم های امید و جوانان کشور از رقابت های آسیایی را فاجعه دانست و گفت: 
به رغم این که امسال در هیچ رده سنی موفقیتی کسب نکرده ایم ولی فدراسیون حاضر 

به پذیرفتن این موضوع نیست.

روشن در مورد نتیجه گیری تیم ملی بزرگسالان در جام ملت های آسیا افزود: تیم ملی 
ایران با توجه به شرایط خوب دیگر تیم های آسیایی در جام ملت ها نتیجه نخواهد گرفت 

و سال سیاه فوتبال ایران تکمیل می شود.
وی با انتقاد از عملکرد کارلوس کی روش به عنوان سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: 
کی روش به رغم داشتن نام بزرگ در فوتبال جهان و مربی گری در تیم های بزرگ 

نتوانسته در تیم ملی ایران موفقیتی کسب کند.
وی دلیل افت فوتبال آبادان را استفاده از بازیکنان و مربیان غیربومی دانست و افزود : 
آبادان سرزمین فوتبال ایران و حتی آسیاست و تاکنون بازیکنان بزرگی در آن رشد کرده اند 
ولی متاسفانه اکنون با استفاده از بازیکنان غیربومی و مربیان خارجی جایی در سطح اول 

فوتبال کشور ندارد.
ملی پوش سابق فوتبال ایران با اشاره به وجود مربیان خوب در آبادان گفت: دلیل 

استفاده از مربیان غیربومی برای هدایت تیم صنعت نفت عجیب است.
به گفته وی برنامه ریزی کوتاه مدت و بلند مدت و تشکیل آکادمی های فوتبال در 
آبادان یکی از راه های خروج از بحران است تا مانند گذشته به کارخانه بازیکن سازی در 

ایران تبدیل شود. 

 سرپرست فدراسیون بسکتبال به زودی انتخاب می شود؛

سجادی: از نظر مديريتی ايرادهايی به فدراسیون فوتبال داريم

حسنروشن:پولدرفوتبالایرانحرفاولوآخراست
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علمیوسلامت

چیبخوریمکهزخممانجوشبخورد؟
یا دچار سوختگی  وقتی دچار جراحتی می شویم، عمل جراحی می کنیم 
می شویم، از اطرافیان توصیه های مختلفی می شنویم که در صورت رعایت کردن 
آن ها روند بهبود زخم سریع تر خواهد شد؛ اینکه بهتر است شیر بیشتری بنوشیم،  
آناناس را حتماً در سبد میوه مصرفی روزانه مان قرار دهیم و برای پیشگیری از 
عفونت آب بیشتری بنوشیم، اما برخی توصیه ها هم درست نیستند و رعایت 
برخی دیگر حتی آثار منفی به دنبال خواهد داشت. این مطلب به توصیه هایی 

اختصاص دارد که رعایت آن ها برای بهبود سریع تر زخم ها مفید است.
غذاهای سرد میل کنید

ممکن است ذائقه تان هم در این دوران تغییر کند بنابراین باید دنبال غذاهای دیگری 
باشید مثلاً غذاهای سرد و آن ها که عطر و بوی کمتری دارند مانند انواع پنیر، حبوبات و 

غذاهایی که با پنیر تهیه می شوند.
پروتئین بیشتری بخورید

در صورت بروز جراحت اولین توصیه تغذیه ای افزایش میزان پروتئین دریافتی است زیرا 
یک رژیم غذایی پرپروتئین به ترمیم سریع تر بافت ها و اندام های آسیب دیده کمک می کند.

کمبود پروتئین، بدن را مستعد ابتلا به انواع عفونت ها خواهد کرد زیرا ضعیف شدن سیستم 
ایمنی بدن در چنین شرایطی حتمی است، بنابراین سعی کنید منابع غذایی حاوی پروتئین 
را از قلم نیندازید. مصرف لبنیات، از شیر گرفته تا ماست و البته انواع گوشت ها و تخم مرغ 
بسیار مفید خواهند بود.به علاوه، شما می توانید با افزودن پودر شیر به غذا، افزودن کمی شیر 
به املت، اضافه کردن پنیر در ساندویچ، افزودن شیر یا ماست به پوره میوه ها و حتی ریختن 
حبوبات و پنیر در سالاد میزان پروتئین دریافتی را افزایش دهید. البته بهتر است 2 تا 3 
واحد )معادل یک عدد تخم مرغ، یک لیوان شیر یا ماست و 30 گرم گوشت( از این گروه را 

در روز دریافت کنید تا مطمئن باشید مقدار قابل  ملاحظه ای پروتئین به بدنتان می رسد.
ویتامین C را از یاد نبرید

ویتامین C در روند بهبود سریع تر زخم ها نقش موثری دارد بنابراین سعی کنید در برنامه 
غذایی روزانه تان منابع این ویتامین را بگنجانید. مواد غذایی حاوی ویتامین C شامل انواع 
کلم ها به خصوص بروکلی، فلفل دلمه ای، گوجه فرنگی، انواع مرکبات از لیمو گرفته تا پرتقال 
و توت فرنگی هستند. البته بهتر است حداقل یک واحد دریافتی تان از این مواد غذایی باشد تا 
مقدار قابل  ملاحظه ای ویتامین C دریافت کرده باشید، مثلاً یک پرتقال متوسط یا یک لیوان 

از سبزی های حاوی ویتامین C خام و نصف لیوان پخته شده.
ویتامین A بیشتری به بدنتان برسانید

خوردن منابع غذایی حاوی ویتامین A به بهبود هر چه سریع تر زخم ها کمک می کند 
بنابراین بهتر است حداقل در روز یک واحد از منابع غذایی حاوی این ویتامین را میل کنید. 
مواد غذایی ای مانند سبزی های برگ سبز تیره و حتی زرد رنگ مانند فلفل دلمه ای رنگی و 
هویج از منابع عالی این ویتامین هستند و یک واحدشان معادل یک لیوان از این سبزی های 
خام یا نصف لیوان سبزی پخته است. جگر هم ویتامین A فراوانی دارد بنابراین توصیه 

می شود آن را کباب و میل کنید.
غذاهای چرب و شور و شیرین نخورید

خوراکی های شور و شیرین را فراموش و از خوردن آن ها جدا خودداری کنید زیرا بیشتر 
این غذاها حداقل مواد مغذی را دارند و فقط می توانند مقدار کمی انرژی به بدن شما برسانند.

خوردن غذاهای چرب مانند انواع فست فود و غذاهای سرخ شده فقط باعث دریافت کالری 
بیشتر می شود بنابراین آن ها را نیز از برنامه غذایی روزانه تان حذف کنید.

بیشتر مایعات بنوشید
دریافت مایعات یکی دیگر از مواردی است که هنگام دچار شدن به زخم باید به آن 
توجه داشت زیرا هم بر اثر جراحت حس تشنگی کاهش پیدا می کند و هم هضم و جذب 
پروتئین ها که برای بهبود زخم در پیش می گیرید نیاز بدن به آب را بالا می برد. نوشیدن آب 
سبزی ها و میوه ها به همراه غذا یا در میان وعده ها می تواند به بهبود سریع تر زخم ها کمک 
کند. مصرف آب، آب میوه و شیر از بهترین گزینه ها برای دریافت مایعات مورد نیاز روزانه 
است و خوردن میوه و سبزی های تازه و البته سوپ هم می تواند تا حدودی به دریافت مایعات 

مورد نیاز روزانه کمک کند.
برنامه غذایی منظمی داشته باشید

برنامه غذایی منظم از مهم ترین نکته هایی است که باید هنگام بروز جراحت به آن توجه 
شود. در صورت داشتن زخم یا جراحت سوختگی، روزانه 3 وعده و 3 تا 4 میان وعده میل 
کنید و تمام گروه های غذایی را در این وعده ها بگنجانید تا مواد مغذی مختلف به بدنتان 
برسند.ممکن است به دلیل مصرف آنتی بیوتیک ها و تحرک کمتر، کم اشتها شوید و فقط 
3 وعده غذایی میل کنید در حالی که این کار اشتباه است و بهتر است در روز 5 تا 6 وعده 
کوچک بخورید تا مواد مغذی مختلفی دریافت کنید. حتماً میان وعده ای بین صبحانه و ناهار، 

میان وعده ای بین ناهار و شام و میان وعده دیگری بعد از شام مصرف کنید.

محققان آمریکایی باند زخم بندی هوشمندی طراحی کرده اند که درصورت بهبود 
نیافتن زخم، نور فلورسنت سبز رنگ از خود ساطع می کند. 

زخم های شدید و سوختگی ها به مقادیر کافی اکسیژن برای تحریک رشد بافت  جدید و 
سالم نیاز دارند. 

رگ های خونی در پوست اقدام به اکسیژن رسانی به محل زخم می کنند، اما این رگ ها - در 
زمان بروز زخم - اغلب دچار آسیب دیدگی می شوند که باعث محدود شدن جریان خون یا 

میزان اکسیژن مورد نیاز سلول های در حال بهبود می شود. 
درصورتیکه زخم با باندهای معمولی بسته شود، ارزیابی روند بهبود زخم برای پزشکان دشوار 
می شود؛ تعویض مداوم پانسمان نیز برای بیمار دردناک بوده و خطر بروز عفونت را افزایش 
می دهد. دستگاه هایی برای اندازه گیری میزان اکسیژن در بافت آسیب دیده طراحی شده اند، اما 

استفاده از این دستگاه ها نیازمند باز بودن زخم است. 
محققان بیمارستان عمومی ماساچوست با همکاری دانشکده پزشکی هاروارد، باند زخم بندی 
ــرفته ای طراحی کرده اند که می تواند روند بهبود زخم را مشخص کند؛ این باند شامل  پیش
ــفر است که اقدام به جذب و ذخیره سازی نور و سپس آزاد کردن  مولکول های کوچک فس

آن می کند. 
مولکول های فسفر به تغییرات سطح اکسیژن واکنش نشان می دهند؛ درصورتیکه سطح 
اکسیژن ثابت باشد، باند شفاف باقی می ماند، اما هرچه سطح اکسیژن پایین تر باشد، درخشش 

مولکول های فسفر بیشتر می شود. 
درصورتیکه بدلیل شرایط داخل زخم روند بهبود مختل شود، باند زخم بندی با ساطع کردن 

نور فلورسنت سبز رنگ به پزشک هشدار می دهد. 
عملکرد باند زخم بندی درخشان بر روی 50 بیمار در ایرلند مورد آزمایش قرار گرفت؛ با انجام 
مراحل آزمایش بالینی بیشتر، انتظار می رود که این محصول بهداشتی تا سه سال آینده به بازار 
عرضه شده و برای نظارت بر روند بهبود زخم های مزمن و سوختگی مورد استفاده قرار گیرد. 

تولیدمخمربامقاومتبالادربرابراتانولباهمکاریمحققانایرانی
 محققان موسسه فناوری ماساچوست )MIT( با همکاری »امیر فیضی«، 
»پیام غیاثی« و »عادل قادری« راه جدیدی را برای تقویت تحمل مخمر در برابر 

اتانول یافته اند. 
مخمر معمولا برای تبدیل ذرت و سایر مواد گیاهی به سوخت زیستی مانند اتانول مورد 
استفاده قرار می گیرد؛ اما غلظت بالای اتانول می تواند برای مخمر سمی باشد که این 

مسئله ظرفیت تولید سویه های مختلف مخمر را در صنعت محدود کرده است. 
سمی بودن تنها مشکل اساسی در تولید مقرون به صرفه سوخت های زیستی محسوب 
می شود. محققان بخش مهندسی شیمی موسسه فناوری ماساچوست )MIT( با همکاری 
موسسه تحقیقات زیست پزشکی Whitehead راه جدیدی را برای تقویت تحمل مخمر 
در برابر اتانول از طریق تغییر ترکیب محیط کشت که مخمر در آن رشد پیدا می کند، 

یافته اند. 
اتانول و سایر الکل ها قادر به مختل کردن غشاء سلولی مخمر و در نهایت نابود کردن 
سلول هستند؛ محققان موسسه فناوری ماساچوست )MIT( در تحقیقات خود دریافتند 
که اضافه کردن پتاسیم و یون های هیدروکسید به محیط کشت که مخمر در آن رشد 

می کند، به سلول ها برای جبران آسیب دیدگی غشاء کمک می کنند. 

تقویت کننده دفاعی سلول 
این پروژه با جستجوی یک یا گروهی از ژن ها که قادر به دستکاری و افزایش تحمل 
مخمر در برابر اتانول باشند، آغاز شد که این رویکرد چندان موفق نبود؛ در ادامه تحقیقات، 

تغییر محیط کشت مخمر مورد بررسی قرار گرفت که با نتایج قابل توجهی همراه بود. 
با تقویت محیط مخمر با کلرید پتاسیم و افزایش اسیدیته )pH( از طریق پتاسیم 

هیدورکسید، میزان تولید اتانول افزایش پیدا کرد. 
بررسی ها نشان داد که این تغییرات بر مسیر بیوشیمیایی مورد استفاده مخمر برای تولید 
اتانول اثر نداشته و در عوض، شیب غشاء الکتروشیمیایی – تفاوت در غلظت یون ها در 
داخل و خارج غشاء – را تحت تأثیر قرار می دهد؛ با تقویت این شیب، مقاومت مخمر در 

برابر شرایط سخت تر افزایش پیدا کرده و تولید ادامه پیدا می کند. 
با ایجاد این تغییرات، محققان قادر به افزایش 80 درصدی تولید اتانول توسط مخمر 
شدند؛ این روش با سویه های مخمر تجاری و سایر انواع الکل مانند پروپانول و بوتانول – که 

برای مخمر سمی تر هستند – نیز کارآیی دارد. 
نتایج این دستاورد که در مجله Science منتشر شد، تأثیر قابل توجهی در تولید 

سوخت زیستی صنعتی خواهد داشت. 

انکوباتورقابلحملارزان،برندهرقابتبینالمللیجیمزدایسون
 یک محقق جوان انگلیسی امسال موفق به کسب جایزه اول رقابت بین المللی 

جیمز دایسون برای طراحی یک انکوباتور قابل تورم قابل حمل شد. 
 دستگاه جیمز رابرتز 23 ساله از دانشگاه لافبورو که »MOM« نام گرفته، می تواند 
جایگزینی ارزان برای انکوباتورهای سنتی باشد و جان بسیاری از نوزادان نارس در کمپهای 

مهاجرتی را نجات دهد. 
بخش میانی عایق بندی شده MOM که کودک در آن قرار می گیرد، بخش قابل 
تورم دستگاه محسوب می شود. هنگامی که دستگاه مورد استفاده نیست، باد این قسمت 
خالی شده و مانند آکاردئون جمع می شود. در زمان نیاز، این بخش باز شده و بطور دستی 

باد می شود. 
عناصر گرمایشی سرامیکی داخلی این دستگاه برای گرم نگهداشتن نوزاد مورد استفاده 
قرار می گیرند. یک واحد نوردرمانی تاشو نیز در این دستگاه قرار داشته که برای درمان 
زردی یا یرقان نوزاد استفاده می شود. دما و رطوبت درون دستگاه بر روی یک نمایشگر 
نشان داده شده و در صورت نیاز قابل تغییر است. در صورتی که این تغیرات بیش از حد 

باشد، یک زنگ هشدار به صدا درخواهد آمد. 
اگرچه این انکوباتور به منبع نیروی خارجی برای عملکرد طولانی مدت نیاز داشته، از یک 

باتری برخوردار است که در صورت قطع برق، نیروی آن را برای 24 ساعت تامین می کند. 
به گفته دانشگاه لافبورو، دستگاه MOM مانند یک سیستم انکوباتور مدرن 47 هزار 
دلاری عمل کرده، اما هزینه ساخت، آزمایش و انتقال آن به محل مورد نظر تنها 400 

دلار است. 
جیمز رابرتز برای این ابتکار موفق به کسب 45 هزار دلار به منظور ساخت پیش ساخت 

و آزمایش بیشتر بر روی طرح خود شد. 

کشفدلیلبویاییبهترزناننسبتبهمردان
یک تیم بین المللی به رهبری دانشمندان برزیلی موفق به کشف دلیل شامه بهتر 

زنان نسبت به مردان شده اند. 
محققان دانشگاه سائوپائولو، دانشگاه کالیفرنیا در سان فرانسیسکو، بیمارستان آلبرت اینشتین 
ــائوپائولو به رهبری دانشگاه ریودوژانیرو دریافته اند که منطقه مغزی مسئول پردازش  در س
ــت. به گفته پرفسور روبرتو لنت، استاد  بویایی در زنان 40 تا 50 درصد بزرگتر از مردان اس
دانشگاه ریودوژانیرو و محقق موسسه ملی علوم اعصاب انتقالی، طبق یک قانون کلی، منطقه 

بزرگتر نشان دهنده پیچیدگی بیشتر است. 
لنت افزود: در کل، مغزهای بزرگتر با نورونهای بیشتر به معنی پیچیدگی عملکردی بیشتر 
آنها است. از این رو منطقی است که فکر کنیم نورونهای بیشتر در پیاز بویایی زنان منجر به 
حساسیت بیشتر شامه آنها شود. اگرچه دانشمندان از مدتهای پیش می دانستند که تفاوت 
زیادی در ارزیابی ادراکی بو بین زنان و مردان وجود داشته و حس بویایی زنان بسیار بهتر عمل 

می کند، هیچ شاهدی برای تفاوتهای زیستی عامل این امر وجود نداشت. 
پژوهشهای پیشین به بررسی ریشه های زیستی حساسیت شامه بیشتر زنان با استفاده از 
روشهای تصویربرداری پرداخته بودند که سنجشهای ناخالصی از سازه مغزی ارائه می دادند. 
ــها جنجال برانگیز بوده و این سوال که آیا تفاوتهای حس بویایی از ریشه  نتایج این پژوهش
زیستی برخوردار بوده یا در نتیجه تفاوتهای اجتماعی و شناختی بین جنسیتهاست، بی پاسخ 
باقی مانده بود. محققان برزیلی با استفاده روش جدیدی موسوم به تجزیه کننده ایزوتروپیک، 
به اندازه گیری تعداد مطلق نورونها در یک ساختار خاص مغزی مانند پیاز بویایی پرداختند که 

اولین بخش دریافت کننده اطلاعات بویایی ثبت شده توسط سوراخهای بینی است. 
دانشمندان مغز هفت مرد و 11 زن مرده را که همگی در زمان مرگ 55 ساله بودند، بررسی 
کردند. همه این افراد از لحاظ عصب شناسی سالم بوده و هیچکدام دارای شغلی که داشتن 
بویایی قوی لازمه آن باشد، نبودند. محققان با محاسبه تعداد نورونهای پیاز بویایی این افراد 
درزیافتند که مغز زنان بطور میانگین از 43 درصد نورون بیشتر از مردان برخوردار است. با 

شمارش دقیقتر، این تفاوت به حدود 50 درصد رسید. 

باانجاماینراهکارهایهوشمندانه
ابتلابهآلزایمررابهتعویقبیندازید

کار شناسان اعتقاد دارند، انجام تغییراتی در شیوه زندگی می تواند مانع از ابتلای 
افراد به بیماری آلزایمر برای سالهای متمادی شود.

کار شناسان انجام فعالیت هایی مانند ورزش منظم، خودداری از استعمال دخانیات، داشتن 
رژیم غذایی سالم و حفظ وزن متناسب را به عنوان فاکتورهایی برای جلوگیری از ابتلا به 

آلزایمر زودرس می دانند. 
 گفتنی است، دانشمندان این نتایج را با تحلیل بر روی شیوه زندگی و بروز بیماری های 

مختلف در افراد سالمند از سال 1979 بدست آورده اند. 
 بررسی ها نشان می دهند، بر اساس تحقیقات انجام شده برروی شیوه زندگی 2هزار و540 
مرد بزرگسال این نتایج بدست آمده است که تنها انجام کارهای فوق می تواند تا 60 درصد 
مانع از ابتلای افراد به بیماری آلزایمر شود و همینطور انجام این کار ها می تواند تا 40 درصد 

از ابتلا به انواع سرطان ها در افراد جلوگیری کند.  
کار شناسان برای محافظت بیشتر از ابتلا به بیماری آلزایمر به افراد سالمند توصیه می کنند 
در طول روز چند نوبت به مصرف میوه بپردازند تا میزان اثر بخشی میوه ها در بدن آن ها 

بالا تر برود.

پژوهش های اخیر نشان می دهند؛

زنان2/5برابرمرداندچارافسردگیمیشوند
پژوهش های اخیر نشان می دهند که زنان حدود 2,5 برابر بیشتر از مردان دچار 
افسردگی می شوند و این اختلال یکی از عوامل بسیار مهم افت کیفیت زندگی در 

بین زنان است.
مهدی شفیی روانپزشک اظهار داشت: افسردگی اختلالی بسیار شایع است که به ویژه در 

بین زنان و مردان جوان و مجرد شیوع بسیار بالایی دارد. 
وی گفت: امروزه افسردگی نه به عنوان یک بیماری بلکه یک واکنش نسبت به حالت های 

عاطفی سرد یا تحت فشار یا حالت های عاطفی گرم و پذیرا تعریف می شود. 
شفیعی افزود: البته می توان تعاریف مختلفی از اختلال افسردگی ارائه داده و در واقع این 

نوع اختلال یک تعریف کاملا مشخص و مطلق ندارد.
وی با اشاره به شیوع بالای افسردگی در بین مردان و به ویژه زنان تاکید کرد: پژوهش های 
اخیر نشان می دهد که زنان حدود 2.5 برابر بیشتر از مردان دچار افسردگی می شوند و این 

اختلال یکی از عوامل بسیار مهم افت کیفیت زندگی در بین زنان است. 
شفیعی خاطر نشان کرد: این پژوهش ها نشان می دهند که در یک دهه اخیر، موارد 
افسردگی در بین افراد جامعه افزایش و همچنین سن ابتلا به این نوع اختلال نیز به شدت 

کاهش یافته است. 

مصرفروزانهموز
خطربیماریهایمزمنراکاهشمیدهد

مصرف متعادل و روزانه موز، می تواند خطر برخی از بیمارِ های مزمن را کاهش 
داده و همچنین از بروز برخی از بیماری های عضلانی و مفصلی نیز پیشگیری کند.

نریمان سعادتی متخصص تغذیه افزود: میلیون ها نفر در دنیا گرفتار مشکلات و بیماری های 
مزمن هستند که یکی از دلایل اصلی این بیماری ها، بی توجهی به وضعیت غذایی است. 

وی با اشاره به تاثیر برخی از مواد در کاهش خطر بیماری های مزمن، تاکید کرد: مصرف 
متعادل و روزانه موز، می تواند خطر برخی از بیماری های مزمن را کاهش داده و همچنین از 

بروز برخی از بیماری های عضلانی و مفصلی نیز پیشگیری کند. 
سعادتی گفت: بیماری های قلبی و عروقی از مهمترین بیماری های مزمن هستند که 

مصرف روزانه موز می تواند خطر ابتلا به آن ها را کاهش دهد. 
وی افزود: موز دارای ویتامین ها و املاح بسیار خوبی است که علاوه بر مشکلات جسمی، 

می تواند به برطرف شدن برخی از مشکلات روانی نیز کمک کند.
سعادتی خاطر نشان کرد: برای اینکه تاثیرات مصرف موز بر روی سلامتی بیشتر نمایان و 
ظاهر شود، بهتر است در چگونگی مصرف این میوه و گنجاندن آن در برنامه غذایی روزانه، با 

یک پزشک و یا متخصص تغذیه مشورت لازم صورت گیرد. 

آیاتوکسینبوتولینوم
برافسردگیتاثیرگذاراست؟

توکسین بوتولینوم A یا بوتاکس از جمله داروهایی است که امروزه کاربردهای 
فروانی در پزشکی پیدا نموده است.

عباس زمانیان دانشیار گروه پوست دانشگاه علوم پزشکی ایران افزود: بوتاکس با اثر بخشی 
در کاهش درمان چین و چرو کهای صورت و نواحی مختلف بدن موثر است اما اثر بخشی 
خوب در گرو مهارت پزشک تزریق کننده، محل تزریق دوز مورد استفاده، اهداف درمانی و 

سوابق حساسیتی بیمار است. 
وی در ادامه ضمن اشاره به مطالعات صورت گرفته در کشورهای مختلف خاطر نشان 
کرد: استفاده از بوتاکس سبب کاهش افسردگی در مبتلایان به بلفاروسپاسم گردیده است. 

هرمیوهایکهپوستضخیمتریدارد
حاویفیبربیشتریاست

به دلیل آنکه پوست هندوانه و موز هضم نمی شوند پوست این میوه ها توسط 
افراد استفاده نشود.

 Tسید مرتضی صفوی، متخصص تغذیه گفت: هر میوه ای که پوست ضخیم تری دارد
حاوی فیبر بیشتری است. به طور مثال میزان فیبر موجود در پوست کیوی با پوست سیب 

فرق می کند.
وی افزود: گاهی پوست میوه ای مانند هندوانه را به صورت ترشی مصرف می کنند. پوست 
این میوه نیز حاوی فیبر است و مصرف آن به مشکلات جدی برای بدن منجر می شود. 
مصرف زیاد فیبر سبب می شود در روده های فرد پیچ و تاب زیادی احساس شود این مسئله 

بیماری بورگر را برای فرد به همراه دارد.
این متخصص تغذیه با اشاره به میزان استفاده فیبر عنوان کرد: هر فردی 30 تا 40 گرم 
فیبر به صورت روزانه مصرف نماید، مصرف بیش از این مقدار فیبر مشکلاتی را برای وی به 
همراه دارد به دلیل آنکه پوست هندوانه و موز هضم نمی شوند پوست این  میوه ها توسط 

افراد استفاده نشود.

راهکارهاینوین
برایدرمانملاسماراازیادنبریم

درمان نوین ملاسما و کرم Cy steamine از درمان های نوین برای ملاسما 
محسوب می شوند.

پروین منصوری استاد گروه پوست دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: ملاسما هیپرملانوز 
مزمن و عود کننده اکتسابی است که با لکه های قهوه ای با تیرگی متفاوت در نواحی در 

معرض تابش نور خورشید بروز می نماید. 
وی گفت: تمام نژادها بویژه افرا با پوست تیپ 4و 5 را درگیر نموده و در 90 درصد موارد 

در زنان دیده می  شود. 
منصوری اذعان داشت: درمان ملاسما بسیار مشکل است و طیف وسیعی از ترکیبات 
بی رنگ کننده شامل کرم های حاوی هیدروکینون، ترکیبات اسید آزلائیک، رتینوئیدهای 
موضعی، آلفاهیدوروکسی اسیدها، اسید کوجیک و اسید آسکوربیک با پاسخ درمانی 

متفاوت برای از بین بردن آن بکار رفته اند. 
منصوری افزود: سیتادین هیدروکلراید ملکولی است بدون اثرات ملانوتوکسیک و 
موتاژنیک که اثرات بی رنگ کنندگی خوبی در مدل های حیوانی مختلف نشان داده که 
بسیار قوی تر از هیدروکینون است و اثر آن مهار ملانوژنز است اما بوی بد آن بویژه به صورت 

کرم مانع کاربرد آن در ترکیبات موضعی شده است.
وی همچنین بهره گیری از تکنولوژی جدید در سالهای اخیر را بطور قابل ملاحظه ای در 
رفع این مشکل موثر خواند و با اشاره به نتایج افزود: نتایج و ارزیابی مطالعات مبنی بر مفید 
بودن کرم Cy steamine در از بین رنگ ملاسما است و برای بیماران گزینه خوبی است. 

کوتاهقدهادرمعرضمرگناشیاززوالعقل
 تحقیقات انجام شده در دانشگاه ادینبورگ انگلستان نشان می دهد که قد، 

یک فاکتور مهم در پیش بینی مرگ ناشی از زوال عقل است.
زوال عقل )Dementia( یک سندرم مربوط به مغز است که منجر به کاهش حافظه، 
اختلال در برقرار ارتباط، تفکر، درک، برنامه ریزی و انجام امور روزمره می شود. آلزایمر شایع 

ترین گونه زوال عقل است.
تحفقیقات انجام شده با مطالعه زندگی 181 هزار و هشتصد نفر در طی یک دهه نشان 
می دهد که احتمال مرگ ناشی از زوال عقل در افراد کوتاه تر از قد نرمال، بیشتر از افراد 
بلندقد است. در طی تحقیقات، هزار و 93 نفر بر اثر زوال عقل جان خود را از دست دادند. 
ارتباط قدکوتاه با مرگ ناشی از زوال عقل در مردان بیشتر صدق می کند و احتمال مرگ 
و میر مردان کوتاه تر از 165 سانتی متر )5 فوت و 5 اینچ( 50 درصد بیشتر از مردان 172 

سانتی متر )5 فوت و 8 اینچ( به بالا است.

قد کوتاه به تنهایی باعث زوال عقل نمی شود؛ بلکه این موضوع بازتاب فاکتورهای مهمی 
از قبیل شرایط زندگی، تغذیه نامناسب، بیماری خاص و استرس روانی است که وجود 
هریک از این عوامل در سال های اولیه زندگی، احتمال زوال عقل در بزرگسالی را افزایش 

می دهد.
تحقیقات مشابه نشان می دهد که بهره هوشی افراد قد کوتاه کمتر است و احتمال ابتلا 

به بیماری های قلبی، سکته، دیابت و آلزایمر در آنان بیشتر است.
تحقیقات مشابه انجام شده در ماه اوت نشان می دهد که مردان قد کوتاه ازدواج 
پایدارتری دارند و نرخ طلاق در آنان 32 درصد کمتر است؛ ولی نسبت به مردان بلند قامت، 

دیرتر تن به ازدواج می دهند.
محققان تخمین می زنند که حدود 44 میلیون نفر در سراسر جهان به زوال عقل مبتلا 
هستند و این تعداد تا سال 2050 میلادی سه برابر می شود و به 135 میلیون نفر می رسد.

چترنامرئیکهشماراازبارانحفظمیکند

دو طراح چینی چتر جدیدی را طراحی کرده اند که باران را از شما دور می کند. 
چتر Air Umbrella بدون سایبان بوده و با لایه ای از هوای ثابت که از لوله چتر به 

بیرون می وزد، قطرات باران را دور می کند.
 این چتر از یک باتری لیتیومی برای تامین نیروی فن خود استفاده می کند. این فن چرخه ای 
از هوا را از سر لوله چتر مذکور برای راندن قطرات باران و تولید یک لایه محافظ به بیرون 
می فرستد. به گفته ژه سونگ پارک و وو ژونگ کیوون، Air Umbrella در سطح کنونی 
می تواند برای دو نفر کافی باشد اما در صورت سنگین نبودن بارش باران، افراد بیشتری 

می توانند از این پناهگاه بهره ببرند.
 این چتر در سه مدل طراحی شده است، مدل اول که برای زنان طراحی شده، از طول 30 

سانتیمتر و وزن 500 گرم برخوردار است و طول عمر باتری آن 15 دقیقه است.
نمونه دوم 50 سانتیمتر طول داشته و با وزن 800 گرم دارای طول عمر باتری 30 دقیقه ای 
است. چتر سوم نیز توسعه پذیر بوده و بین 50 تا 80 سانتیمتر متغیر است. وزن این نمونه هم 
800 گرم و طول عمر باتری آن 30 دقیقه است. با این مدت زمانهای ارائه شده، شاید استفاده 
از آنها در شرایط باران شدید عقلانی نباشد، اما می توان برای طی کردن مسیر تاکسی تا خانه 

بدون خیس شدن از آنها بهره برد.

باندزخمبندیکهدرصورت
عدمبهبودزخممیدرخشد

 10 اشتباه رايج در مورد ديابت
از آنجا که درمان دیابت داراي ابعاد وسیعي بوده و تغییرات وسیعي را در شیوه 
زندگي فرد مبتلا مي طلبد به طبع باید ها و نباید هاي زیادي را براي افراد دیابتي 
ایجاد خواهد کرد که ممکن است گاها" غیر کارشناسي بوده و تنها اثرشان ایجاد 
تصویري اشتباه و ناخوشایند از این بیماري در ذهن مبتلایان باشد. در اینجا به 10 
اشتباه و سوء تفاهم رایجي که در مورد این بیماري وجود دارد اشاره کرده و آنها را 

با هم تصحیح مي کنیم:
اشتباه اول: قوانین زیادي باید در برنامه غذایي دیابتي ها اعمال شود.

اگر دیابت دارید وعده هاي غذایي تان نیاز به برنامه ریزي خواهند داشت. اما اصول کلي این 
برنامه ریزي بسیار ساده است. پیروي از رژیم دیابتي به این معناست که انتخاب غذاها به نحوي 
با فعالیت بدني و داروهاي مصرفي تان هماهنگ شود که قند خونتان تا حد ممکن نزدیک به 
مقدار نرمال حفظ شود. با این وجود آیا نیاز هست که در غذاهاي مصرفي تان تغییراتي بدهید؟ 

شاید؛ اما احتمالا" نه به آن مقدار که انتظارش را داشتید!
اشتباه دوم: کربوهیدراتها براي دیابتي ها مضرند.

در حقیقت کربوهیدراتها براي دیابتي ها مفیدند! کربوهیدراتها، اساس یک رژیم دیابتي سالم 
یا بهتر بگوییم هر نوع برنامه غذایي سالمي را تشکیل مي دهند. کربوهیدراتها بیشترین تأثیر 
را روي قند خون دارند به همین دلیل در صورت ابتلا به دیابت نیاز به کنترل مقدار آنها در 
برنامه غذایي است. نکته قابل توجه در مورد کربوهیدراتها انتخاب آن نوع غذاهایي است که مواد 
مغذي بیشتري را به بدن مي رسانند مثل استفاده از غلات کامل، میوه ها و کربوهیدراتهاي 

پر فیبر و...
اشتباه سوم: براي دیابتي ها پروتئین ها از کربوهیدراتها مفیدترند.

به دلیل این که کربوهیدراتها بسیار سریعتر روي قند خون تأثیر مي گذارند احتمالا" دیابتي ها 
تمایل دارند که پروتئین ها را جایگزینشان کنند. اما مصرف پروتئین ها به مقدار زیاد، مي تواند 
منجر به ایجاد مشکلاتي براي دیابتي ها شود. مهمترین اشکال این کار این است که بسیاري 
از غذاهاي غني از پروتئین مثل گوشت ممکن است از چربي هاي اشباع نیز انباشته باشند 
که خوردن مقدار زیاد این چربي ها خطر بیماري هاي قلبي عروقي را بالا خواهند برد. در رژیم 

دیابتي ها پروتئین ها باید تقریبا" 15 تا 20 درصد کل کالري روزانه محاسبه شوند.
اشتباه چهارم: دیابتي ها مي توانند داروهاي خود را طوري تنظیم کنند که غذاهاي 

مصرفي شان خنثي شود.
اگر براي کنترل دیابتتان انسولین مي گیرید احتمالا" آموخته اید که چگونه میزان و نوع 
آن را با مقدار غذاي مصرفي تان هماهنگ کنید؛ اما کار به این معني نیست که مي توانید هر 
مقدار که خواستید غذا بخورید و براي ثبات قند خونتان داروي بیشتري مصرف کنید. اگر از 
انواع دیگر داروهاي دیابت استفاده مي کنید سعي نکنید که دز مصرفي تان را با تغییرات مقدار 
کربوهیدرات غذاي تان هماهنگ کنید مگر این که این مهارت را از پزشکتان آموخته باشید. 

اکثر داروهاي دیابت وقتي بهترین اثر را دارند که دائما" توسط پزشک تنظیم و هدایت شوند.
اشتباه پنجم: اگر دیابت دارید باید از غذاهاي مورد علاقه تان دست بکشید.

در صورت ابتلا به دیابت هیچ نیازي به دست کشیدن از غذاهاي مورد علاقه تان نیست. به 
جاي آن تلاش کنید:

· راه هاي تهیه و آماده سازي غذاهاي مورد 
علاقه خود را تغییر داده و سالمتر کنید.

· غذاهاي ناسالمي که معمولا" همراه 
غذاهاي مورد علاقه تان مصرف مي 

کنید را سالم سازي کنید.
· اندازه و مقدار مصرف غذاهاي 

مورد علاقه تان را کاهش دهید.
· از غذاهاي مورد علاقه تان به 

عنوان جایزه براي دنبال کردن برنامه 
غذایي تان استفاده کنید.

اشتباه ششم: اگر دیابت دارید باید از مصرف 
دسرها صرف نظر کنید.

درست نیست! راهاي مختلفي براي گنجانیدن 
دسرها در برنامه غذایي دیابتي ها و سالم تر سرو کردن 

آنها وجود دارد. به عنوان مثال:
تهیه دسرها  در  کننده هاي مصنوعي  از شیرین   ·

استفاده کنید.
· بخشي از دسر را حذف کنید. به عنوان مثال از 2 

اسکوپ بستني یکي را حذف کنید. یا دسرتان را با دوستتان 
سهیم شوید.

· هر از گاهي از دسرها به عنوان جایزه پیگیري رژیم استفاده کنید.
· دسرها را مغذي تر و کم کالري تر تهیه کنید. به عنوان مثال از فرآورده هاي تهیه شده از 
غلات کامل، ماست، میوه هاي تازه و آبمیوه هاي خانگي و ... استفاده کنید. خیلي وقتها بدون 

قرباني شدن طعم و قوام مي توان از مقدار شکر کمتري در تهیه دسرها استفاده کرد.
· به جاي استفاده از بستني هاي معمولي یا پاي و کیک صنعتي از انواع بستني هاي ویژه 

دیابتي ها و کیکهاي خانگي با درصد شکر پایین تر استفاده کنید.
اشتباه هفتم: شیرین کننده هاي مصنوعي براي مبتلایان به دیابت خطرناك است.

شیرین کننده هاي مصنوعي بسیار شیرین تر از معادل مقدار قند معمولي هستند و بنابراین 
استفاده بسیار کمتر از آنها همان مقدار طعم شیریني را در غذا ایجاد مي کند و به همین دلیل 
به نسبت قندها استفاده از آنها کالري غذا را نیز کاهش مي دهند. انجمن دیابت امریکا استفاده 

از شیرین کننده هاي مصنوعي ذیل را مجاز اعلام کرده است:
ساخارین،  آسپارتام، اسسولفام پتاسیم،سوکرالوز)اسپلندا(

اشتباه هشتم: براي دیابتي ها استفاده از غذاهاي ویژه دیابتي ها لازم و ضروریست.
حقیقت این است که چیزي به عنوان رژیم دیابتي وجود ندارد. غذاهایي که براي مبتلایان به 
دیابت مناسبند براي دیگر اعضاي خانواده نیز انتخاب هاي خوبي و سالمي شمرده مي شوند و 
معمولا" نیازي به آماده کردن غذاي خاصي براي دیابتي ها نیست. تفاوت بین رژیم فرد دیابتي 
با برنامه معمول خانواده در این است که باید روي چیزهایي که مي خورید کنترل دقیقتري 
داشته باشید. به این معني که مقدار کل کالري مصرفي، مقدار و نوع کربوهیدراتها، چربي ها و 

پروتئین را در نظر داشته باشید.
اشتباه نهم: خوردن قند زیاد باعث دیابت مي شود.

دلیل ایجاد دیابت کاملا" شناخته نشده است. آنچه مي دانیم این است که بعید به نظر 
مي رسد خوردن قند زیاد علت مستقیم ایجاد دیابت باشد. یافته ها نشان مي دهند که دیابت 
وقتي ایجاد مي شود که چیزي در عملکرد بدن در تبدیل غذا به انرژي اختلال ایجاد کند. 
براي فهم این مطلب باید بدانید که بدن شما بیشتر غذایي را که مصرف مي کنید به واحد 
هاي گلوکز که نوعي قند مورد نیاز سلولهاي شماست مي شکند. هورموني به نام انسولین که 
توسط پانکراس تولید مي شود به سلولهاي بدن کمک مي کند که از گلوکز به عنوان سوخت 
استفاده کنند. در این جا به شایع ترین علل دیابت و آنچه تحقیقات درباره علتشان نشان داده 

است اشاره مي کنیم:
دیابت نوع 1: وقتي اتفاق مي افتد که پانکراس توانایي ساختن انسولین را نداشته باشد. بدون 
انسولین قند در رگهاي خوني تان انباشته مي شود. افراد مبتلا به این نوع دیابت باید انسولین 
دریافت کنند تا قند به درون سلولها راه پیدا کند.تحقیقات نشان مي دهند که نوعي اختلال در 

سیستم ایمني علت این نوع دیابت است.
دیابت نوع 2: وقتي اتفاق مي افتد که یا پانکراس نتواند به حد کافي انسولین بسازد یا انسولین 
تولید شده در بدن عملکرد کارآمدي نداشته باشد. )یا ممکن است هر دو اتفاق با هم بیفتد( 

داشتن اضافه وزن بدن را مستعد این نوع دیابت مي کند. 
دیابت بارداري: این نوع دیابت ویژه دوران بارداري است. در این نوع دیابت تغییرات هورموني 
دوران بارداري از کارکرد بهینه انسولین جلوگیري مي کند. اغلب مبتلایان به دیابت بارداري نیاز 

به دریافت انسولین دارند. احتمالا" این شرایط بعد از تولد نوزاد بهبود مي یابد.
اشتباه دهم: غذاهاي رژیمي براي دیابتي ها بهترین انتخابند.

فقط به دلیل این که غذایي برچسب رژیمي خورده به این معني نیست که براي دیابتي ها 
انتخاب بهتري است. در حقیقت، غذاهاي رژیمي گرانتر بوده و نسبت به غذاهاي معمول 
غیر رژیمي مزیتي براي سلامتي ندارند. در هنگام انتخاب غذاها برچسب آنها را به دقت 
بخوانید تا مواد تشکیل دهنده و محتواي کالري آن را ارزیابي کنید. براي این کار مي 

توانید از دکتر دیابت یا رژیم شناستان کمک بگیرید.
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آگهی ابلاغ پرونده اجرایی
آگهی توقیف حساب در موضوع کلاسه : 139304030011000068/1

بدینوسیله به آقای عباس شریفی، فرزند علی ، بشناسنامه شماره 1173، 
بدهکار  پرونده کلاسه بایگانی 9300068 ، که برابر گزارش مامور ابلاغ 
قم شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که حساب بانکی شما به شماره 
1005300442112 در بانک سپه قم در  قبال مبلغ 1/850/000 ریال 
بدهی به بانک  ملی شعبه میدان نبوت قم و مبلغ 92/500  ریال بابت 
حقوق دولتی بازداشت گردیده  است . لذا طبق ماده 74 آئین نامه اجرای 
مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد که مبلغ توقیفی پس از ابلاغ از 

حسابتان برداشت میگردد.
مهدی روز خوش - مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم 



معاون رفاه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی؛

مشارکتجمعیتنهاراهرفعمشکلاتکشور
معاون رفاه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با افزایش همکاری های 
نزدیک با استان ها و مشارکت همه جانبه می توانیم به سمت حل مشکلات گام 

برداریم.
 احمد میدری، معاون رفاه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با توجه به اینکه 
تدوین فصل رفاهی برنامه ششم توسعه از استان ها آغاز می شود، با همکاری استانداران 
و مسئولان منطقه ای برنامه های رفاهی، تمرکز به مسائل منطقه ای و مشکلات و مسائل 

موجود در هر منطقه طراحی و تدوین می شود. 
وی در ادامه تصریح کرد: در سیاست های ابلاغی اقتصاد مقاومتی مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی(نیز بر افزایش فعالیت های جمعی و استفاده از ظرفیت های منطقه ای تاکید 

شده است. 
معاون رفاه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: مبانی کار ما در این 
وزارتخانه نیز این است که با افزایش همکاری های نزدیک با استان های در یک فضای تو ام 

با تفاهم، مشارکت و وفاق به سمت حل مسائل و مشکلات گام برداریم. 

دستیابیبهباورهایروشندرتعاونیها
باتغییردراندیشهها

معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در حوزه تحقیقات باید 
بتوانیم اندیشه افراد تأثیرگذار را برای رسیدن به باور های روشن در مورد تعاونی 

تغییر دهیم.
 سید حمید کلانتری معاون تعاون، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در مورد 
تحقیق در حوزه تعاون باید کار شود و ما باید بتوانیم اندیشه افراد تأثیرگذار را برای رسیدن 

به باورهای روشن در مورد تعاونی ها تغییر دهیم. 
وی درادامه با تأکید براینکه با توانمند سازی بخش تعاون می توان 60 درصد اشتغال 
کشور را در این حوزه جای داد، تصریح کرد: با کار فراوان می توان ظرفیت های بخش تعاون 
را نمایان کرد به عنوان مثال در هندوستان تعاونی ها هم افزایی جدی دارند و وقتی یک 
تعاونی در یک منطقه ایجاد می شود بستر رشد اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و توسعه ای 
را نیز در بر دارد و تعاونی در واقع نجات بخش مردم ناتوان آن منطقه است و تمام 

مشکلاتشان را با تعاونی حل می کنند. 
معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطر نشان کرد: در زمینه تحقیقات موثر 
و کاربردی باید خرج کرد و از ظرفیت قوی ترین صاحبنظران استفاده کرد همچنین بهره 

برداری از ظرفیت های منطقه ای تعاون و ظرفیت های بین المللی ICA ضروری است.

رئیس موسسه علمی کاربردی تخصصی فنی و حرفه ای خبر داد؛

ضرورتایجادرشتههایجدید
مبتنیبهنیازبازارکار

رئیس موسسه علمی کاربردی تخصصی فنی و حرفه ای بر ایجاد رشته های 
جدید در مراکز علمی، کاربردی مبتنی بر نیاز بازار کار تاکید کرد.

 حسینی نیا رئیس موسسه علمی، کاربردی، تخصصی فنی و حرفه ای گفت: تقویت منابع 
آموزشی ویژه دانشگاه، علمی، کاربردی فنی و حرفه ای و برنامه ریزی برای آموزش نیروی 
انسانی فعال در دانشگاه های علمی، کاربردی فنی و حرفه ای به همراه ارتقاء تعامل با 

دانشگاه علمی، کاربردی استان از جمله برنامه های این موسسه است. 
 وی در ادامه تصریح کرد: همچنین ارتباط با صنایع و مراکز تولیدی در واحدهای 
دانشگاهی، ایجاد پژوهش های کاربردی در مسیر ارتقای کیفیت آموزش ها، مستند سازی 
برنامه ها و فعالیت های واحدهای علمی، کاربردی از دیگر برنامه های در دست اقدام 

موسسه علمی، کاربردی تخصصی فنی و حرفه ای است. 
 رئیس موسسه علمی، کاربردی تخصصی فنی و حرفه ای خاطر نشان کرد: با ایجاد 
رشته های جدید در مراکز علمی، کاربردی که مبتنی بر نیاز بازار کار باشد می توان در 

راستای بهبود وضعیت کسب و کار و اشتغال کشور نیز گام موثری برداشت. 

مدیرکل فرهنگی و هنری وزارت آموزش و پرورش: 

دانشآموزاندرراهیاننوربیمهمیشوند
مدیرکل فرهنگی و هنری وزارت آموزش و پرورش گفت:دانش آموزان پایه 
دوم مقطع متوسطه دوم می توانند به صورت داوطلبانه به همراه والدینشان در 
اردوی راهیان نور حضور یابند و به منظور تامین امنیت تمام دانش آموزان و 

فرهنگیان اعزام شده، بیمه می شوند. 
مهدی علی اکبرزاده درخصوص اردوهای راهیان نور دانش آموزی اظهار داشت: اردوهای 
راهیان نور به عنوان نماد مشارکت و همراهی وزارت آموزش و پرورش و بسیج از اهمیت 
بالایی برخوردار است و با توجه به اثربخشی این اردوها در شکل گیری هویت تربیتی 
دانش آموزان و همچنین لبیک به مطالبات مقام معظم رهبری در بازگویی گنجینه دفاع 
مقدس از سال 1387 مدیریت راهبری اردوهای راهیان نور در مجموعه معاونت پرورشی و 

فرهنگی وزارت آموزش و پرورش آغاز و با همراهی بسیج تداوم داشته است.
وی افزود: در طول سالیان گذشته اردوهای راهیان نور به عنوان بخش جدایی ناپذیر نظام 
آموزشی با تلاش مربیان توانسته است در اذهان و باور خانواده ها و دانش آموزان به عنوان 

یکی از فعالیت های موثر تربیتی تلقی و پذیرفته شود.
مدیرکل فرهنگی و تربیتی وزارت آموزش و پرورش درخصوص اهمیت و ضرورت 
برگزاری اردوی راهیان نور عنوان کرد: تبیین جایگاه عزت و اقتدار ملت ایران، ترویج فرهنگ 
ایثار و شهادت از منظر منابع اصیل اسلامی، تطبیق عینی تعالیم دینی با آموزه های عملی 
در مناطق عملیاتی جنوب، شمال غرب و غرب کشور و تحکیم پیوند الهی و انسانی نسل 
جوان دوران دفاع مقدی با نسل چهارم انقلاب اسلامی از اهداف برگزاری اردوهای راهیان 
نور دانش آموزی است.علی اکبرزاده درخصوص اقدامات آموزش و پرورش برای اجرای 
اردوی راهیان نور عنوان کرد: تشکیل جلسه با اولیاء دانش آموزان و تشریح برنامه های 
اردویی راهیان نور، جذب، ثبت نام و سازمان دهی دانش آموزان و فرهنگیان، تشکیل 
ستاد پشتیبانی و هماهنگی با قرارگاه مرکزی راهیان نور دانش آموزی آموزش و پرورش، 
تامین بخشی از هزینه های اردوی راهیان نور،  تهیه و توزیع بسته های فرهنگی در بین 
دانش آموزان اعزام شده و اعزام روحانی به همراه کاروان راهیان نور از جمله اقدامات انجام 
شده است.وی با اشاره به اینکه در اردوی امسال دانش آموزان پایه  دوم متوسطه دوم 
به صورت داوطلبانه شرکت می کنند، گفت: همچنین امکان حضور دانش آموزان همراه 
والدینشان فراهم شده است و دانش آموزان از مناطق هفت گانه عملیاتی و یادمان های 
آذربایجان غربی، کردستان، کرمانشاه. ایلام، خوزستان و مناطق دریایی بوشهر و بندرعباس 
بازدید می کنند.مدیرکل فرهنگی و هنری وزارت آموزش و پرورش افزود: به منظور ایجاد 
امنیت دانش آموزان و فرهنگیان ضمن ابلاغ ضوابط و مقررات اردویی تمام این افراد تحت 

پوشش بیمه قرار گرفته اند.
علی اکبر زاده با بیان اینکه امسال برای حمل و نقل ریلی نیز هماهنگی هایی انجام 
شده است، گفت: به عنوان مثال دانش آموزان تهرانی از طریق قطار به عملیات عملیاتی 
جنوب غرب می روند. نحوه حمل و نقل دانش آموزان در حیطه اختیارات ستادهای استانی 
است و استان هایی که امکانات ریلی در اختیار دارند می توانند با هماهنگی سپاه در این 
خصوص اقدام کنند.وی عنوان کرد: تمام راننده های اتوبوس ها نیز تایید شده و اتوبوس ها 
استاندارد هستند. همچنین با راهور ناجا هماهنگی هایی انجام شده تا این اتوبوس ها در 
طول مسیر حرکت کنترل شوند. فاز اول اردوهای راهیان نور تا 15 اسفند 93 ادامه دارد و 

در 15 شهریور ماه سال 94 پایان می یابد.

رئیس سازمان بسیج دانش آموزی خبر داد

بازدیددانشآموزان
ازدستاوردهاینظامیکشور

رئیس سازمان بسیج دانش آموزی با بیان اینکه مذاکرات اولیه با وزارت دفاع  
انجام و بازدیدهای دانش آموزان از توفیقات و دستاوردهای نظامی کشور در 
طول سال انجام خواهد شد گفت: در تلاش هستیم بخشی از توفیقات کشور 
در زمینه نظامی وارد کتب درسی شوند تا به ارتقای آگاهی دانش آموزان کمک 

شود. 
علی صابر ماهانی در پاسخ به پرسشی پیرامون اقدامات انجام شده در راستای معرفی 
دستاوردهای نظامی ایران به دانش آموزان اظهار کرد: ارتباطی با مجموعه وزارت دفاع 
در همین خصوص برقرار کرده ایم. وی افزود: بر این اساس دانش آموزان می توانند از این 
دستاوردهای علمی بازدید کنند. در تلاش هستیم بخشی از توفیقات کشور در زمینه 
نظامی وارد کتب درسی شوند تا به ارتقای آگاهی دانش آموزان کمک شود. رئیس سازمان 
بسیج دانش آموزی با بیان اینکه اگر نمایشگاه هایی در این خصوص برگزار شود مقدمات 
حضور دانش آموزان را برای بازدید فراهم می کنیم گفت: مذاکرات اولیه با وزارت دفاع 
انجام و بازدیدها در طول سال انجام خواهد شد. یکی از اهداف ما کمک به خودباوری 
علمی دانش آموزان است. صابر ماهانی در ادامه به برخی برنامه های ترتیب داده شده برای 
دانش آموزان بسیجی مقطع دبیرستان پرداخت و گفت: یکی از برنامه های موجود تقویت 
حلقه های تربیتی تحت عنوان »صالحین« است تا نوجوانان در این گروه ها با آموزه های 
دینی و تربیتی بیشتر آشنا شوند. به گفته وی، برگزاری یادواره های شهدا، دیدار با خانواده 
معظم شهدا و جانبازان، اردوهای جهادی، دعوت از افراد تاثیرگذار و موفق سطح شهر 
به مدرسه برای الگودهی به دانش آموزان از جمله دیگر برنامه هایی است که در مدارس 

متوسطه اجرا می شوند. 

چگونهکارفرما
آرامشرابهمحیطکاربرگرداند؟

اگر چاردیواری منزل را خانه اول افراد شاغل به حساب بیاوریم، شکی نیست که  
محیط کار برای خیلی ها، همان حکم خانه دوم را دارد، البته بماند که بعضی ها به 
حدی تمام وقت کار می کنند و چنان غرق کار هستند که باید محیط کار را همان 

خانه اول آنها به حساب آورد.
 برای خیلی از افراد شاغل، جدا کردن دغدغه های کار از مشکلات زندگی، امکان پذیر 
نیست. برای خیلی از ما پیش آمده است که حتی وقتی در خانه هم بودیم، یکباره بخشی از 
هوش و حواسمان به سمت کار رفته است و غرق محیط کار شده ایم.بخصوص برای انسان 
شهرنشینی که برای بقا و پیشرفت، خواه ناخواه مجبور است در محیط های صنعتی و اداری 
کار کند، شرایط محیط کار بر سلامت جسم و روان او تاثیر زیادی می گذارد.انتقال مشکلات 
محیط کار به منزل و برعکس، اتفاقی است که شاید بشود آن را تا حد زیادی کنترل کرد، 
اما در بسیاری از موارد هم جدا کردن دغدغه های این دو محیط مجزا، از عهده هر کسی 
برنمی آید.مثلا وقتی کارمندی در محیط کار با رئیسش دعوا می کند، انتظار سختی است که 
از او بخواهیم شب با لبخند و آرامش به کانون خانواده برگردد یا اصلا چند نفر پیدا می شوند 
که بتوانند چنین مهارت و آرامشی را در خودشان پرورش دهند. یا مثلا چطور می شود وقتی 
محیط کار مملو از آلاینده ها و موارد غیربهداشتی است، انتظار داشته باشیم فرد به سلامت از 
محیط کار خارج شود و به انواع بیماری های مختلف مبتلا نشود.در چنین وضعی واضح است 
وقتی فرد شاغلی در محیط کار به بیماری مبتلا می شود، همین بیماری که در محل کار 
برایش پیش آمده است، می تواند محیط خانه و خانواده او را هم به طور مستقیم تحت تاثیر 
قرار بدهد.بدتر آن که اگر فرد شاغلی هنگام کار دچار حادثه شود، این حادثه می تواند همسر، 
فرزندان و به طور کلی، همه ابعاد زندگی او را تحت تاثیر قرار دهد و به همین دلایل است 
که می گوییم سلامت محیط کار با سلامت خانه، رابطه تنگاتنگی دارند و این دو مقوله به 

هیچ وجه از همدیگر جدا نیستند.
سلامت روان در محیط کار

بر اساس تعریف سازمان جهانی بهداشت، سلامت روان عبارت است از قابلیت ارتباط 
موزون و هماهنگ با دیگران، تغییر و اصلاح محیط فردی و اجتماعی و حل تضادها و تمایلات 
شخصی به طور منطقی، عادلانه و مناسب. در نتیجه بهداشت روان باعث تأمین رشد و سلامت 
روانی فردی و اجتماعی، پیشگیری از ابتلا به اختلال روانی، درمان مناسب و بازتوانی آن 
می شود.با توجه به این که مردان در جامعه ما بخش مهمی از نیروی کار را تشکیل می دهند 
و نیز این مسأله که زمان زیادی از روز را در محیط کار می گذرانند، استرس های شغلی نقش 
مهمی بر سلامت جسمی و روانی آنها دارد. همچنین بدلیل نقش مرکزی و اساسی کارکردن 
در زندگی بسیاری از افراد، رضایتمندی از شغل، نقش مهمی در سلامتی کلی افراد دارد.در 
مجموع می توان فاکتورهای استرس آور مهم در محیط کار را به پنج گروه عمده تقسیم کرد 

که عبارتند از:
- محیط فیزیکی کار: میزان سر و صدا، وضعیت دمای محیط، شرایط محل کار از نظر 

میزان نور.
- ماهیت خود شغل: شغل هایی که با خلاقیت همراهند یا آنهایی که با آموزش به دیگران 
همراهند با رضایت بیشتری همراه است. در شغل هایی که با مهارت کم همراهند و کارهای 

یدی، رضایتمندی کمتر است.
- زمان کار: ساعات کاری،  شب کار بودن، نوبت کاری، همه در میزان استرس وارد بر 

فرد موثرند.
- نقش کارکنان: میزان دخالت افراد در کاری که انجام می دهند و تصمیماتی که گرفته 

می شود اهمیت دارد. روابط بین افراد، خشونت و نزاع مهم است.
- عوامل سازمانی: شامل ثابت بودن شغل، آموزش حین کار، هدفمندی.

وجود هریک از شرایط استرس آور در محیط کار که در بالا به آنها اشاره شد می تواند منجر 
به بروز مشکلات جسمی، روانی و رفتاری در فرد شود. حتی ممکن است به بستری شدن 

فرد در بیمارستان های روانپزشکی منجر شود. 
مشکلات جسمی: به عنوان مثال فشار خون بالا، بیماری های مزمن جسمی، حوادث و ...

مشکلات روانی: نظیرافسردگی، اضطراب، اختلالات حافظه، پرخاشگری و یا اختلال در 
خواب و....مشکلاتی رفتاری در هنگام انجام کار نظیر ارائه کار ضعیف، کارگریزی، اعتیاد به 

مواد یا داروها و ....
پیشنهاداتی برای کارفرمایان:

- فراهم کردن امکانات کافی جهت مشاوره و درمان مشکلات کارکنان
- ارتقاء مهارت هایی مثل کنترل خشم، غلبه بر استرس، ارتباطات بین فردی و جرأت 

مندی و... ، از طریق برقراری دوره های آموزشی
- تلاش برای اضطراب آور نبودن محیط کار

- ایجاد جو صمیمیت، همدلی، صداقت، همکاری و احترام متقابل در محیط کار
- فراهم کردن فرصت های برابر شغلی برای کارکنان

- پرهیز از تعیین زمان های نامتناسب با حجم کار
- دادن آزادی عمل به افراد در حدی که بتوانند تغییراتی در شرایط محیط کار ایجاد کنند

پیشنهادات و راهکارهایی برای کارکنان:
- در صورت بروز علائم اختلالات ذکر شده، برای مشاوره و درمان مراجعه نمایند.

- یادگیری مهارت ها باعث افزایش میزان تطابق آنها با محیط کار می شوند که این مهارتها 
شامل کنترل خشم، غلبه بر استرس، ارتباطات بین فردی و جرأت مندی و ... هستند.

- بهتر است بدانید اضطراب، افسردگی، خستگی، عجله و شوخی در هنگام کار از علل 
اصلی بروز حوادث ناشی از کار است. 

شکست،بخشیازیکزندگی
که  ماجراهایی  به همه   ، بلند شویم  و زمین خوردنی  از هرشکست  بعد 
اتفاق افتاده خوب فکر کنیم و تا جایی که می توانیم از همه تجربیاتمان درس 

بگیریم و خودمان را برای موفقیت در آینده آماده کنیم.
تمامی انسان ها در طول زندگی شان بارها به نحوی دچار شکست و عدم موفقیت شده اند 
و لحظات سخت و دشوار شکست را تجربه کرده اند و آن را پشت سر گذاشته اند و یا 

مزه تلخ آن را چشیده اند.
هر کس تلاش بکند و شکست بخورد غمگین می شود. شکست معمولا مساوی با از 
دست رفتن یک موقعیت است . اگر کسی تلاش نکرده باشد طبعاً حس نمی کند چیزی 
را از دست داده است، برای ایجاد حس شکست باید امتحانی که گرفته شده منطقی باشد 
مثلا اگر کسی درس ریاضی جدید را نخوانده باشد و در امتحانش رد شود ، احساس 

شکست خواهد کرد.
ناکامی یعنی نرسیدن به آرزوها و اهداف. ناکامی به دو طریق حاصل می شود: یکی 

نرسیدن به اهداف منطقی و یا انتخاب اهداف غیرمنطقی و غیرممکن. 
شرایط امروز جامعه ما ، همه را وادار می کند سعی کنند از دیگران جلو بیفتند. اکثر مردم 
می خواهند بالاتر از متوسط باشند و مخصوصاً پایین تر از متوسط نباشند ، اما بر اساس 
پیش بینی های آماری نیمی از ما باید از نظر هوش، تیپ، قد و درآمد زیر متوسط باشیم. 

پس بد نیست گاهی توقع مان را کم کنیم.
کم کردن توقع همیشه امکان پذیر نیست. چون اول: موفقیت برای حفظ اعتماد به 
نفس است. دوم: بعضی آدم ها با آرزوهایشان خوشند و تلاش هم می کنند، حتی اگر 
هرگز به آن ها نرسند. سوم: بعضی از اهل فن معتقدند خوشبختی نباید هدف اصلی زندگی 
باشد. آن ها تحصیل علم و کمک به دیگران را در درازمدت ارضا کننده تر می دانند. چهارم: 
خیلی از آدم های افسرده  خیرشان به دیگران رسیده است. این ها خوشبختی خود را 
فدای دیگران کرده اند.واضح است که بعضی از دلائل شکست، بهانه هستند. خود کم بینی 
هم چیزی شبیه به همین است، اما قبل از عمل بروز می کند. بهانه هایی که زیاد استفاده 
می شوند از این قرار است: خسته ام ، مریضم، عصبانیم، آماده نیستم و ... این بهانه ها در 
کوتاه مدت اضطراب و ناکامی حاصل از شکست را تخفیف می دهند، اما در دراز مدت 

موجب کاهش اعتماد به نفس و افزایش ترس می شوند
چه طور با شکست برخورد کنیم

این که چه طور با شکست برخورد کنید اهمیت ویژه ای دارد. اعتماد به نفس حاصل 
تلاش، استفاده از الگوها و روش های مناسب و صرف وقت است. آدم های ضعیف مدام 
فکر این هستند که چطور شکست نخورند! هیچ ربطی هم به سختی یا آسانی کار ندارد. 
آدم های موفق بیشتر به خوب انجام دادن کار و کسب تجربه فکر می کنند ولی آدم های 
ضعیف مدام فکر نتیجه هستند. دسته اول از کارهای سخت استقبال می کنند چون دنبال 
یاد گرفتن هستند. این ها پس از هر شکست می گویند :" این دفعه را باختم ولی در عوض 
تجربه کسب کردم! دفعه بعد از روش دیگری استفاده خواهم کرد" تلاش و آموزش، کارایی 
را افزایش می دهد. پس بهتر است از این روش استفاده کنیم و به جای خودخوری برای 
اداره زندگی ، باید مسئولیت قبول کنیم نه اینکه خود را سرزنش کنیم. همیشه و در همه 

جا پشتکار، تعهد و تلاش نتیجه می دهد.
بعد از هر شکست از خود بپرسید: " حالا خودمانیم، خدا وکیلی تقصیر کی بود؟ حالا 
باید چه کار کنم؟ " هیچ آدم عاقلی دنبال دلایلی که قابل اصلاح نیستند نمی گردد. هیچ 
رفتاری هم تک عاملی ) وراثت، غریزه، فیزیولوژی و ...( نیست. اکثر رفتارها قابل اصلاح 
هستند، پس اهمیت آموزش را فراموش نکنید. برای این که کسی قهرمان شود از سن قبل 
از مدرسه روزی حدود هشت ساعت تمرین می کند. طبعا اگر این قهرمان برادر دوقلویی 
داشته باشد که تمرین نکرده باشد، هرگز به موقعیت او نخواهد رسید. آدم ها خیلی بیشتر 
از آنچه فکر می کنند توان یاد گرفتن دارند و بدانیم که دلیل اکثر شکست ها کم کاری 
و عدم آموزش است. غالباً آدم ها آخرین حد توانایی خود را نمی دانند چون هرگز سعی 

نکرده اند به آن حد نزدیک شوند. 
واضح است که بعضی از دلائل شکست، بهانه هستند. خود کم بینی هم چیزی شبیه 
به همین است، اما قبل از عمل بروز می کند. بهانه هایی که زیاد استفاده می شوند از این 
قرار است: خسته ام ، مریضم، عصبانیم، آماده نیستم و ... این بهانه ها در کوتاه مدت 
اضطراب و ناکامی حاصل از شکست را تخفیف می دهند، اما در دراز مدت موجب کاهش 
اعتماد به نفس و افزایش ترس می شوند. و کلام آخر این که گاهی خیلی به خودمان 
سخت می گیریم ، خیلی از خودمان توقع داریم ، گاهی هم خیلی شل می گیریم و تلاش 

نمی کنیم. آدم باید پرتلاش و کم توقع باشد و همیشه دنبال راه های بهتر باشد. 

یکی از خطرهای جدی در خرید و فروش آنلاین، 
عبور  رمز  و  اعتباری  کارت های  شماره ی  لو رفتن 
آن هاست که سالانه میلیون ها دلار خسارت به بانک ها و 

دارندگان کارت ها وارد می آورد.
امروزه فاصله ی بین دنیای مجازی و دنیای حقیقی مرتباً 
در حال کم تر شدن است و بسیاری از روابط و تعاملاتی که 
در دنیای حقیقی داریم، معادلی در دنیای مجازی پیدا کرده 
است. یکی از روزمره ترین تعاملات انسانی در دنیای حقیقی، 
خرید و فروش است که سال هاست پای خود را در دنیای 
مجازی باز کرده و روز به روز بر تعداد فروشگاه های مجازی 
و شعبه های آنلاین فروشگاه های حقیقی افزوده می شود. از 
طرف دیگر، نسل جدید و جوان تر نیز تمایل بیش تری به خرید 
اینترنتی نشان می دهند و یکی از اصلی ترین مشتریان این نوع 
فروشگاه ها هستند، در حالی که ممکن است از خطرهایی که 
آن ها را تهدید می کند آگاهی کافی نداشته باشند. در این 
مقاله در مورد خطرهای احتمالی در خرید و فروش اینترنتی 
صحبت کرده و یک سری از نکات امنیتی را توضیح می دهیم 
که با رعایت آن ها می توان ریسک خرید و فروش اینترنتی را 

به حداقل کاهش داد.
سرقت اطلاعات کارت های اعتباری

یکی از خطرهای جدی در خرید و فروش آنلاین، لو رفتن 
شماره ی کارت های اعتباری و رمز عبور آن هاست که سالانه 
میلیون ها دلار خسارت به بانک ها و دارندگان کارت ها وارد 

می آورد.
یکی از روش های متداول سرقت اطلاعات مذکور، تقلید از 
وب سایت های معتبر و فریب خریداران است. هزینه ی پایین 
ایجاد یک وب سایت جدید و سادگی تقلید از صفحات وب 
سایت های معتبر، به سادگی امکان ساخت سایت های غیرقانونی 
را که به نظر توسط یک شرکت ثبت شده و معتبر هدایت 
اینترنتی  ایجاد می کند. در حقیقت کلاهبرداران  می شوند، 
اطلاعات کارت های اعتباری قربانیان را با ایجاد وب سایت های 
به ظاهر حرفه ای که از شرکت های قانونی تقلید کرده اند، سرقت 
می کنند. واضح است که هوشیاری خریداران می تواند تا حد 
زیادی این ترفند کلاهبرداران اینترنتی را خنثی کند. خریداران 
باید از طریق تایپ آدرس وب سایتی که می خواهند از آن 
خرید کنند به سایت وارد شوند و از وارد کردن اطلاعات کارت 
اعتباری خود در صفحاتی که از طریق لینک های مشکوک به 
آن ها وارد شده اند، خودداری کنند.یکی دیگر از مواردی که 
منجر به سرقت اطلاعات کارت های اعتباری می شود، مربوط 
به عدم رعایت نکات ایمنی توسط فروشندگان است. زمانی که 
تراکنش )رد و بدل اطلاعات مالی( معامله به صورت باز و بدون 
امنیت و رمزگذاری مناسب به اینترنت ارسال می شود، هکر ها 
می توانند با استراق سمع این تراکنش به اطلاعات حساسی 
همچون شماره ی کارت های اعتباری و رمز عبور آن ها دسترسی 
پیدا کنند. به همین دلیل فروشندگان در دنیای مجازی باید 
اصول امنیتی را کاملاً رعایت کنند که یکی از آن ها رمزنگاری 
 )Encryption( اطلاعات حساس مشتریان است. رمزنگاری
فرآیند تبدیل اطلاعات برای تغییر شکل آن به صورت غیر قابل 
فهم برای همه بجز برای گیرنده ی اطلاعات است که زمینه ی 
سلامت و پوشش مورد نیاز تجارت الکترونیک را برای اطلاعات 
رد و بدل شده فراهم می آورد. برای کسب اطلاعات بیش تر در 
مورد رمزنگاری می توانید به سری مقاله های رمزنگاری که در 
وب سایت مرکز مدیریت امداد و هماهنگی رخدادهای رایانه ای 

)www.certcc.ir( منتشر شده است، مراجعه فرمایید.
تغییر محتویات تراکنش ها یا وب سایت ها

ناراضی  دست کاری غیرمجاز یک رقیب یا یک مشتری 
ممکن است بتواند وب سایت فروشنده را تغییر دهد؛ به طوری 
که باعث از کار افتادن سرویس دهی به مشتریان شود و یا 
اطلاعات تراکنش ها را مورد دست کاری و تغییر قرار دهد. در 
واقع اطلاعات محتویات یک تراکنش نه تنها ممکن است مورد 
استراق سمع واقع شود، بلکه ممکن است در مسیر نقل و انتقال 
یا به صورت اتفاقی و یا به صورت عمدی تغییر کند. برای 
مثال، اسامی کاربران، شماره های کارت های اعتباری و میزان 
پرداخت ها که بدون امنیت لازم و کدگذاری مناسب ارسال 

شده باشند، همه آمادگی پذیرفتن چنین تغییرهایی را دارند.
فروشگاه های آنلاین غیرفعال یا نامعتبر

یکی دیگر از خطرهایی که خریداران اینترنتی را تهدید 
می کند، خرید از فروشگاه هایی است که عملاً مدت هاست 
غیرفعال شده اند، ولی وب سایت آن ها هم چنان در فضای 
اینترنت موجود است و یا خرید کالاهایی است که متفاوت از 
کالای ادعا شده در فروشگاه های آنلاین هستند. در این مورد 
هم عامل تأثیرگذار در کاهش خطر، هوشیاری خریداران است.

مورد  در  اینترنتی  خرید  از  قبل  خریداران  است  لازم 
به  تحقیق  کنند  خرید  آن  از  می خواهند  که  فروشگاهی 
عمل آورند. فروشگاه های معتبر اغلب آدرس پستی، تلفن و 
مشخصات خود را به طور دقیق در وب سایت درج می کنند. 
هم چنین باید دقت کرد فروشگاهی که از آن خرید می شود، 
یک فروشگاه فعال باشد نه یک وب سایت قدیمی و رها شده. 
قابل ذکر است که تعداد زیادی وب سایت رها شده در اینترنت 
وجود دارند که روزی به مشتریان خود سرویس دهی می کردند، 
اما به علل مختلف بی استفاده مانده اند و خرید آنلاین از آن ها 
فقط موجب ضرر مشتری می شود. معمولاً وب سایت های فعال 
بخش اخبارشان به روز است که به عنوان یکی از نشانه های به روز 
بودن فروشگاه می توان از آن استفاده کرد. هم چنین لازم است 
بررسی شود که اطلاعات تکمیلی در مورد کالا به همراه قیمت، 
شرایط و هزینه های ارسال درج شده باشند.معمولاً فروشگاه های 
فعال، بخشی برای انعکاس نظریات مشتریان خود قرار می دهند. 
این موضوع به کاربر کمک خواهد کرد که در مورد محصول 
یا خدمات فروشگاه مورد نظر اطلاعات بیش تری کسب کند.

روی  بگردند که مشخصاً  دنبال وب سایتی  به  باید  کاربران 
محصول مورد نظر کار می کند. خرید از فروشگاه های ارزان و 
یا حراجی های اینترنتی لزوماً به معنی خرید مطلوب در اینترنت 
نیستند و ممکن است عملاً موجب ضرر بیش تر مشتری 
اینترنتی شوند.باید در نظر داشت که معمولاً فروشگاه هایی که 
یک شعبه ی فیزیکی دارند، بسیار مطمئن تر از فروشگاه هایی 
هستند که فقط به صورت مجازی پایه گذاری شده اند. آمارها نیز 
نشان می دهد اعتماد افراد به فروشگاه هایی که شعبه ی فیزیکی 
دارند بیش تر است؛ زیرا احتمال کلاهبرداری و یا این که کالای 
خریداری شده به دست مشتری نرسد کم تر است؛ و اگر مشکلی 

پیش بیاید می توان به آدرس فروشگاه مربوطه مراجعه کرد.
وب سایت های جعلی

همان طور که در بالا نیز گفته شد یکی از روش های متداول 
کلاهبرداران اینترنتی برای فریب قربانیان، تقلید از وب سایت های 
معتبر یا به عبارتی جعل آن هاست. برای خنثی کردن این روش 
کلاهبرداری اینترنتی، علاوه بر هوشیاری کاربران، فروشندگان 
نیز می توانند با استفاده از گواهینامه های SSL اعتماد بیش تری 

را بین فروشنده و خریداران ایجاد کنند.
گواهینامه های دیجیتال در واقع یک فایل الکترونیکی هستند 
که به صورت یکتا اشخاص و وب سایت ها را روی اینترنت 
تعیین هویت می کنند و ارتباطات امن و محرمانه را مقدور 
 SSL )Authenticated می سازند. گواهینامه های رسمی
SSL Certificates( این امکان را برای گیرنده ی اطلاعات 
فراهم می کند تا از ماهیت فرستنده و صحت اطلاعات دریافت 
شده اطمینان حاصل کند. صدور گواهینامه های SSL با ضریب 
اطمینان بالا بر سه اصل بسیار مهم زیر برای تأیید هویت بنا 

شده است:
1- شرکت معرفی شده در گواهینامه تنها حق استفاده از 
شناسه )Domain Name( تعریف شده در گواهینامه را 

داراست.
2- شرکت معرفی شده در گواهینامه یک شخصیت حقوقی 

یا شناخته شده است.
 SSL 3- فردی که از طرف شرکت درخواست گواهینامه ی

را کرده، برای این کار مجاز بوده است.
وقتی بازدیدکنندگان وب به سایت ها متصل می شوند، به دو 
نوع سرور )مرکزی که اطلاعات یک سایت از آن جا مدیریت 
می شود( برخورد می کنند. اگر به سرورهایی برخورد کنند که 
ایمن هستند، پیغامی دریافت می کنند که این مسئله را به آن ها 
 »https« نشان می دهد )یک علامت قفل بسته شده و عبارت
در قسمت نوار آدرس(. به طور مشابه اگر با سروری برخورد 
کنند که ایمن نباشد به آن ها اخطار داده خواهد شد. یک سرور 
ایمن واقعی سروری است که یک گواهینامه ی SSL رسمی 
داشته باشد. این گواهینامه ی رسمی همان طور که گفته شد 
به کاربران اطمینان می دهد که یک شخص سوم بی طرف و 
قابل اعتماد تأیید کرده که این سرور متعلق به شرکتی است 
را کرده است؛ و کاربران می توانند اطمینان  ادعای آن  که 
داشته باشند که اطلاعات را به صورت محرمانه به جایی که 

می خواهند ارسال کنند، ارسال می کنند.
امنیت روش های پرداخت

به مشتریان خود  باید  فروشندگان  آنلاین،  معاملات  در 
انتخاب های مطمئن و راحتی را برای نحوه ی پرداخت ارایه 
دهند؛ به طوری که بهترین نتیجه را برای مشتری و واحد 
تجاری در بر داشته باشد. از جمله روش های متداول پرداخت 
می توان به پرداخت وجه به صورت آنلاین، خرید به صورت 
پستی و واریز به حساب اشاره کرد. هر کدام از این روش ها مزایا 

و معایبی دارند و بهتر است مشتریان روشی را انتخاب کنند که 
کم ترین ریسک و خطر را برای آن ها در بر داشته باشد. در ادامه 
در مورد برخی از متداول ترین روش های پرداخت در خریدهای 

آنلاین بیش تر توضیح داده شده است:
1- خرید به صورت آنلاین

معمولاً فروشگاه هایی که ارائه دهنده ی سرویس های آنلاین 
هستند خدمات پرداخت اینترنتی خود را از یکی از بانک های 
کشور دریافت می کنند و بانک ها نیز معمولاً بابت ارائه ی این نوع 
سرویس از فروشگاه ها مبالغی بابت ضمانت دریافت می کنند تا 
در مواردی که از فروشگاه مربوطه شکایتی صورت گرفت مورد 
اجرا قرار دهند. استفاده از این سیستم بیش تر در مواقعی مناسب 
است که کاربر یک محصول الکترونیکی مانند کارت اینترنت یا 
شارژ تلفن همراه را خریداری می کند. در پرداخت های آنلاین 
در مرحله ی پرداخت وجه کاربر به سایت دومی هدایت خواهد 
شد که در واقع سایت بانک دریافت کننده ی وجه است که 
عموماً سایت های بانک سامان به آدرس com.sb14 و یا 
سایت بانک پارسیان به آدرس pec.ir و یا سایت های معتبر 
دیگر بانک هاست. بسیاری از سارقان و کلاهبرداران اینترنتی با 
راه اندازی سایت هایی شبیه به سایت های بانک ها و آدرس های 
 IE شبیه به آن ها اقدام به کلاهبرداری کرده اند. در مرورگر
)اینترنت اکسپلورر(، بعد از ورود به صفحه ی پرداخت بانک، 
تصویر یک قفل زردرنگ پایین صفحه مشاهده می شود که با 
دو بار کلیک کردن روی آن گواهینامه ی سایت باز می شود. در 
قسمت Issuedto آدرس بانک نوشته شده است. مثلاً در 
مورد وب سایت بانک پارسیان باید www.pec.ir نوشته شده 
باشد. اگر در صفحه ی پرداخت، قفل زردرنگ مذکور مشاهده 
نشود یا نام داده شده در قسمت Issuedto درست نباشد، 
کاربر نباید شماره ی کارت و رمز عبور خود را وارد کند؛ زیرا 
موارد فوق نشان دهنده ی این است که سایت از نظر امنیتی 
تأیید نشده و یا اصلاً سایت بانک نیست و اطلاعات کاربر در 

اختیار افراد دیگری قرار خواهد گرفت.
2- خرید از طریق واریز به حساب

در این روش برای خرید اینترنتی یک کالا باید ساعت ها در 
صف بانک ایستاد تا مبلغ را به حساب فروشگاه واریز کرده، 
سپس با وارد کردن شماره ی فیش در وب سایت فروشگاه 
محصول مورد نظر برای کاربر ارسال می شود. این شیوه یکی 
از بدترین شیوه های خرید اینترنتی است و حتی شاید نتوان 
آن را یک خرید اینترنتی قلمداد کرد. از نظر امنیتی استفاده 
از این روش خرید غیرعاقلانه است؛ زیرا بر خلاف پرداخت های 
الکترونیکی که تمام سوابق تراکنش های مالی در سیستم ثبت 
می شود و حتی مشخص است که این کالا در چه تاریخی و از 
چه فروشگاهی و با چه قیمتی خریداری شده است؛ اما در این 
روش، مبلغی به حساب فروشنده واریز می شود، در حالی که 
ممکن است هیچ گاه چیزی به دست خریدار نرسد. از آن جایی 
که کاربر مبلغ را به بانک واریز کرده است و فروشگاه اینترنتی 
مذکور نیز برای بانک ناشناخته است و فروشگاه هم ضمانتی 
به بانک نداده است، اثبات این که کاربر مبلغی را بابت خرید 
محصول خاصی که در اینترنت وجود داشته پرداخت کرده 
مشکل تر است و ردیابی آن سخت تر و یا اگر بر فرض فیش 
بانکی گم شود، اوضاع وخیم تر خواهد شد. بسیاری از سارقان از 
این روش برای کلاهبرداری های اینترنتی خود استفاده می کنند 
و با راه اندازی یک سایت و پیشنهاد یک محصول با قیمت 
وسوسه انگیز و ارائه ی شماره ی حساب، از مشتریان می خواهند 
مبالغ را واریز کنند. معمولاً این افراد درخواست مبالغ اندکی از 
مشتریان می کنند؛ به طوری که بیش تر افراد وقتی چیزی به 
دست شان نمی رسد در پی شکایت نمی روند؛ اما باید در نظر 
داشت این افراد از هزاران نفر به این شیوه کلاهبرداری می کنند 

و مبالغ کلانی را به جیب می زنند.
3- خرید پستی

شاید بتوان امن ترین روش برای خرید اینترنتی را استفاده از 
سیستم خرید پستی عنوان کرد که امروزه اغلب فروشگاه ها نیز 
از این سرویس استفاده می کنند. با استفاده از این روش می توان 
محصول مورد نظر را سفارش داده، سپس محصول مورد نظر 
توسط شرکت پست ارسال شده و سپس مبلغ کالا به مأمور 
پست تحویل می شود. البته باید دقت کرد که کالایی که تحویل 
می شود همان مشخصات ذکر شده در فروشگاه را داشته باشد 
و سپس وجه آن پرداخت شود.با جمع بندی موارد مذکور به 
این نتیجه می رسیم که حفظ امنیت در معاملات آنلاین تا 
حد زیادی به هوشیاری کاربران و آگاهی آن ها بستگی دارد؛ 
لذا با آموزش هر چه بیش تر کاربران و آگاه سازی آن ها می توان 
حملات کلاهبرداران سایبری را بی اثر کرده، ریسک معاملات 

آنلاین را پایین و پایین تر آورد.

در هر مرحله از زندگی کودك، والدین با چالش هایی رو به رو هستند که هر کدام 
آن را به شیوه خود حل می کنند؛ از شیر گرفتن، آموزش دستشویی رفتن و بالاخره 
جدا خواباندن کودك، برای بسیاری از پدر و مادرها یک مشکل بزرگ تلقی می شود و 
گاهی حل کردن آن غیرممکن به نظر می رسد. اما شاید جدا کردن اتاق خواب کودك 
آنقدرها هم که به نظر می رسد سخت نباشد و درنهایت کودك چاره ای جز سازگار 
شدن با شیوه تربیتی والدین نداشته باشد. حیدر حسینی، مشاور و روانشناس کودك 
معتقد است داشتن اطلاعات مفید و آگاه بودن از کم آسیب ترین شیوه های سازگار 

کردن فرزندان با این شرایط، می تواند والدین را در گذراندن این مرحله یاری دهد.
از چه زمانی جای خوابش را جدا کنیم؟

تولد کودک به سه مرحله تقسیم می شود: اول از همه به دنیا آمدن اوست. دومین مرحله 
ادراک خود کودک است یعنی آنکه کودک خود متوجه می شود که موجودی جدا از مادر است. 
این مرحله در چند هفته اول بعد از زایمان و با رشد سیستم عصبی اتفاق می افتد. مرحله سوم، 
تولد اجتماعی کودک است که در آن کودک با اجتماعش رو به رو می شود. اجتماع اولیه نیز 
بالطبع والدین و خواهر و برادر است و بعد مدرسه. توصیه به جدا خوابیدن، به تولد اجتماعی 
کودک کمک می کند و اگر این اتفاق در زمان مناسب نیفتد، پیوستگی بیمارگونه ای در کودک 

ایجاد می کند که در آن مدام نیاز به فرد دیگری دارد.
 شرط اول؛ همراهی مادر

اولین چیزی که برای جدا کردن اتاق کودک از والدین نیاز است، همراهی والدین به ویژه مادر 
خانواده است. آرامش مادرانه بدون شک به حل هرچه سریع تر این مشکل کمک خواهد کرد. 
نباید از یاد برد که در جدا نشدن کودک و والدین یک میل دوطرفه وجود دارد؛ یعنی همان طور 
که کودک نمی خواهد از والدینش جدا شود، والدین هم چندان تمایلی به جدا کردن او ندارند، 
بنابراین باید این میل بررسی شود و مادران بدانند که برای سلامت کودک لازم است این اتفاق 
بیفتد. بعضی از مادران هم از روی تنبلی اقدام به این کار نمی کنند و به جای مقابله با واکنش های 
کودک به این جدایی، ترجیح می دهند صورت مسئله را پاک کنند. اما باید توجه کرد که هر 

چیزی هزینه ای دارد و باید کمی هم زحمت شبانه را به جان خرید.
 اول اعتماد، بعد خودمختاری

دو مرحله مهم در دو برهه زمانی تولد تا 2 سالگی و بعد از آن 2 تا 4 سالگی وجود دارد. در 
مرحله اول اعتماد کودک شکل می گیرد. به این صورت که والدین همیشه دردسترس هستند و 
امنیت مناسبی را برای او برقرار می کنند. مرحله دوم خودمختاری است. به این ترتیب که کودک 
احساس می کند فضای شخصی خود را دارد. این دو مرحله با جدا خوابیدن پیوند مستقیم دارد 
و این شیوه های تربیتی است که به کودک این احساس را می دهد زیرا کودک از ابتدا با یک 
ذخیره ژنتیک مشخصی به دنیا آمده و باقی رفتارهای او باتوجه به اصول تربیتی که به او تفهیم 

می شود ساخته می شود.
جدایی قبل از ۶ماهگی ممنوع!

به چند دلیل به هیچ عنوان توصیه نمی شود کودک زیر 6 ماهگی از والدین جدا شود. احتیاج 
او به تغذیه شبانه، احساس امنیت و البته آسیب پذیر بودن نوزاد در ماه های بعد از تولد، بهترین 
دلیل برای بودن او در کنار پدر و مادر است. در سال اول تولد، نگرانی هایی در مورد سندرم مرگ 
ناگهانی شیرخواران وجود دارد که در آن کودک ممکن است دچار مشکل تنفسی شده و نتواند 
نفس بکشد و همین موضوع موجب مرگش شود. به همین دلیل باید محل خواب او در دید 
والدین باشد. از سوی دیگر مادران چون نسبت به فرزندان شان حساس هستند معمولا هوشیار 

می خوابند و بنابراین در صورت بروز مشکل زودتر دست به کار می شوند.
 سن جدایی به کودك مربوط است

ایده آل ترین حالت این است که کودک از 2 سالگی از والدین جدا بخوابد. اما باید توجه داشت 
که گاهی اوقات اصول تربیتی به طور تمام و کمال به والدین بستگی ندارد و در این زمینه باید به 
خود کودک نیز توجه داشت. بعضی بچه ها شرایط روانی مناسب تری دارند؛ کمتر گریه می کنند 
و هنگام جدا شدن از پدر و مادر راحت تر هستند، در مقابل برخی دیگر بد می خوابند و گریه 
های بدی دارند. اگر بخواهید این کودکان را زودهنگام و تحت فشار جدا کنید نه تنها جدا نمی 
شوند و تولد اجتماعی شان اتفاق نمی افتد، بلکه احساس ناکام شدن و پس زدگی شدن در آنها 

ایجاد می شود. والدینی که کودک شان اضطراب جدایی دارد فکر می کنند باید هر چه زودتر او را 
مستقل کنند در حالی که این کار اشتباه است. بهتر است نگاهی هم به خود کودک داشته باشید 

و به اجبار این کار را نکنید و با کمک متخصص و در طولانی مدت انجامش دهید.
 تا 2 سالگی جدایی همراه توجه

وقتی کودک به 6 ماه رسید، بهتر است جدایی آرام آرام اتفاق بیفتد. اگر کودک اتاقی برای 
خودش دارد، بهتر است به آنجا منتقل شود و اگر نه با یک دیوار کاذب یا پارابن فضای خواب 
والدین از کودک جدا شود تا او احساس جدا بودن کند. به این نکته باید توجه داشت که تا 2 
سال اول کودک هنگام گرسنگی و ترس به آغوش مادر نیاز دارد و نباید به گریه او در این زمینه 
بی توجه بود. حتی بچه هایی که از 6ماهگی تا 2سالگی جدا می خوابند، باید از توجه والدین در 

طول شب مطمئن باشند.
 کنارکودك 2 ساله نخوابید

وقتی فرآیند جدایی تا 2 سالگی اتفاق نیفتد نشان دهنده این است که مسئله ای در خود 
والدین وجود دارد. برخی می گویند که با کودک 6 5 ساله خود در یک اتاق می خوابند و 
مشکلی ندارند اما اتفاقا این یک اشکال بزرگ است که باید بررسی شود. گاهی اوقات والدین 
فضای شخصی به فرزندشان نمی دهند و گاهی هم پیش می آید که اتاق خواب کودک را تبدیل 
به محیطی تنبیهی برای او می کنند و همین موضوع بچه ها را از اتاق شان فراری می دهد. اگر 
پدر و مادری بعد از 2سالگی هم از پس جدا خواباندن فرزندشان برنیامدند، بهتر است موضوع 
را با یک روانشناس در می ان بگذارند و از راه های مناسب برای ایجاد این استقلال باخبر شوند.

 مراقب تغییر رفتارها باشید
اگر درخواست های کودک برای خوابیدن در کنار والدین به صورت مکرر و پشت سر هم تکرار 
شود بدون شک عاملی موجب ناآرامی کودک شده است. انواع ترس، کابوس و... می تواند میل 
کودک به برگشتن به اتاق والدین را بیشتر کند. همچنین تماشای بعضی برنامه ها و فیلم هایی 
که برای سن کودکان مناسب نیست، باعث می شود هنگام خواب شبانه دچار نگرانی و پریشانی 
شوند، به همین دلیل والدین باید نسبت به بروز هر نشانه ای هوشیار باشند و بعد از برطرف شدن 

عوامل تهدید کننده، از فرزندشان انتظار اطاعت از قانون را داشته باشند.
راهکارهای جدا کردن کودك بالای یک سال

در اتاق خواب کودک حضور داشته باشید تا او به خواب برود.
می توانید او را بخوابانید و بعد به اتاقش منتقل کنید.

به هیچ عنوان مو یا دست تان را دراختیار کودک قرار ندهید و اگر کودک اصرار داشت 
عروسکی در دسترس او قرار دهید.

هنگام خوابیدن کودک در اتاقش به هیچ عنوان کنارش دراز نکشید، بلکه کنار تختش بنشینید 
و با قصه گویی و هر کاری که فکر می کنید علاقه دارد، به او کمک کنید تا بخوابد.

اگر از تاریکی می ترسد روشنایی لازم را در اتاق فراهم کنید و سعی کنید در طول روز مدام با 
او به اتاقش بروید و با او بازی کنید.

 بالای 3 سال
صبور باشید و با صحبت کردن او را قانع کنید در اتاقش بخوابد.

اگر نیمه های شب به اتاق شما آمد او را به اتاقش ببرید و کنار او بنشینید تا بخوابد. اگر این کار 
را هر شب چند بار انجام داد، هر بار با تاخیر به اتاقش بروید.

در کنار این قانون که اتاق کودک باید جدا باشد، می توانید در هفته یک بار به او اجازه دهید 
به اتاق شما بیاید.
بالای 5 سال

ابتدا فاصله او را از تخت تان بیشتر کنید و بعد او را به اتاقش منتقل کنید.
او را تشویق کنید و با هر بار خوابیدن در اتاقش به او جایزه بدهید.

در مقابل اصرار کودک به خوابیدن در اتاق شما باید مقاومت کرده و سعی کنید با سرگرمی های 
مختلف او را به اتاقش ببرید.اگر قانونی وضع می شود باید در خانه اجرا شود اما پیش از هر چیز 
دقت کنید که این قانون چه تاثیر روانی روی کودک دارد. در بعضی خانواده ها سابقه مشکلات 
روانی وجود دارد و بنابراین احتمال بروز این مشکل درکودک هم هست و با جدا کردن او این 

حالت در او تشدید می شود.

اجتماعی 6
راه هايی برای امنیت بیشتر

 در خريد و فروش آنلاين 

بچههاازچهسنیبایددراتاقخوابخودشانبخوابند؟
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محمد سرافراز که با حکم مقام معظم رهبری به عنوان 
رییس جدید سازمان صداوسیما معرفی شد از سال 71 در 
معاونت برون مرزی سازمان صدا و سیما در حال فعالیت 

است. 
به گزارش مهر، حضرت آیت الله خامنه ای طی حکمی محمد 
سرافراز را به سمت رییس سازمان صداوسیما منصوب کردند. محمد 
سرافراز که ازسال 71 در سازمان صدا و سیما حضور دارد، یکی از 

قدیمی ترین مدیران این رسانه به حساب می آید.
در حکم رهبر معظم انقلاب آمده است:

بسم الله الرحمن الرحیم
جناب آقای محمّد سرافراز دام توفیقه

با پایان یافتن دوره ی مسئولیت جناب آقای مهندس سیّد عزت 
الله ضرغامی که با تلاش و کوششی خستگی ناپذیر و دلسوزانه و 
مبتکرانه همراه بود، جنابعالی را با توجه به صلاحیتهایی که بحمدالله 
از آن برخوردارید و با آگاهی از تجربه طولانی مدیریتی تان در رسانه 
ملّی و آشنایی های گسترده تان با این مجموعه ی بزرگ و مهمّ برای 
یک دوره ی پنج ساله به ریاست سازمان صدا و سیمای جمهوری 

اسلامی ایران منصوب می کنم.
سازمان صدا و سیما با مأموریت خطیر »هدایت و مدیریت فرهنگ 
و افکار عمومی جامعه« به مثابه دانشگاه عمومی، با تکیه بر فعالیت ها 
و برنامه های حرفه ئی پیشرفته و عمیق رسانه ای، وظیفه گسترش 
دین و اخلاق و امید و آگاهی و ترویج سبک زندگی اسلامی- ایرانی 
در میان آحاد ملّت را بر عهده دارد. مسئولیت تاریخی رسانه ملّی 
در مقطع کنونی، حفظ و ارتقای استقلال فرهنگی و هویت انقلاب 
ایران اسلامی است. »عزم ملّی و ابتهاج معنوی و نشاط انقلابی« 
آحاد جامعه در مسیر اهداف بلند نظام اسلامی، در گرو آگاهی و 
معرفت عمیق و گسترده ی عمومی و نیازمند پیوند با سرچشمه 
های تولید فکر ناب دینی و خیل دلبستگان فرهیخته و پرانگیزه ی 
انقلاب اسلامی است. سازمان صدا و سیما همچنین به عنوان موتور 
محرک و مشوق پیشرفت کشور، وظیفه پشتیبانی رسانه ای همه 
جانبه و مبتکرانه در امر بسیج عمومی ملّت و نیز کمک به مدیریت 
های اجرایی در جهت تأمین اهداف و اجرای سیاست های کلان نظام 
و تحقق سند چشم انداز کشور را بر دوش دارد. اهمّ راهبردهائی که 
انشاء الله خواهد توانست رسانه ملّی را در اجرای این مسئولیت بزرگ 

یاری رساند، به پیوست ابلاغ می شود.
در پایان لازم می دانم از جناب آقای مهندس ضرغامی و همکاران 
ایشان که توانستند رسانه ی ملّی را در دوره ی مسئولیت خود به 
پیشرفتی چشمگیر برسانند که بتواند در عرصه های گوناگون 
سیاسی، اجتماعی و فرهنگی نقشی مؤثر ایفاء کند، صمیمانه تشکر 

کنم.
از درگاه خداوند منان توفیق جناب عالی را که مفتخر به انتساب 
به خانواده ی شهیدان معزّز انقلاب اسلامی می باشید در انجام این 

مأموریت خطیر و حساس با تکیه بر عنایات الهی خواستارم و برای 
شما و همکاران محترمتان دعا می کنم.

بیش از بیست سال سابقه در رسانه ملی
محمد سرافراز از سال 71 به عنوان معاون برون مرزی صداوسیما 
منصوب شد و در دوران سیدعزت الله ضرغامی مدیریت شبکه های 
پرس تی وی و هیسپان تی وی را نیز به صورت همزمان برعهده 
داشت. وی مدرک دکترای علوم سیاسی خود را از دانشگاه بیروت 

دریافت کرده و به زبان های انگلیسی و عربی مسلط است.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب در 17 اسفند 90، 
ضمن دستور برای تشکیل شورای عالی فضای مجازی به ریاست 
رییس جمهور وقت، اعضای حقوقی و حقیقی این شورا را تعیین 

کردند که محمد سرافراز هم یکی از این افراد بود که به مدت سه 
سال به عضویت این شورا درآمد.

سرافراز برادر دو شهید است. برادر بزرگ او جواد سرافراز مسئول 
دفتر شهید بهشتی بود و در کنار او در انفجار دفتر حزب جمهوری 
اسلامی در سال 1360 به شهادت رسید. برادر دیگر سرافراز در جنگ 
تحمیلی به شهادت رسید. پدر وی مرحوم حجت الاسلام والمسلمین 
ابوالفضل سرافراز نیز نماینده ولی فقیه در هواپیمایی جمهوری 

اسلامی ایران بود.
سرافراز کتابی به زبان عربی با نام »جنبش طالبان از ظهور تا 
افول« نوشته که در میانه دهه هشتاد در بیروت منتشر شده است. 
شبکه پرس تی وی، العالم، آی فیلم و هیسپان تی وی چهار شبکه ای 

است که وی آن ها را در سال های اخیر در مجموعه سازمان صدا و 
سیما راه اندازی کرد.

یکشنبه 11 آبان نیز، نشست شورای معاونان سیما با حضور 
سید عزت الله ضرغامی برگزار شد و رییس سابق صداوسیما، با 
نشاندن سرافراز در صدر مجلس، او را به عنوان رییس جدید سازمان 
صداوسیما معرفی و اعلام کرد یکشنبه 18 آبان مراسم تودیع و معارفه 

او در حضور رییس دفتر مقام معظم رهبری برگزار خواهد شد.
سرافراز پس از صادق قطب زاده، محمد موسوی خویینی ها، 
محمد هاشمی، علی لاریجانی و سیدعزت الله ضرغامی ششمین 
رییس سازمان صداو سیما است. البته پس از اعدام قطب زاده، 

موسوی به عنوان سرپرست در این سازمان حضور داشت.

عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان با تأکید بر اینکه هیچ کس 
خواستار بازگشت به شرایط قبل از توافق ژنو نیست اظهار داشت: این امر برای همه، 

یک سناریوی خطرناك خواهد بود. 
به گزارش ایسنا، سید عباس عراقچی گفت: مسلما توافق هسته ای به نفع هر دو طرف 
و به نفع منطقه خواهد بود و این نکته را طرفین مذاکره درک می کنند. هیچ کس خواستار 
بازگشت به شرایط قبل از توافق ژنو نیست؛ زیرا این برای همه، یک سناریوی خطرناک خواهد 
بود.  عراقچی اظهار داشت: برای همین است که ما این جدیت را داریم و این جدیت را در 
طرف مقابل هم می بینیم. هم ما و هم آن ها به دنبال توافق هستیم و توافق هم در دسترس 

ماست و رسیدن ِ به آن، خیلی هم دشوار نیست. 
عراقچی تأکید کرد: البته ما اصولی داریم که باید رعایت شود و تصور من این است که اگر 
طرف مقابل، با حسن نیت بیشتری در مذاکرات شرکت کند و خود را از توهمات مربوط به 
break out و سلاح هسته ای و این گونه مسائل، نجات دهد و واقعیت جمهوری اسلامی 
ایران را بهتر بشناسد، رسیدن به توافق بسیار نزدیک خواهد بود. ما احتیاج داریم که طرف 
مقابل حسن نیت به خرج دهد و با دست کشیدن از توهمات، نگاهی واقعی به ایران و برنامه 

هسته ای ایران داشته باشد تا ان شاء الله توافق حاصل شود. 
درباره راه حل میانه هیچ مذاکره ای نشده است

عضو ارشد تیم مذاکره کننده ایران در مذاکرات هسته ای در پاسخ به وجود حرف و حدیث 
هایی درباره تلاش ها برای دستیابی به راه حل های میانه و جایگزین در صورت شکست 
مذاکرات و ماهیت این راه حل های میانه گفت: در این خصوص هنوز هیچ صحبتی نشده 
است و همان طور که گفتیم، ما کماکان به توافق امیدواریم. تمام فکر و ذکر و صحبت های ما 
بر توافق متمرکز است. اجازه بدهید امیدوار باشیم که توافق حاصل می شود و من فکر می کنم 

که ما اجازه نداریم که این فرصت را از دست بدهیم. 
مسقط نقش بسیار مثبتی در مذاکرات هسته ای ایفا کرده است

عراقچی درپاسخ به سوالی درباره علت انتخاب مسقط برای برگزاری دور جدید مذاکرات 
هسته ای اظهار داشت: عمان کشور دوست و بسیار نزدیک به ما است و ارتباطات خوبی هم 
با کشورهای غربی و 1+5 داشته است.  وی افزود: کشور عمان درگذشته نقش بسیار خوب 
و مثبتی را در مذاکرات هسته ای ایفا کرده است و ما از تلاش های گذشته عمان ممنون 
هستیم. فکر می کنیم که تلاش های مثبت با نیت خیر بوده است و اثرات خود را نیز داشته 

است که منجر به ادامه مذاکرات شده است. 
امیدواریم مذاکرات عمان تعیین کننده باشد

عراقچی تصریح کرد: همه اعضای1+5 و ما، این اعتقاد را داشتیم که یک حضور مجدد در 
عمان خیلی مفید خواهد بود و دعوت سلطان محترم عمان را همه کشورها با طیب خاطر 
اجابت کردند و ما دور دیگری از مذاکرات را در عمان خواهیم داشت؛ دوری که امیدوار هستیم 
که یک دور تعیین کننده باشد.  وی افزود: دور جدید در فاصله بسیار نزدیکی از تاریخ مقرر 
ما – 24 نوامبر- است و بسیار تعیین کننده خواهد بود، که آیا ما امکان توافق تا قبل از 24 
نوامبر را داریم یا نداریم. من امیدوارم که این دور از مذاکرات در مسقط، مذاکرات موفقی باشد. 
عراقچی تأکید کرد: با حسن نیتی که دوستان عمانی ما دارند و با امکانات و تسهیلاتی که 

همواره برای مذاکرات فراهم کرده اند، امیدوار هستیم که مذاکرات موفقی باشد. 
عراقچی در پاسخ به این سوال که آیا ما به نقطه تعیین کننده در مذاکرات نزدیک می 
شویم و اینکه در صورت دستیابی به توافق، آیا این توافق در شهر مسقط اعلام می شود؟ گفت: 
نه، فکر نمی کنم که ما به توافق در این دور از مذاکرات برسیم. احتمالا جلسات دیگری را هم 
احتیاج خواهیم داشت ولی امیدوار هستیم که از وضع موجود خارج بشویم و مذاکرات مسقط، 
یک مذاکرات راهگشا باشد. وی افزود: می دانید که در یکی دوتا موضوع، مدتی هست که 
مذاکرات تقریبا متوقف شده است و ما موفق به پیدا کردن راه حل نشده ایم و امیدواریم که 
مذاکرات مسقط از این جهت مذاکرات موفقی باشد که بتواند راهگشایی بکند. اگر راهگشایی 

بشود، بعد ما مذاکرات را ادامه خواهیم داد و امیدواریم تا قبل از تاریخ مقرر به توافق برسیم. 
هیچ موضوعی غیر از موضوع هسته ای در مذاکرات مطرح نمی شود

مذاکره کننده ارشد هسته ای ایران، درپاسخ به سوالی درباره برخی گمانه زنی ها مبنی 
بر ورود برخی مسائل منطقه ای مثل داعش و چالش ها و تهدیدها علیه منطقه به موضوع 
هسته ای با توجه به برگزاری این دور از مذاکرات در مسقط گفت: نه، تصمیم قاطع همه ما 
است که هیچ موضوعی غیر از موضوع هسته ای در مذاکرات بین ما و 1+5 مطرح نخواهد شد. 

درباره مسائل منطقه ای با دوستان عمانی مشورت خواهیم کرد
وی افزود: ما بر این نظر خود هستیم و مذاکرات فقط حول و حوش مسائل هسته ای 
خواهد بود؛ البته با توجه به فرصتی که پیش می آید، رایزنی هایی را درخصوص مسائل منطقه 

با دوستان عمانی خودمان خواهیم داشت.  
عراقچی تصریح کرد: حتما جناب آقای ظریف ملاقات هایی را با همتای خودشان در عمان 
و سایر مقامات خواهند داشت. درباره مسائل منطقه ای با دوستان عمانی مشورت خواهیم 

کرد؛ ولی در چارچوب 1+5 خیر. 
غنی سازی و چگونگی رفع تحریم ها کلیدی ترین موضوعات باقی مانده است

وی درباره مهمترین مسائل باقی مانده و حل نشده در مذاکرات گفت: همه موضوعات مهم 
هستند ولی مهمترین و کلیدی ترین همین دو موضوع غنی سازی و چگونگی رفع تحریم ها 
است. عراقچی افزود: در مورد غنی سازی، توافق اصلی قبلا صورت گرفته است. غنی سازی 
ایران ادامه پیدا خواهد کرد. این امر مورد توافق طرفین هست. در مورد اینکه در چه سطحی، 
با چه ظرفیتی و در چه اندازه ای این غنی سازی ادامه پیدا بکند و در چه دوره زمانی ما به 
غنی سازی صنعتی که هدف نهایی برنامه غنی سازی ما است برسیم، اینها موضوعات مذاکره 
است. هنوز در موردش به راه حلی نرسیده ایم.  عراقچی که در برنامه "من طهران" شبکه 
العالم حضور داشت، ادامه داد: نیازهای ایران در این رابطه تعیین کننده است و نیاز ما به غنی 
سازی صنعتی یک نیاز قطعی است. ما مسلما رسیدن به یک غنی سازی صنعتی را مدنظر 
قرار خواهیم داشت. اینکه از چه نقطه ای شروع کنیم و چگونه به غنی سازی صنعتی برسیم، 
موضوع مذاکره ما خواهد بود و یکی از مسائل کلیدی هم خواهد بود. امیدوار هستیم که در 

جلسه عمان بشود در این خصوص راه حلی را پیدا کرد. 
باقی ماندن هیچ تحریمی را نمی پذیریم

وی افزود: موضوع دیگری که از نظر ما خیلی کلیدی و مهم است، چگونگی برداشته شدن 
تحریم ها است. مسلما تمامی تحریم ها در چارچوب توافق نهایی باید برداشته شود. اینکه 
چگونه اینکار صورت بگیرد، موضوع مذاکره ما هست. ما کماکان معتقد هستیم که تمامی 

تحریم ها باید برداشته شود و باقی ماندن هیچ تحریمی را نمی پذیریم. درخصوص رسیدن 
به یک فرمول قابل قبولی دراین باره که با چه ترتیباتی صورت بگیرد، مذاکرات هنوز ادامه 
دارد. ما قائل نیستیم که تحریم ها را می شود به دسته های مختلف تقسیم کرد. باید یک 
برخورد واحد با همه تحریم ها صورت بگیرد و برای رفع آنها باید یک سازوکار و روشن مورد 

قبولی توافق شود. 
هیچ توافقی درباره غنی سازی نهایی صورت نگرفته است

عراقچی درپاسخ به این سوال که برخی مطالب منتشر شده غربی از جمله واشنگتن پست 
مدعی شده است که آمریکا به ایران پیشنهاد داشتن چهار هزار سانتریفوژ را داده است و میزان 
درستی این مطالب تا چه حد هست و آیا عملا آمریکا پیشنهادی در این زمینه داده است و 
سقف مورد نظری که ایران می خواهد چقدر است، گفت: اینها فضا سازی و گمانه زنی هایی 
است که توسط رسانه های غربی صورت می گیرد و من هیچ کدام را تایید نمی کنم. هیچ 
توافقی درباره میزان غنی سازی ایران هنوز صورت نگرفته است. گمانه زنی هایی را بعضی از 
موسسات و افراد و روزنامه ها و رسانه ها انجام می دهند، اینها یا ناشی از تخیلات خودشان 
است یا حتی بعضا با یک انگیزه های سیاسی صورت می گیرد. احتمالا از طرح اعداد و ارقام 
غلط و اشتباه مقاصدی دارند. هیچ کدام از اینها صحیح نیست. مذاکرات هنوز ادامه دارد و ما 
تا زمانی که به یک راه حل قابل قبول در این خصوص نرسیم، هیچ عددی را تایید نمی کنیم. 

ظرفیت موجود سانتریفیوژها برای ما از اهمیت زیادی برخوردار است
وی درباره سقف دستگاههای سانتریفوژ که ممکن است ایران قبول کند، افزود: اینها از 
موضوعاتی است که الان در مذاکره روی آنها متمرکز هستیم. طبعا از طریق رسانه نمی شود 
مذاکره کرد. پیشنهادها و ایده های مختلفی وجود دارد. برای ما، ظرفیت موجود ما از اهمیت 
زیادی برخوردار است. این یکی از مولفه های بسیار مهم در مذاکرات است. در اینکه نیازهای 
عملی ایران چگونه تامین خواهد شد، ایده های مختلفی وجود دارد. در اینکه چه تعداد 
سانتریفیوژ به کار خود ادامه بدهد، ایده های مختلفی وجود دارد. در مورد اینکه میزان ذخایر 

ایران چه میزان باشد، راه حل های مختلفی وجود دارد. 
عراقچی افزود: ما گزینه های مختلفی را بررسی کردیم. ظرفیت غنی سازی ایران فقط به 
یک عامل و یک مولفه بستگی ندارد. تعداد سانتریفیوژها تنها یک مولفه است و مولفه های 
دیگری نیز وجود دارد که تاثیر گذار می باشد. نوع ماشین ها، میزان ذخایر، میزان تولید آنها و 
بحث تحقیق و توسعه همه اینها مسائلی است که تاثیر می گذارد در اینکه چه ظرفیتی برای 

غنی سازی ایران در نظر گرفته بشود. ما روی اینها کار می کنیم. 
در توافق نهایی هر چهار مسیر تحریم باید باز شود

عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان در پاسخ به سوالی درباره تحریم ها علیه 
ایران و برچیده شدن آنها گفت: در بحث تحریم ها، چهار مسیر تحریم وجود دارد و به اعتقاد 
ما، هرچهار مسیر باید باز شود. این چهار مسیر، مسیر تحریم های شورای امنیت، تحریم های 
اتحادیه اروپا، تحریم های کنگره آمریکا و نیز تحریم های رئیس جمهور آمریکا است یعنی؛ 

همان تحریم هایی که براساس دستورات اجرایی رئیس جمهور وضع شده اند. 
وی افزود: چهار مسیر تحریمی علیه ایران وجود دارد و به اعتقاد ما، هرچهار مسیر باید باز 
شود. این نکته ای است که در مذاکرات مدنظر ما است و هیچ توافقی که این چهار مسیر را باز 
نکند، طبعا مورد رضایت ما نخواهد بود. اینکه این مسیرها چگونه باز خواهند شد، طبعا نیاز به 
مذاکرات بیشتری دارد ولی یقینا بدون باز شدن این چهار مسیر، توافقی صورت نخواهد گرفت. 

هنوز احتمال توافق وجود دارد
عراقچی در پاسخ به سوالی گفت: همانطور که گفتید فرصت بسیار کم است و پرونده های 
باز هم بسیار زیاد و خیلی هم پیچیده است و هریک هم موضوعات متنوعی را در برمی گیرد. 
کار سختی است اما ما ناامید نیستیم. به نظر ما هنوز احتمال توافق وجود دارد و به همین 
دلیل است که عرض می کنم که جلسه عمان، جلسه بسیار مهم و تعیین کننده ای است. اگر 
در جلسه عمان بتوانیم یک راهگشایی صورت بگیرد و پیشرفت داشته باشیم، فکر می کنم 
در روزهای باقیمانده تا 24 نوامبر می توانیم مسائل باقی مانده را به نوعی به سرانجام رساند، 

ما ناامید نیستیم. 
شایعه دستیابی به توافق اعلام نشده، به لطیفه شبیه است

عراقچی درباره شایعۀ دستیابی به نوعی توافق اعلام نشده میان طرف های مذاکره و انتظار 
طرف ایرانی برای به وجود آمدن فرصت مناسب برای اعلام این توافق گفت: این، بیشتر به یک 
لطیفه شبیه است. چنین چیزی صحت ندارد و توافقی صورت نگرفته و اگر توافقی صورت 

بگیرد، مسلما بلافاصله مردم ایران و همه دنیا مطلع خواهند شد. 
چیزی برای پنهان کردن نداریم

وی درباره درخواست طرف مذاکره از ایران برای پذیرش پروتکلی اضافی جهت گسترش 
بازرسی ها از ایران، نیز گفت: ما با موضوع بازرسی های بیشتر از برنامه هسته ای ایران، به طور 
اصولی مشکلی نداریم، زیرا چیزی برای پنهان کردن نداریم. همه تاسیسات، تجهیزات و مواد 
ما صلح آمیز است و چیزی برای پنهان کردن نداریم. به این ترتیب با بازرسی و نظارت بیشتر 
هیچ مخالفتی نداریم. اما با سوء استفاده از این بازرسی ها مشکل داریم، نگرانی داریم و دقت 
می کنیم. عضو ارشد تیم مذاکره کننده کشورمان در مذاکرات هسته ای، افزود: پروتکل 
الحاقی هم شامل بازرسی های بیشتر می شود و از نظر ما مشکل اصولی برای اجرای پروتکل 
الحاقی وجود ندارد اما اجرای پروتکل الحاقی، منوط به تصویب مجلس محترم شورای اسلامی 
است. این مساله دست دولت یا تیم مذاکره کننده نیست و حتما باید مجلس محترم، اجرای 
پروتکل الحاقی را تایید کند. این، نکته ای است که ما آن را به مذاکره کنندگان غربی هم 
گفته ایم و از نظر ما پروتکل الحاقی موضوعی است که اختیار آن در دست مجلس شورای 

محترم اسلامی است. 
فعلا علاقه ای نداریم که روی بحث تمدید متمرکز شویم

وی درباره مهلتِ کوتاه باقی مانده تا 24 نوامبر، برای دستیابی به توافق درباره مساله هسته 
ای و ضرورت تمدید این مهلت گفت: هنوز در این خصوص صحبتی نکرده ایم و هنوز هم 
امیدواریم که مذاکرات در زمان مقرر به اتمام برسد. فعلا علاقه ای نداریم که روی بحث تمدید 
متمرکز شویم، زیرا شانس رسیدن به توافق وجود دارد. اما اگر تا روزهای آخر، احتمال رسیدن 
به توافق از بین برود، این که چه خواهد شد را باید بیشتر بررسی کنیم و از نظر ما حتما 

بازگشتِ  به شرایط قبل از توافق ژنو، صورت نخواهد گرفت. 
کماکان امیدواریم که به توافق خواهیم رسید

وی افزود: دنیا اکنون با رفتار جمهوری اسلامی ایران بیشتر آشنا شده است. آن تصویری 
که از ایران به عنوان یک تهدید علیه صلح و امنیت بین المللی ایجاد کرده بودند، از بین رفته 
است. حتما شرایط برای ایران بسیار بهتر از گذشته شده و در آینده هم خواهد بود و دیگر 
کسی نمی تواند ایران را متهم کند که به دنبال دستیابی به سلاح هسته ای است و بر اساس 
این فرضیه، بخواهد اجماعی علیه ایران ایجاد کند. شرایط، حتما با گذشته فرق کرده است و ما 
به شرایط گذشته بر نمی گردیم ولی این که چگونه مسیر موجود را ادامه دهیم، این بستگی 
به شرایط روزهای آخر دارد ولی اجازه بدهید کماکان روی خودِ  توافق متمرکز شویم، کماکان 
امیدواریم که به توافق خواهیم رسید و تلاش خود را برای توافق انجام دهیم و فعلا به مسائل 
دیگر فکر نکنیم.  عراقچی در پاسخ به این که آیا ایران، اصولا با تمدید مذاکرات موافق است، 
گفت: ما در حال حاضر، هیچ انگیزه ای برای تمدید، نداریم. در حال حاضر روی رسیدن به 

توافق متمرکز هستیم. 
گریز هسته ای و خارج شدن از ان.پی.تی به هیچ وجه در برنامه ما نیست

معاون وزیر خارجه کشورمان درباره برخی حرف و حدیث ها درباره موضوع گریز هسته ای 
)break out( و ایجاد شک و تردیدهایی درباره احتمال فعالیت نظامی هسته ای ایران گفت: 
از نظر ما این مساله، حل شده است؛ این که طرف های غربی اصرار دارند که جلوی یک گریز 
هسته ای را بگیرند، این از نظر ما موضوعی است که از آن عبور کرده ایم. ایران، هرگز به دنبال 
سلاح هسته ای نخواهد رفت. break out و گریز هسته ای و خارج شدن از ان.پی.تی به 
هیچ وجه در برنامۀ ما نیست. فتوای مقام معظم رهبری در این خصوص بسیار صریح است. 
این فتوا برای ما اهمیت بسیار زیادی دارد و اصل راهنمای ما است. وقتی چیزی از نظر ما 
خلاف شرع و خلاف اسلام ارزیابی می شود، برای ما حتی فکر کردن به آن مقدور نیست. 
محاسبات امنیتی، دکترین های دفاعی جمهوری اسلامی ایران نیز بر مبنای سلاح های 
متعارف طراحی شده است و ما با سلاح های کشتار جمعی به هیچ وجه سر و کار نخواهیم 
داشت. اگر جمهوری اسلامی ایران به دنبال break out یا رفتن به سراغ بمب بود، در شرایط 
سال های گذشته که تحریم های شدید و تهدیدهای بسیار زیادی علیه ما وجود داشت، این 
کار را می کردیم، نه این که توافقی انجام دهیم و بخواهیم آن توافق را نقض کنیم، این که 
اصلا حتی قابل فهم هم نیست که چرا ایران باید چنین کاری بکند. وی افزود: این که غربی ها 
بر این نکته اصرار می ورزند، واقعا اصراری بیهوده است. جمهوری اسلامی ایران به هیچ وجه 
دنبال سلاح هسته ای نخواهد بود. ولی این که آن ها بخواهند از این جهت اطمینانی حاصل 
کنند، برای ما قابل فهم است و ما در توافق نهایی تلاش خود را خواهیم کرد که نسبت به 
صلح آمیز بودن برنامه خودمان برای جامعه بین الملل و هر کسی که ممکن است نگران باشد، 
اعتمادسازی انجام دهیم. عضو ارشد تیم مذاکره کننده ایران در مذاکرات هسته ای در ادامه 
با بیان این که تاکید بیش از اندازه و غیرمعقول بر موضوع break out را نخواهیم پذیرفت، 
خاطر نشان کرد: با این حال، در حدی که ممکن است این موضوع ایجاد نگرانی کرده باشد، 

ما آماده رفع نگرانی ها هستیم. 
دیپلمات ها ترجیح می دهند درباره شکست صحبت نکنند

وی در پاسخ به این که در صورت شکست مذاکرات، چه برنامه هایی در دستور کار قرار 
خواهد گرفت، گفت: دیپلمات ها ترجیح می دهند درباره شکست صحبت نکنند، ما ترجیح 
می دهیم مثبت اندیش باشیم و امیدوار باشیم و بر روی حل این مشکل و رسیدن به توافق، 
تمرکز کنیم و به اعتقاد من اگر به توافق نرسیم، سناریوهای ممکن، به قدری سناریوهای بدی 

است که ما بهتر است فعلا روی آن ها فکر نکنیم و فقط به توافق بیندیشیم. 
بازگشت به قبل از توافق ژنو اصولا مقدور نیست

وی افزود: بازگشت به قبل از توافق ژنو اصولا مقدور نیست، زیرا فضای بین الملل عوض 
شده و دیدگاه کشورها نسبت به ایران تغییر کرده است. اجماعی که علیه ایران ایجاد کرده 
بودند و ایران را در چشم بسیاری از کشورها به عنوان تهدید جلوه داده بودند، از بین رفته است. 
تصویر جدید ایران، تصویری است که نمی شود با آن برای دیگران ایجاد ترس کرد. ما حتما 
به شرایط قبل از توافق ژنو برنمی گردیم. شرایط بین المللی کاملا عوض شده است، چهره 
ایران کاملا عوض شده است. پایه های منطقی تحریم ها، اکنون، به میزان بسیار زیادی، زیر 
سئوال رفته و بعضی از تحریم ها هم برداشته شده است. دنیا، متوجه شده است که جمهوری 
اسلامی ایران، در منطقه نقشی دارد که نمی توان آن را نادیده گرفت و هیچ کس نمی تواند 
نقش ایران در ایجاد صلح و ثبات در منطقه نادیده بگیرد و ما هم دنبال صلح و ثبات منطقه 
هستیم و این مساله را در بحث مقابله با داعش، بحث کمک به حاکمیت عراق، کمک به 
حاکمیت سوریه، کمک به حاکمیت لبنان و بقیه مسائل منطقه، اثبات کردیم. ایران واقعا 
نقشی مثبت در برقراری صلح و ثبات منطقه ایفا کرده است و هیچ کس نمی تواند این نقش 
را نادیده بگیرد و هیچ کس نباید به خود اجازه دهد در آینده این نقش را زیر سئوال ببرد یا 

بخواهد آن را تضعیف کند. 

عراقچی عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته اي:

 امیدواریم مذاکرات مسقط راهگشا باشد 

 با حکم رهبر معظم انقلاب

حج و زیارت استان قم اعلام کرد:محمد سرافراز ريیس سازمان صداوسیما شد

آغاز ثبت نام تشرف به عمره 93-94 
ایمان: حج و زیارت استان قم با صدور اطلاعیه اي از آغاز ثبت تقاضاي تشرف 

به عمره 94 – 93 از 14 آبان ماه سال جاري به مدت ده روز خبر داد. 
در این اطلاعیه آمده است: متقاضیان اعزام به عمره 94-93 از چهاردهم آبان ماه به 
مدت 10 روز فرصت دارند تا با مراجعه به سایت http://fakher.haj.ir نسبت به ثبت 
تقاضای تشرف خود و همراهان در قالب یک گروه اقدام نمایند و ثبت نام متقاضیان دارای 

اولویت در کاروان های عمره منوط به تشکیل گروه در سامانه یاد شده می باشد.
اطلاعیه اضافه کرده است: کلیه دارندگان اسناد ودیعه گذاری عمره مفرده در 
بانک های ملی و ملت مربوط به ثبت نام های عمومی سال های 1387 و 1390 
و همچنین دارندگان اسناد قدیمی ثبت نامی عمره در بانک ملی که پیش از این 
تاریخ  از  اند،  نامی جدید کرده  ثبت  کارت های  به  قبوض خود  تبدیل  به  اقدام 
14/08/93 به مدت ده روز فرصت خواهند داشت تا با مراجعه به پایگاه اینترنتی 
به ثبت  آتی، نسبت  به عمره  اعزام  به  تمایل  http://fakher.haj.ir در صورت 
تقاضای تشرف خود و همراهان خود در قالب یک گروه اقدام نمایند. اطلاعیه ادامه 
داده است: بدیهی است این اقدام به هیچ عنوان به منزله تعهد سازمان حج و زیارت 
برای اعزام متقاضیان در عمره پیش رو نمی باشد و اعزام افراد به عمره صرفاً منوط 

به فراخوان اولویت های آنان خواهد بود.
در بخش دیگري از این اطلاعیه آمده است: همچنین به آگاهی می رساند در مرحله 
اول فراخوان اولویت های عمره، کلیه دارندگان کارت های اسناد ودیعه گذاری عمره دارای 
اولویت های یک تا 350 و نیز دارندگان اسناد ثبت نامی قدیمی بانک ملی تبدیل شده به 
کارت های ثبت نامی جدید به عنوان اولویت های اصلی برای ثبت نام در کاروان های عمره 
فراخوانده می شوند و در صورت عدم تکمیل ظرفیت گروه های اعزامی، از اولویت های 

بعدی دعوت بعمل خواهد آمد.
در اطلاعیه سازمان حج و زیارت تأکید شده است: ثبت نام متقاضیان دارای اولویت در 

گروه های پروازی منوط به تشکیل گروه در سامانه یاد شده می باشد. 
در پایان به اطلاع می رساند دارندگان اسناد ثبت نامی عمره مفرده، می توانند با 
 http://hajnews.ir مراجعه به پایگاه اطلاع رسانی سازمان حج و زیارت به آدرس
»راهنمای ثبت تقاضای تشرف و نحوه تشکیل گروه« را دریافت و مطالعه نمایند. مطالعه 
دقیق این راهنما پیش از اقدام به گروه بندی و ثبت تقاضای تشرف به عمره مورد تأکید 
است. شایان ذکر است تاریخ ثبت نام قطعی در کاروان های عمره 94-93 متعاقباً اعلام 

خواهد شد.

به همت هیئت چهارده معصوم )ع( صورت گرفت:

حرکت نمادین کاروان اسراي واقعه کربلا 
در جمکران

ایمان: روز جمعه و همزمان با سیزدهمین روز ماه محرم، کاروان اسراي واقعه 
کربلا به صورت نمادین در جمکران به حرکت در آمد.

این کاروان به همت هیئت چهارده معصوم )ع( حرکت خود را از حسینیه چهارده 
معصوم )ع( آغاز نمود و پس از عبور از محله جمکران به مسجد مقدس جمکران رسید و 

در آنجا به عزاداري پرداختند. 

اخبار

عکس ها: احمد ظهرابی 
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نخستین روزنامه استان قم

انتظامي  فرماندهي  عمومي  وظیفه  معاون   : ایمان 
استان قم گفت: کارت هاي پایان خدمت قدیمي از ابتداي 

سال 94 فاقد اعتبار است.
طي  ایمان  روزنامه  از  بازدید  در  ترابي  ولي  سرهنگ 
سخناني اظهار داشت: تمام امور مربوط به تعویض کارت هاي 
خدمت قدیمي از طریق مراکز پلیس + 10 انجام مي شود و 
آنها پس از اخذ مدارک متقاضیان به وظیفه عمومي استان 
پایان  کارت  صدور  براي  بررسي  از  پس  نیز  آنها  و  ارسال 
ارسال  ناجا  عمومي  وظیفه  سازمان  به  هوشمند  خدمت 

مي نمایند.
وي با بیان اینکه روند اخذ مدارک تا صدور کارت پایان 
خدمت هوشمند و تحویل درب منازل متقاضیان بیشتر از 
دو ماه طول نمي کشد، افزود: تعوض کارت هاي پایان خدمت 
قدیمي و تبدیل آن به کارت هاي هوشمند با هدف ثبت اسناد 
کلیه دارندگان کارت پایان خدمت در سامانه وظیفه عمومي 
ناجا و جلوگیري از جعل و یکپارچه سازي تمامي کارت هاي 
خدمت که توسط ارگان هاي مختلف نظامي صادر گردیده، 

انجام مي شود.
ترابي با بیان اینکه کارت هاي پایان خدمت قدیمي فقط تا 
پایان امسال اعتبار دارد، گفت: از هم استان هاي عزیز که تا کنون 
اقدام به تعویض کارت پایان خدمت قدیمي خود ننموده اند، 
تقاضا دارم نسبت به این کار اقدام نمایند و آن را به روزهاي 

پایاني سال موکول نکنند.
این مقام مسئول تصریح کرد: از ابتداي سال آینده کلیه 
کارهاي اداري از جمله صدور گذرنامه با کارت پایان خدمت 

هوشمند انجام خواهد شد.

صدور مجوز معافیت تحصیلي و معافیت کفالت
معاون  وظیفه عمومي فرماندهي انتظامي استان در بخش 
دیگري از سخنان خود با بیان اینکه وظیفه ما فقط اعزام سرباز 
و مباحث پیرامون اضافه خدمت نیست، اظهار داشت: تمامي 
دانش آموزان،  از  اعم  رسیده اند  سال  به سن 18  که  کساني 
طلاب، دانشجویان براي ادامه تحصیل چه در داخل و چه در 
خارج از کشور باید از وظیفه عمومي مجوز معافیت تحصیلي 

بگیرند.
وي ادامه داد: وظیفه عمومي ناجا براي دانشجویاني که قصد 
تحصیل در خارج از کشور را دارند با اخذ ضمانت لازم اقدام به 

صدور مجوز خروج از کشور مي نماید.
سرهنگ ترابي اضافه کرد: یکي دیگر از وظایف این معاونت 
صدور معافیت هاي کفالت است که خود داراي زیرمجموعه هایي 

شامل کفالت پدر، مادر و خواهر مي باشد.
وي ادامه داد: بر اساس دستورالعمل جدید، شخصي که از 
معافیت هاي ایثارگران، بهزیستي و کمیته امداد استفاده کرده 
ولي در نیروهاي مسلح استخدام شده است، مي تواند کارت 

معافیت خود را ابطال و یکي دیگر از اعضاي ذکور خانواده از 
این معافیت استفاده کند.

مراحل اخذ معافیت پزشکي
ترابي با اشاره به اینکه در حال حاضر امکان معافیت پزشکي 
براي برخي از بیماري هاي تاثیرگذار در حین تحصیل وجود 
مي بایست  پزشکي  معافیت  دریافت  متقاضیان  گفت:  دارد، 
مدارک خود را از طریق دفاتر پلیس +10 به معاونت وظیفه 
عمومي فرماندهي انتظامي استان ارسال نمایند و در این معاونت 
پس از بررسي مدارک توسط پزشک درصورت تائید مدارک، 
متقاضي براي معاینات تکمیلي از طریق سامانه به پزشکان 
معتمد معرفي مي شود و نماینده ما در کلیه مراحل معاینات 
تشخیصي و تخصصي همراه متقاضي حضور دارد و این کار فقط 

در استان قم انجام مي شود.
از  با هدف جلوگیري  ما  نماینده  داد: همراهي  ادامه  وي 
آسیب ها و تهدیدها و دسیسه هاي احتمالي در کلیه مراحل 

معاینات  انجام مي شود. 
ترابي با اشاره به اینکه هر هفته سه مرتبه کمیسیون پزشکي 
در استان تشکیل مي گردد، اضافه کرد: پس از طي این مراحل 
پرونده متقاضي معافیت پزشکي به این معاونت ارجاع مي شود 
و پس از آن مجدد کمیسیون پزشکي تشکیل مي گردد و بر 
اساس آئین نامه مشخص مي شود متقاضي معاف، معاف از رزم 

یا سرباز است.
وي گفت: نتیجه کمیسیون از طریق دفاتر پلیس +10 به 
درب منزل متقاضي ارسال مي شود و در صورت عدم پذیرش 
درخواست معافیت دفترچه اعزام به خدمت براي متقاضي صادر 

مي شود.

انجام کلیه مراحل اعزام به خدمت توسط پلیس +10
معاون وظیفه عمومي فرماندهي انتظامي استان قم خاطر 
نشان کرد: در حال حاضر کلیه مراحل ارسال و صدور دفترچه 
اعزام به خدمت از طریق دفاتر پلیس +10 انجام مي شود و پس 
از تعیین تاریخ اعزام کساني که محل آموزش آنها استان قم 
است در زمان مقرر مراجعه مي نمایند و کساني که محل آموزش 
آنها سایر استان ها مي باشد، در روز اعزام با اتوبوس و به صورت 

متمرکز و جمعي از محل وظیفه عمومي اعزام مي شوند.
وي ادامه داد: استان هیچ دخالتي در اعزام سربازان ندارد و 
فقط اگر شخصي متاهل بوده و سهمیه نیروي دریایي و هوایي 
باشد، چون قم این دو نیرو را ندارد با هماهنگي با سازمان وظیفه 

ناجا؛ کد اعزام آنها تغییر مي کند.

سربازان متاهل در محل سکونت خود 
خدمت مي کنند

ترابي تصریح کرد: با تمهیدات اندیشیده شده در سازمان 
وظیفه عمومي ناجا تمام سربازان متاهل در شهرهاي محل 

سکونت خود اقدام به گذراندن خدمت سربازي مي نمایند.
ترابي اضافه کرد: تلفن گویا 096480 متعلق به سازمان 
وظیفه عمومي ناجا است که به سوالات و ابهامات در خصوص 
سامانه  یک  نیز  زودي  به  و  مي دهد  پاسخ  سربازي  خدمت 

مستقل براي استان قم نیز راه اندازي مي شود.

به کارگیري مشمولان غایب غیرقانوني است
وي در بخش دیگري از سخنان خود گفت: به کارگیري 
مشمولان غایب در شرکت هاي زیر مجموعه دستگاه هاي دولتي 
و همچنین شرکت ها و کارخانجات و بنگاه هاي اقتصادي بخش 

خصوصي غیر قانوني است و با این گونه مراکز در صورت محرز 
برخورد  قانون  بر اساس  به کارگیري مشمولان غایب  شدن 

خواهد شد.
ترابي اضافه کرد: در همین راستا طي نامه اي به استانداري 
قم خواستار اطلاع رساني این موضوع شده ایم که خوشبختانه 
از طریق روابط عمومي استانداري به دستگاه هاي اجرایي و 
ادارات و زیرمجموعه هاي آنها اعلام شده است که از به کارگیري 

مشمولان غایب خودداري کنند.

22 بهمن آخرین مهلت بخشودگي اضافه خدمت 
سربازان غایب

سرهنگ ترابي در بخش دیگري از سخنان خود از بخشیده 
شدن اضافه خدمت سنواتي کلیه سربازان اعم از در حال خدمت 
و غایب از سوي مقام معظم رهبري به مناسبت عید سعید غدیر 
خم خبر داد و گفت: مشمولاني که تا 22 بهمن امسال خود 
را براي خدمت سربازي معرفي کنند در شمول این عفو قرار 

خواهند گرفت.
وي ادامه داد: مشمولان غایب و غیر غایب که تا 22 بهمن 
ماه به خدمت اعزام شوند، مدت زمان خدمت سربازي آنها 21 
ماه خواهد بود و متاهلین به ازاي تاهل سه ماه و به ازاي هر 
فرزند سه ماه از خدمت آنها کسر مي شود و همچنین خدمت 

سربازي را در شهر قم خواهند گذراند.
معاون وظیفه عمومي فرماندهي انتظامي استان قم تاکید 
کرد: با توجه به تسهیلات در نظر گرفته شده فرصت ایجاد شده 
تا 22 بهمن امسال بهترین زمان براي اعزام به خدمت مي باشد.

این مقام مسئول خاطر نشان کرد: اگر مشمولان از این 
فرصت تا 22 بهمن استفاده نکنند به ازاي غیبت کمتر از سه 
ماه، سه ماه اضافه خدمت، و بیشتر از 6 ماه غیبت، 6 ماه اضافه 
خدمت به همراه دارد و کسر خدمت نیز به آنان تعلق نخواهد 
گرفت و محل خدمت آنها نیز مشخص نخواهد بود. وي ادامه 
داد: مشمولان غایب در صورت دستگیري، دادگاهي خواهند 

شد و از اضافه خدمت مطابق بالا برخوردار مي گردند.
روح الله کرماني نیز در این بازدید ضمن خیر مقدم، گزارشي 
از وضعیت و سابقه روزنامه ایمان ارائه کرد و گفت: این روزنامه 
تا کنون سعي نموده است واقعیات استان را به دور از حب و 

بغض هاي سیاسي منتشر نماید.
وي افزود: این روزنامه، کمک به اجراي ماموریت هاي پلیس 
در راستاي ایجاد نظم و امنیت در استان قم را جزء اولویت هاي 
خود قرار داده است و تا کنون سعي نموده پلیس را در این 
بخش کمک کند. وي ادامه داد: سعي نموده ایم از انتشار اخباري 
که به جایگاه استان قم در سطح ملي و بین المللي خدشه وارد 
مي کند، خودداري نمائیم حتي اگر آن خبر صحیح باشد؛ چرا 
که  همواره کمک به حفظ و ارتقاء جایگاه شهر مقدس قم را 

وظیفه خود مي دانیم.

معاون وظیفه عمومي فرماندهي انتظامي استان قم  در بازدید از روزنامه ایمان مطرح کرد: 

توصیه هاي مهم براي مشمولان خدمت وظیفه

سوهان  يــادگار
کیفیت ممتاز و عالی
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نامحرمانه
 نگاه ها در مذاکرات به هم نزدیک تر شده است 

گفته می شود: علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه توافق هسته ای 
می تواند دستاوردهای برای ایران و منطقه داشته باشد، گفته است: حل مسئله هسته ای مستلزم این 
است که ایران از دانش هسته ای خود برخوردار باشد حل مسئله هسته ای ایران می تواند در مسائل 
دیگر هم تاثیرگذار باشد.در مذاکرات هسته ای نگاه ها به هم نزدیک تر شده است. وي گفته است: 
مذاکرات ایران با گروه 1+5 قابل حل است و حتی مقام معظم رهبری نیز در این مورد فتوا داده اند 

و فتوای ایشان بالاتر از هر قانون گذاری است.

اجازه اکران فیلم در سینما استقلال قم را نمی دهیم
گفته می شود: حامد حجتی معاون فرهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، با 
تأکید بر این که سینما استقلال قم، استانداردهای لازم، برای پذیرش تماشاچی را ندارد، گفته است: 
به احترام تماشاچیان سینما، اجازه نمی دهیم فیلمی در سینما استقلال نمایش داده شود.  وی 
خاطرنشان کرده است: ک این سینما دارای چند مالک است که درباره کاربری ساختمان سینما 
اختلاف نظر دارند؛ لذا این اختلافات باعث شده که شرایط فعلی بر سینما استقلال قم حاکم شود.

امروزنقد تبدیل به مچ گیری شده است
گفته می شود: سید محمد خاتمی با تاکید بر ضرورت و نیاز جامعه به باز بودن فضای نقد  گفته 
است : یکی از مهم ترین محورهای اصلاح طلبی، نقد دایم است چون ما معتقد به کمال تدریجی 
جامعه و انسان هستیم. وی با انتقاد از اینکه امروز در جامعه ما نقد تبدیل به مچ گیری و اعتراض 
شده است، ادامه داده است: نقد بررسی منصفانه واقعیت هاست، دیدن نقاط ضعف و قوت و البته 
رویکرد به سوی تقویت نقاط قوت و از میان رفتن نقاط ضعف است. من توصیه می کنم که نقد، 
یکی از برنامه های مهمی باشد که دوستان ما درون خود داشته باشند. نقد را ابتدا باید از خود شروع 
کنیم. خاتمی تنش زدایی و گفت و گوی تمدن ها را نمونه اعتدال خواند و افزوده است: توسعه با نگاه 
به عدالت اجتماعی، بارز ترین مدل اعتدال اقتصادی است. ما نمی توانیم بگذاریم بخش هایی از جامعه 
زیر چرخ های بی رحم توسعه له شوند و از سوی دیگر نمی توانیم بگذاریم که جامعه از امکاناتش 

استفاده نکند و رشد نکند.

9هزار کشته در حوادث رانندگی
گفته می شود: پزشکی قانونی کشوراعلام کرده است : در نیمه اول سال 93 تعداد 9 هزار و 
317 نفر در حوادث رانندگي کشته شده اند، این تعداد نسبت به سال گذشته قبل از آن 5.9 درصد 
کاهش یافته است.  بر این اساس بیشترین کشته هاي حوادث رانندگي مربوط به شهریور ماه با دو 
هزار و 828 نفر و پس از آن مردادماه با یکهزار و 688 نفر و کمترین آن مربوط به اردیبهشت ماه 
یا یکهزار و 317 نفر بوده است. همچنین بر اساس این آمار هزار و 923 نفر از متوفیان تصادفات 

)20.7 درصد( عابر پیاده بودند.

رهایی فرد محکوم به اعدام پس از 24 سال
گفته می شود: زبیدی نیا معاون قضایی دادگستری و رییس شوراهای حل اختلاف خوزستان 
از نجات یک اعدامی پس از 24 سال خبر داده است. وی دراین باره اظهار کرده است: با وساطت 
حجت الاسلام عماره رئیس شعبه 29 ویژه حمایت از زندانیان محکومین به قصاص مجتمع شماره 4 
شورای حل اختلاف اهواز این زندانی اعدامی پس از تحمل 24 سال زندان توسط اولیای دم بخشیده 
شده است.وی گفته است: مردی که متهم بود در خرداد ماه سال 1368 در یکی از محلات اهواز 
اقدام به سرقت از طلا فروشی نموده و صاحب مغازه را نیز به قتل رسانده بود با حکم دادگاه، تایید 
دیوان عالی کشور و تنفیذ حکم توسط رئیس قوه قضاییه قرار بود قصاص شود اما با بخشش اولیای 

دم که از اقلیت دینی صابئین هستند این متهم تولدی دوباره یافت.

نظر اوباما درباره قاسم سلیمانی به روایت خرازی
گفته می شود: صادق خرازی سفیر پیشین ایران در لندن و سازمان ملل در مطلبی که در 
صفحه فیسبوک منتشر کرده به تمجید از سرلشگر قاسم سلیمانی فرمانده نیروی قدس سپاه 
پاسداران پرداخته است. خرازی در یادداشت خود نقل قولی از اوباما و جان کری رئیس جمهور و 
وزیر خارجه آمریکا درباره قاسم سلیمانی فرمانده سپاه قدس آورده است که برای اولین بار نقل شده 
است.براساس نوشته خرازی قاسم سلیمانی "همان کسی است که اوباما ریس جمهور ایالات متحده 
درباره او به العبادي نخست وزیر جدید عراق گفته است: او دشمن من است ولي من براي او احترام 
ویژه اي قایل هستم." خرازی در ادامه آورده است که جان کری وزیرخارجه امریکا به جواد ظریف 
وزیرامورخارجه درباره قاسم سلیمانی گفته است که اگر "برای یکبارهم شده مایل است او را ببیند."

وکیل مهدی هاشمی: اتهامات موکلم سیاسی است 
گفته می شود: علیزاده طباطبایی درباره اتهامات مهدی هاشمی بیان داشته است:  این اتهامات 
کلا سیاسی است و امنیتی و اقتصادی نیست و ما درباره کیفرخواست مورد به مورد جواب می دهیم. 
وی افزوده است: وظیفه بنده دفاع از حریم آقای هاشمی است و سفره ای پهن بوده و امثال رسایی ها 

سر این سفره می نشستند و الان این سفره جمع شده است.

انتظامی: رسانه ها کیسه شن نشوند 
گفته می شود: حسین انتظامی معاون مطبوعاتی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی  گفته است : 
اگر احزاب درست کارشان را انجام بدهند نشتی آن حوزه به مطبوعات نمی رسد، رسانه ها مرغ عزا و 

عروسی نمی شوند و نقش کیسه شن جنگ های خیابانی سیاست مداران را نخواهند داشت.


